
ادامه در همین صفحهصفحه2

armanmeli. ir

روزنامه صبح ایران

پنجشنبه 
1402  .06    .30
05     ربیع الاول     1445

21   سپتامبر   2023
قیمت:  10000 تومان

 شماره 
1650

آرمان ملی:  مقام معظــم رهبری در دیدار هــزاران نفر از 
»طلایه داران و پیشکسوتان دفاع مقدس و فعالان حوزه های  
مختلف تبیین و روایتگری جنگ تحمیلی« گفتند: امنیت همه 
چیز جامعه و کشور است و اگر نباشد، اقتصاد و آرامش  خاطر 

هم نیست.

 فرشاد مومنی در گفت و گو با »آرمان ملی«: 

اقتصاد ایــران

صفحه 6

»آرمانملی«حواشیلایحهعفافوحجابدرمجلسرابررسیمیکند؛

 تصویب لایحه هشتاد و پنجی حجاب 
در مجلس حداقلی

صفحه 7

صفحه 3

رهبر انقلاب:

 هادی خسروشاهین 
کارشناس روابط بین الملل 

سازمان ملل و نظام ناعادلانه جهانی 

استراتژی بایدن در ارتباط با ایران 

 با تنش زایی در مناسبات بین المللی 
نمی توان تولید را رشد داد 

ادامه یادداشت
از جامعه جهانی خواســت تا نظام جدیــدی را برای تعاملات 
بین المللی تعریف کند. ســخنرانی آیت ا... دکتر ابراهیم 
رئیسی در ســازمان ملل در حالی صورت گرفت که ایران 
از یک بحران نفس گیر و یک جنگ ترکیبی جهانی که در 
سال گذشته درگیر آن بوده به ســلامت عبور کرد. هر چند ایران 
در حوادث دردناک ســال گذشــته هزینه های انسانی، سیاسی، 
مالی و حیثیتی ســنگینی پرداخت اما ملت ایران به جهان ثابت 
کرد که تحت تاثیر جریان سازی های قدرت های استکباری قرار 
نخواهد گرفت. رئیس جمهوری اسلامی ایران در سخنرانی خود 
در مجمع عمومی سازمان ملل چند موضوع کلیدی و محوری را 
به صورتی شفاف و بدون پرده پوشی از تریبون این نهاد مورد توجه 
قرار داد. نخستین موضوعی که رئیس جمهوری اسلامی ایران به 
نیابت از ملت های مسلمان جهان مطرح کرد موضوع قرآن سوزی 
و اهانت به مقدسات و اعتقادات اسلامی از سوی برخی کشورهای 
اروپایی بود و این اقدامات را در چارچوب طرح نفرت افکنی غرب 
علیه امت اســلامی توصیف کرد. طرح چنین موضوعی از سوی 
رئیس جمهوری اســلامی ایران در حالی صــورت می گیرد که 
بسیاری از رهبران کشورهای اسلامی در سخنرانی های خود در 
نشست سالانه مجمع عمومی ســازمان ملل اشاره شفافی به این 
پدیده خطرناک نداشــتند. محور دیگر سخنرانی آیت ا... ابراهیم 
رئیســی موضوع نظام بین الملل اســت که به صورتی یکسویه و 

یکجانبه با ابزارهــای نوین قصد دارد کشــورهای دیگر جهان را 
تحت سلطه خود قرار دهد. این موضوع به عنوان یک زخم کهنه 
دهها سال است که پیکره ملت های مستقل جهان را رنج می دهد 
زیرا نبود سازوکارهای عادلانه در تعاملات دو سویه شرق و غرب 
موجب شده تا کشورهای شرقی نتوانند به یک رشد و بالندگی و 
توسعه عمرانی پایداری دست یابند. اشاره صریح رئیس جمهوری 
ایران به تلاش قدرت های استکباری برای ناامن کردن کریدورهای 
اقتصادی در گستره جغرافیایی شرق نشان می دهد که غرب به ویژه 
آمریکا تلاش دارد تا با بهره گیری ازسازوکارهای هژمونیک مانع 
رشد اقتصادی کشــورهای رو به رشد شــود. ازجمله موضوعات 
کلیدی دیگری که رئیس جمهوری به آن اشــاره کرد شــرایط 
دردناک ملت فلسطین و بی توجهی جامعه جهانی نسبت به کشتار 
مردم فلسطین توسط رژیم صهیونیســتی بود و از سازمان ملل 
خواست تا مساله فلسطین را در اولویت برنامه های خود قرار دهد. 
رئیس جمهوری ضمن انتقاد شدید از ترور سردار قاسم سلیمانی، 
فرمانده سابق سپاه قدس توسط آمریکا آن را جنایتی علیه صلح 

بشریت توصیف کرد. 
سخنرانی دکتر ابراهیم رئیسی در حقیقت رنجنامه میلیاردها 
انســان آزاده جهان بود که ده ها ســال اســت از نظام ناعادلانه 
بین المللی رنــج می برد که ایــن نظام باید بر اســاس متغیرات 
منطقه ای و جهانی تغییر کند. این نظام در حقیقت دچار فرسایش 
سیاسی شده و نمی تواند تا ابد بر جهان حاکم شود بلکه باید یک 
نظام عادلانه و منصفانه که روابط بین کشورها را بر اساس قوانین 

روزآمد تعریف کند، جایگزین این نظام شود. 

سند بسیار مهمی در دولت آقای بایدن 
وجود دارد که البته ســندی پژوهشــی 
و تحقیقاتی اســت که معروف به ســند 
۲۰۰۰ کلمه ای است که در مرکز امنیت 
آمریکای نوین تدوین شده است. برپایه 
این ســند پیش از تلاش بــرای احیای 
برجام پروســه ای 3۰ تــا 6۰ روزه برای 
محدودسازی تنش بین ایران و آمریکا در 
نظر گرفته شده است که به نظر می رسد 
این سند در ارتباط با تهران در حال اجرا 
شدن است. بنابراین استراتژی آقای بایدن 
بر پایه این گزارش در ابتدا بر این استوار 
شده بود که پروســه محدودسازی تنش 
با تهران انجام شــود و بعــد از آن برنامه 
جامع اقدام مشــترک در دستور کار قرار 
گیرد امــا درگیر بودن دولــت بایدن در 
سیاست داخلی و بحران هایی که آمریکا 
در آن مقطع زمانی بــا آن مواجه بود که 
مهم تریــن آن بحث درگیــری آمریکا با 
پیامدهای اجتماعی، اقتصادی و سیاسی 
کووید ۱۹ بــود، منجر شــد تقریبا ۹۰ 
روز از عمــر دولت بایدن صرف مســائل 

داخلی شود و دولت بایدن عملا نتوانسته 
بود پلن محدودســازی تنــش را قبل از 
اســتراتژی برنامه جامع اقدام مشترک 
در پیش بگیــرد. بنابرایــن دولت بایدن 
از مرحله محدودســازی تنش به مرحله 
دیگر یعنی برنامه جامع اقدام مشــترک 
حرکت کرد. این مقدمه نشــان می دهد 
تبادل زندانیان و آزادسازی اموال بلوکه 
شــده ایران از منظر آمریکایی ها اقدامی 
در راستای محدودســازی تنش است و 
اگر این مــورد را در نظر بگیریم و ســند 
ابتدایــی را هــم در کنار ایــن اقدام مد 
نظر قرار دهیم این محدودســازی تنش 
می تواند مقدمه و پیــش درآمدی برای 
برنامه جامع اقدام مشترک باشد اما این 
مورد بستگی دارد که این محدودسازی 
تنش در حوزه ها و ابعاد دیگری یعنی در 
حوزه ترتیبات امنیتی منطقه و در حوزه 
برنامه هسته ای ایران تا چه حد در طول 
هفته ها و یکی دو ماه آینده گسترش یابد 
و در عین حال بسته به شرایط و موقعیت 
سیاســی در آمریکا و اینکه دولت بایدن 

پس از این معامله محــدود بین ایران و 
واشنگتن با چه فشارهایی از سوی حزب 
جمهوریخواه و برخــی چهره های دارای 
نفوذ در حزب دموکرات روبه رو می شود. 
اگر این واکنش هــا و آن متغیرهایی که 
در حوزه ترتیبات امنیتی بازگو شــد به 
خوبی پیش برود در صحنــه میدانی نیز 
می توان شاهد فرآیندهای مهمی در رابطه 
با مذاکرات رفع تحریم ها باشــیم در غیر 
این صورت به نظر می رسد ایران و آمریکا 
تمایل دارند این پروســه محدودسازی 
تنش را تــا نوامبــر ۲۰۲۴ یعنی تا زمان 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا ادامه 
دهند تا پس از آن وبا مشخص شدن نتایج 
انتخابات و انتخاب دوباره بایدن به سمت 
یک برجام به روز شده و حتی توافق مثبت 
و گســترده تر که معروف است به توافق 
بیشتر در برابر بیشتر حرکت کنند. در هر 
صورت به نظر می رسد تمایل آقای بایدن 
در آمریکا برای تعامل با تهران در پرونده 
هسته ای بیش از هر شخص دیگری است 
و بایدن در نظر دارد با مدیریت تنش در 
بین ایران و آمریکا عملا زمینه تعامل در 
پرونده هســته ای را به وجود آورد. ایران 
هم البته باید بتواند در این زمینه دســت 
به اقداماتی بزند تا از این فرصت به وجود 
آمده استفاده کند در غیر این صورت، این 

فرصت هم از دست خواهد رفت.

 هحفص
11

یاد  د  اشتسخــن روز

 در روزهای اخیر  طی تفاهمی که ایــران و آمریکا با 
میانجی گری قطر انجام دادند  حــدود 6 میلیارد دلار از 
دارایی های ایــران در کره بعد از طی کردن مســیر یک 

کشور ثالت به حساب  های ایران در قطر واریز شد.

حکمرانی غیرتوسعه گرا

رئیس جمهوری اسلامی ایران در جریان سخنرانی 
اخیر خود در هفتادوهشتمین نشست مجمع عمومی 
سازمان ملل در نیویورک نظام ناعادلانه حاکم بر جهان 

را به شدت مورد انتقاد قرار داد .

سازمان ملل و نظام ناعادلانه جهانی 

 مهدی پازوکی 
کارشناس اقتصادی

 حسن هانی زاده
تحلیلگر مسائل بین الملل

صفحه 9

صفحه 2

آرمان ملی:  شــیوه نامه های مرتبط با  پوشش هم در مراکز 
دانشگاهی صادر شد و البته با برخی مواردی که در ابتدا عجیب 
به نظر می آمدند برای نمونه در شــیوه نامه اجرایی پوشــش 
دانشجویان علوم پزشکی، آمده که استفاده از ادکلن ممنوع 
است. این شــیوه نامه اجرایی جدید رفتار و پوشش حرفه ای 

دانشجویان علوم پزشکی و دستیاران را وزارت بهداشت برای 
سال تحصیلی ۱۴۰3 - ۱۴۰۲ منتشــر کرده و دانشگاه های 
علوم پزشکی موظف هستند این شیوه نامه اجرایی را به اطلاع 
دانشجویان برسانند. گفته شده که وزارت بهداشت پس از ۱۰ 

سال مصادیق پوشش را بازنگری  ابلاغ کرده است.

آرمان ملی:   وزیر اقتصاد روز گذشته طی سخنانی تاکید 
کرد که قیمت نان بر اساس درخواست مقامات استانی و تایید 
وزارت کشور تعیین می شود و در خصوص نظارت بر قیمت 
نان به شکل ویژه اقدام خواهد شد، به طوری که نان از اقلام 

اساسی و قوت غالب مردم محسوب می شود و دولت نیز وعده 
عدم افزایش قیمت آن را داده است، اما نانوایان معتقدند در 
حالی که قیمت همه اقلام و خدمات افزایش یافته اســت، 

تاکید بر عدم افزایش قیمت نان بی عدالتی است. 

 وزارت بهداشت شیوه نامه اجرایی جدید رفتار و پوشش حرفه ای دانشجویان علوم پزشکی 
و دستیاران را منتشر کرد

استفاده   از  ادکلن هم ممنوع شد

»آرمان ملی« به بررسی مشکلات عدم افزایش قیمت نان برای نانواها و تبعات گران شدن نان می پردازد؛  

نانـی که آجـر می شود!

رئیس جمهور:
 قدرت های کهنه »گذشته« هستند   و   ما  »آینده ایم«

      آتش توهین و تحریف، حریف حقیقت قرآن نمی شود

صفحه 4

   عکس:  حجت سپهوند

آرمان ملی: جالب است که به دلیل عبور شدت طلاق در ایران 
از مرحله مذموم دانستن آن، آماری در این باره ارائه نمی  شود، اما 
بهتر است که گامی رو به جلو بردارند و با امین دانستن اهل علم، 
به سوزاندن ریشه های مساله طلاق کمک شود. با پنهان کاری و 
پاک کردن صورت مساله، هیچ مشکلی حل و تبعات آن منتفی 

نمی شود.« 

 نیاز  به معجزه  دانایی دارد 

آمـار عجیب دولت آمـار عجیب دولت 
از رشد اقتصادیاز رشد اقتصادی

  جریمه های  500 هزار  تومانی و 2 میلیون تومانی برای  رانندگان  و  زنان

صفحه 2    

 مساله  دشمن  
هنوز  جمهوری اسلامی  است  آیا رشد تولید همزمان با مهار تورم

 امکان پذیر است؟
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   در روزهای اخیر  طی تفاهمی که ایران و آمریکا با 
میانجی گری قطر انجام دادند  حدود 6 میلیارد دلار از 
دارایی های ایران در کره بعد از طی کردن مسیر یک کشور 
ثالت به حساب  های ایران در قطر واریز شد. بر اساس 
اخبار، ایران اگر بخواهد برداشتی از این حساب ها کند این 
کارگزاری قطر است که ابتدا باید  برای ایران خرید کرده 
تا تهران بتواند از این طریق خرید کرده و نیازهای خود را 
برآورده سازد. هر چند این اقدام هم در شرایطی که تحریم 
هستیم مناسب است اما همان طور که شاهدیم با اعلام این 
خبر و آزادی حدود 6 میلیارد دلار از دارایی های تهران،  دلار 
در بازار آزاد  چندان هم کاهشی نشد حال اینکه پیش بینی 
برخی این بود که با آزادسازی این حجم از دارایی های ایران 
مقداری از قیمت دلار در بازار ارز ایران کاسته خواهد شد. 
به نظر مشکل ایران نه به 6 میلیارد دلار و نه به 6۰ میلیارد 
دلار و نه با 6۰۰ میلیارد دلار  حل نخواهد شد. چرا که 
مشکل اقتصادی ایران ریشه ای است. در دوره محمود 
احمدی نژاد ایران بیش از 6۰۰ میلیارد دلار درآمد ارزی 
داشت اما این حجم از درآمد هم به داد اقتصاد ایران نرسید. 
بررسی  ها نشان می دهد  محمود احمدی نژاد با آن حجم 
از  دارایی های ایران که ظرف مدت ۸ سال قطعا بی سابقه 
بود، نتوانست یک وضعیت ثابت در اقتصاد را تحویل دولت 
روحانی دهد و رشد اقتصادی ایران در آن سال و زمانی که 
به دولت بعد  تحویل شد حدود منفی 6 درصد بود . شاید 
در زمان جنگ نیز وضعیت شاخصه های اقتصادی  آنگونه 
نبود.  اما آن 6۰۰ میلیارد دلار  هزینه شد و هیچ تحولی 
در اقتصاد به وجود نیامد و اکنون نیز  که 6 میلیارد دلار از 
دارایی های ایران در دسترس قرار گرفته است پیش بینی 
می شود که باز هم تحولی در اقتصاد حاصل نشود و این 6 
میلیارد دلار توسط اقتصاد  ایران همانند همان 6۰۰ میلیارد 
دلار بلعیده  شود. مشکل اقتصاد ایران در نوع حکمرانی 
است. مشکل اقتصاد ایران به آن باز می گردد که دولتمردان 
ایران باید در ابتدا تکلیفشان با خودشان معلوم شود که آیا 
با دنبال توسعه کشور هستند یا نه آیا به دنبال  رابطه با سایر 
کشورهای جهان و استفاده از تجربیات آنان هستند یا نه در 
این صورت اگر جواب مثبت است باید  نوع حکمرانی در ایران 
نیز دچار تحول شود به طوری که توسعه کشور به برنامه 
مداوم دستگاه اجرایی تبدیل گردد. در این صورت است که 
می توان امیدوار بود که  دلارهای حاصل از صادرات نفتی  
در اقتصاد ایران اثرگذار خواهند بود.  دولتمردان ایران باید 
یک تعریف واقعی و دقیق از منافع ملی داشته باشند آنگاه بر 
اساس آن تعریف اقدام به بازسازی  اقتصاد ایران و نوسازی 
تصمیمات خود کنند در این صورت است که شاهد تحول 
در عرصه اقتصاد ایران به نفع مردم و تولید ثروت  خواهیم 
بود. در غیر این صورت  مسیر اشتباه گذشته تکرار خواهد 
شد و شاهد جلو افتادن بیشتر کشورهای منطقه از ایران 

خواهیم بود.

 حکمرانی غیرتوسعه گرا
یادداشت

  عدم دخالت بیگانگان 
در مسائل کشورهای منطقه 

تاجیکستان  و  ایران  روسای جمهور 
کمیسیون  ظرفیت  از  بهره گیری  بر 
مشترک اقتصادی در جهت افزایش سطح 
تعاملات تجاری و اقتصادی و همچنین 
اشتراک گذاری ظرفیت ها و توانمندی های 
ابراهیم  سید  کردند.  تاکید  کشور  دو 
رئیسی در ادامه برنامه های دومین روز 
سفر خود به نیویورک، با »امامعلی رحمان« 
رئیس جمهور تاجیکستان دیدار و گفت وگو 
کرد. در این دیدار که در مقر سازمان ملل 
برگزار شد، روسای جمهور دو کشور ضمن 
مرور آخرین وضعیت تفاهمات همکاری 
دوجانبه، بر ارتقای سطح همکاری های 
تجاری و اقتصادی و همچنین افزایش 
تعاملات ایران و تاجیکستان در سازمان های 
بین المللی تاکید کردند. رئیس جمهوری 
اسلامی ایران و رئیس جمهور تاجیکستان 
ضمن ابراز نگرانی از حضور و فعالیت 
تروریست ها در افغانستان، بر ضرورت 
برگزاری جلسات مشترک وزرای خارجه 
کشورهای همسایه برای افزایش هماهنگی 
در مبارزه با تروریسم و ایجاد ثبات در 
افغانستان تاکید کرد. رئیسی و امامعلی 
رحمان همچنین در این دیدار عدم دخالت 
بیگانگان در مسائل کشورهای منطقه را در 
ایجاد امنیت پایدار لازم و ضروری دانستند. 

نام دو زندانی آزاد شده 
آمریکایی مشخص شد

مشاور امنیت ملی آمریکا نام دو نفر 
از زندانیان از پنج زندانی مورد تبادل با 
زندانیان ایرانی را اعلام کرد. در جریان 
تبادل زندانیان که مورد توافق ایران و ایالات 
متحده آمریکا بود، پیش از این اسامی سه 
نفر از زندانیان یعنی عماد شرقی، مراد 
طاهباز و سیامک نمازی افشا شده بود. حالا 
با تکمیل این روند و بازگشت زندانیان به 
کشور خود، نام دو زندانی دیگر مشخص شد. 
رضا بهروزی و فخرالسادات معینی دو زندانی 
دیگری بودند که در جریان تبادل زندانیان 

قرار داشتند. 

دیدار وزیر دفاع روسیه با دبیر 
شورای عالی امنیت ملی 

وزیر دفاع فدراسیون روسیه با دبیر 
شورای عالی امنیت ملی جمهوری اسلامی 
ایران دیدار کرد. ارتشبد سرگئی شویگو 
وزیر دفاع فدراسیون روسیه که به دعوت 
رسمی رئیس ستادکل نیروهای مسلح به 
تهران سفر کرده است؛ با علی اکبر احمدیان 
نماینده مقام معظم رهبری و دبیر شورای 
عالی امنیت ملی جمهوری اسلامی ایران 
دیدار و درباره راه های گسترش همکارهای 
دو کشور و مقابله با تهدیدات مشترک با وی 
گفت وگو کرد. در این دیدار طیف گسترده ای 
از موضوعات مورد علاقه دو کشور در ابعاد 
دوجانبه، منطقه ای، بین المللی و به ویژه 
تحولات حوزه قفقاز مورد بحث و بررسی قرار 
گرفت. در جریان این دیدار طرفین با تاکید 
بر گسترش روابط همه جانبه میان تهران 
- مسکو و مبارزه قاطع با تروریسم سازمان 
فرامنطقه ای  کشورهای  دخالت  یافته، 
را بزرگ ترین عامل ناامنی و بی ثباتی در 
منطقه  ذکر کردند و گسترش همکارهای 
منطقه ای برای نیل به امنیت دسته جمعی 
را از راه های موثر برای خاتمه دادن به 

دخالت های بیگانگان بر شمردند. 

اعلام وصول سوال از وزیر نیرو
در جلسه علنی دیروز سوال از وزیر نیرو 
اعلام وصول شد. مجتبی یوسفی عضو هیات 
رئیسه مجلس شورای اسلامی در جلسه 
علنی دیروز یک مورد اعلام وصولی را به شرح 
زیر قرائت کرد. سوال ملی علی بابایی کارنامی 
نماینده ساری و تعداد دیگری از نمایندگان از 
وزیر نیرو درباره عدم رعایت حقوق کشاورزان 

و حقابه در سد شهید رجایی.

توافقات ایران و عراق 
در جریان سفر معاون امور بین الملل 
قوه قضائیه به عراق و دیدار و گفت وگو با 
مقام های قضائی این کشور، تفاهم های 
مهمی میان قوای قضائیه ایران و عراق 
از جمله در زمینه مقابله با گروهک های 
استرداد مجرمین صورت  و  تروریستی 
گرفت. نخستین نشست کمیته مشترک 
قضائی مقابله با تروریسم با مسئولیت »کاظم 
غریب آبادی«، معاون امور بین الملل قوه 
قضائیه و »قاضی لیث جبر حمزه«، رئیس 
سازمان نظارت قضائی و عضو شورای عالی 
قضائی عراق در بغداد برگزار شد. طرفین 
ضمن محکوم کردن جنایات گروهک های 
داعش،  منافقین،  جمله  از  تروریستی 
دموکرات،  کومله،  تکفیری،  گروه های 
پژاک، خبات و پاک و با تاکید بر عزم 
جدی نظام های قضائی ۲ کشور بر مقابله 
با تروریسم در تمامی ابعاد و اشکال آن و 
همچنین با یادآوری تهدیدات ناشی از 
گروهک های تروریستی علیه امنیت ۲ کشور 
و آسیب های ناشی از فعالیت های آن ها علیه 

مردم به توافقاتی دست یافتند. 

 مهدی پازوکی
کارشناس اقتصادی 

خبــــر
 محمد مخبر:  

منابع آزاد شده در راستای مردمی سازی 
اقتصاد اختصاص داده می شود

آرمان ملی: جلسه هیات وزیران صبح دیروز به ریاست 
معاون اول رئیس جمهور برگزار و ضمن ارائه گزارشی از روند 
مثبت رشد اقتصادی در سال جاری، بر هزینه کرد منابع آزاد 
شده در راستای مهار تورم و رشد تولید تأکید شد.  محمد 
مخبر در این جلسه با قدردانی از گزارش مثبت بانک مرکزی 
از رشد اقتصادی کشور، به سخنرانی مقتدرانه رئیس جمهور 
در مجمع عمومی سازمان ملل که شب گذشته انجام شد 
اشاره کرد و گفت: سخنرانی آیت ا... دکتر رئیسی به نوعی 
محاکمه غرب و آمریکا و دفاعی مقتدرانه از قرآن و اسلام بود 
که توفیق بزرگی برای جمهوری اسلامی ایران، کشورهای 
مسلمان و جوامع انقلابی محسوب می شود. وی همچنین 
با اشاره به دیدارهای مختلف رئیس جمهور در حاشیه 
مجمع عمومی سازمان ملل خاطرنشان کرد: رئیس جمهور 
کشورمان در این سفر دیدارها و مذاکرات مثبت و سازنده ای با 
سران و مقامات کشورهای مختلف داشته است که امیدواریم 
نتایج و دستاوردهای خوب این مذاکرات را شاهد باشیم. 
مخبر در ادامه از وزارت امور خارجه و بانک مرکزی بخاطر 
تلاش های صورت گرفته برای آزادسازی منابع و دارایی های 
کشورمان قدردانی کرد و افزود: هدفگذاری دولت این است 
که این منابع در راستای تحقق شعار سال یعنی رشد تولید 
و مهار تورم و همچنین مردمی سازی اقتصاد تخصیص یابد 
و تیم اقتصادی دولت بویژه وزارت اقتصاد و بانک مرکزی 
باید در این زمینه کوشا باشند. معاون اول رئیس جمهور 
از وزارت نفت نیز بخاطر مدیریت مطلوب در بخش تامین 
و توزیع بنزین مورد نیاز مردم تشکر کرد و اظهار داشت: 
با توجه به افزایش مسافرت ها در ایام اربعین، حجم بالای 
سفرها به مشهد مقدس در ایام پایانی ماه صفر و رشد قابل 
توجه ترددها در تعطیلات اخیر، جا دارد که از وزارت نفت 
بخاطر مدیریت خوب و دقیق تامین و توزیع بنزین قدردانی 
شود. همچنین محمدرضا فرزین، رئیس کل بانک مرکزی 
نیز در این جلسه با بیان اینکه از ابتدای سال جاری شاهد 
رشد اقتصادی در تمامی بخش ها هستیم، اظهار داشت: 
رشد اقتصادی در برخی حوزه ها خارج از تصورات و پیش 
بینی ها بوده که به عنوان مثال در بخش نفت امروز رشد 
۱6,۵ درصدی داریم و در بخش های دیگر صنایع و معادن، 
کشاورزی، خدمات، ساختمان و سایر بخش ها نیز با روند رو 
به رشد مواجه هستیم. رئیس کل بانک مرکزی افزود: سال 
گذشته رشد اقتصادی در برخی حوزه ها خوب بود و در برخی 
حوزه ها ضعیف تر بود و هرچه به پایان سال نزدیک شدیم 
این روند بهتر شد اما مشخصه و ویژگی قابل توجه رشد 
اقتصادی در سال جاری این است که این رشد مثل سال 
گذشته ناموزون نیست و تمامی بخش ها و حوزه ها با رشد 

خوبی مواجه هستند. 

مقام معظم رهبری در دیدار 
و  »طلایه داران  از  نفر  هزاران 
و  مقدس  دفاع  پیشکسوتان 
فعالان حوزه های  مختلف تبیین و 
روایتگری جنگ تحمیلی«، با تشریح 
ابعادی از عظمت دفاع مقدس و 
دستاوردهای ایستادن ملت ایران بر 
سکوی پیروزی آن رویارویی دشوار، 
حفظ تمامیت ارضی، آشکار شدن 
توانایی و ظرفیت عظیم ملت ایران، 
گسترش مرزهای غیر جغرافیایی 
کشور و رشد و استحکام مفهوم و 
فرهنگ مقاومت در داخل و در جهان 
را از نتایج دفاع همگانی ایرانیان 
قلدران جهانی  در مقابل جبهه 
و صدام خبیث خواندند و تاکید 
کردند: شکوفایی استعدادها و بروز 
قدرت و ابتکار جوانان کشور در دفاع 
مقدس، نشان داد جوانان همیشه 
قادرند همه مسائل کشور را حل 
کنند. حضرت آیت ا...خامنه ای دفاع 
مقدس را برهه ای مهم و برجسته از 
تاریخ ایران خواندند و افزودند: اگر 
جوانب مختلف و معنادار آن مقطع 
اساسی و عوامل پیروزی ملت در 
جنگ تحمیلی به نسل های پی در 
پی جوان شناسانده شود، کارهای 
بزرگ کشور به پیش خواهد رفت 
که در این زمینه خیلی کار شده، 
اما برای تبیین ظرافت ها و جزئیات 
حیرت آور دفاع مقدس، کارها باید 
صد برابر شود. ایشان برای تبیین 
بخش مهمی از عظمت دفاع مقدس، 
آن را از چهار زاویه اساسی مورد بحث 
قرار دادند: در جنگ از چه چیزی 
دفاع شد، در مقابل چه کسانی 
کسانی  مدافعان چه  شد،  دفاع 

بودند و نتایج و دستاوردهای این 
دفاع چه بود. مقام معظم رهبری، 
سرکوب و نابودی انقلاب اسلامی 
و جمهوری اسلامی و جدا کردن 
بخش هایی از کشور را اهداف اصلی 
دشمنان در جنگ تحمیلی خواندند 
و افزودند: انقلاب کبیر اسلامی، 
پدیده ای بی نظیر بود زیرا تا آن موقع 
انقلابی که حاصل آن حکومتی 
هم دینی باشد هم مردمی در دنیا 
وجود نداشت و قلدران جهانی 
می خواستند این سخن نو یعنی 
جمهوری اسلامی و مردم سالاری 
دینی را از بین ببرند که تاکنون 
هم همین هدف را دنبال می کنند. 
حضرت آیت ا... خامنه ای جنگ های 
مرزی با هدف جدا کردن بخشی از 
یک کشور را امری متداول دانستند 
و گفتند: برخلاف اینگونه جنگ ها، 
هدف به  راه انداختن جنگ تحمیلی 
نابود کردن هستی یک کشور، هویت 
یک ملت و دستاورد جانفشانی های 
او بود که از این زاویه عظمت دفاع 

می شود.رهبر  مشخص  مقدس 
انقلاب توجه به ماهیت مهاجمان 
به ایران را برای درک عظمت دفاع 
مقدس ضروری دانستند و گفتند: 
همه قدرت های مطرح آن روز دنیا 
یک جبهه شدند و از حمله صدام به 
ملت ایران حمایت کردند. ایشان در 
تشریح کمک های استکبار به صدام، 
به گزارش هایی که آمریکایی ها را 
مشوق اصلی صدام در حمله به 
ایران می داند اشاره کردند و افزودند: 
آمریکایی ها علاوه بر کمک های 
شیوه های  مستمر،  اطلاعاتی 
متجاوزان  به  را  نبرد  تاکتیکی 
آموزش می دادند، فرانسوی ها هم 
پیشرفته ترین تجهیزات هوایی را 
به صدام دادند، آلمانی ها او را برای 
تولید سلاح فاجعه آفرین شیمایی 
تجهیز کردند، بلوک شرق به رهبری 
شوروی سابق هر امکانات زمینی 
و هوایی که صدام می خواست در 
اختیارش گذاشتند و اعراب منطقه 
هم پول بی حساب به او می دادند. 

تنهاییِ  به  مقام معظم رهبری  
جمهوری اسلامی و ملت ایران در 
نبرد با »جبهه مستکبران و صدام 
و کشورهای عربی منطقه« اشاره 
کردند و گفتند: ملت در چنین نبرد 
نابرابری، بر سکوی پیروزی ایستاد 
و عظمت و شکوه خو را نشان داد. 
حضرت آیت ا... خامنه ای در زاویه 
سوم تبیین عظمت دفاع مقدس، 
به حضور همه قشرهای ملت در آن 
حماسه بی نظیر پرداختند و گفتند: 
ظاهر این مسئله این بود که مثل 
هرجای دنیا نیروهای مسلح ایران 
اعم از سپاه و ارتش و بسیج مشغول 
دفع تهاجم هستند اما باطن آن 
کاملًا  دیگر  با جنگ های  دفاع، 

متفاوت بود.
 آشکار شدن توانمندی های 

عظیم ملت از آثار دفاع مقدس
ایشان فرماندهی امام بر مجموعه 
دفاع مقدس با آن شخصیت الهی، 
دانش، فکر، پختگی و صفای معنوی 
را از جمله این تفاوت ها بر شمردند 
و گفتند: نفوذ کلام برخاسته از 
معنویت و نفس گرم امام در مقاطع 
و  پاوه  نجات  جمله  از  مختلف 
شکستن حصر آبادان، تاثیر شگرفی 
معظم  داشت. مقام  جبهه ها  بر 
رهبری صبغه دینی مدافعان را دیگر 
تفاوت دفاع مقدس با جنگ های 
دیگر دانستند و گفتند: توجه به 
خداوند و معنویت در جبهه ها، 
پشتیبانی عمومی مردم از رزمندگان 
و استواری مادران، پدران و همسران 
شهدا، دفاع مقدس و خطوط مقدم 
را به محراب عبادت تبدیل کرده بود.
ادامه در صفحه 6

مقام معظم رهبری:

مساله دشمن هنوز جمهوری اسلامی است
     دفاع مقدس نشان داد جوانان می توانند همه مشکلات را حل کنند

 تنها راه موفقیت؛ مقاومت و
ایستادگی

  دبیر شورای نگهبان اظهار کرد:  
استکبار جهانی با هدف متوقف 
کردن انقلاب اسلامی جنگ تمام 
عیار هشت  ساله را به مردم ایران 
تحمیل کرد و همه ظرفیت های 
خود را برای تسلیم کردن این ملت 
غیور به صحنه آورد، اما در عمل 
نه تنها به هدف خود نرسید بلکه 
باعث گسترش بیشتر پیام های 
انقلاب اسلامی شد. آیت ا... احمد 
جنتی با بیان اینکه دفاع مقدس 
هشت  ساله صحنه تحقق وعده ها 
و آشکار شدن سنت های الهی بود، 
گفت: مردم مومن ایران با اعتقاد 
راسخ به آموزه های ارزشمند دین 
مبین اسلام و با این باور که تنها 
راه موفقیت در برابر قدرت های 
استکباری، مقاومت و ایستادگی 
است، در برابر سختی های جنگ 
نتیجه  و  کردند  صبر  تحمیلی 
این ثبات قدم، نصرت خداوند و 

پیروزی در این جنگ نابرابر بود. 

رئیس جمهور:

 قدرت های کهنه »گذشته« هستند   و   ما  »آینده ایم«
 آتش توهین و تحریف، حریف حقیقت قرآن نمی شود

 نتایج خالص سازی 

 صدای ملت ایران 

فعال سیاسی اصلاح    یک 
طلب درباره این که جریانی در 
کشور به دنبال مجلسی انقلابی تر 
است و با همین کلیدواژه دست 
است،  زده  خالص سازی  به 
گفت: آنچه در طول سال های 
انقلاب اتفاق افتاده این است 
می رویم،  ما هرچه جلوتر  که 
سخت گیری ها بیشتر می شود. 
البته شاید در همه دنیا این گونه 
باشد؛ یعنی انقلاب هایی که در 
دنیا رخ می دهند بعد از مدتی به 
تدریج به سمت تسویه  سیاسی 
می رود.  مهدی آیتی  اظهار کرد:  
این وضعیت ملت را دوقطبی 
می کند و اتفاقی که در این بین 
می افتد این است که خودی ها 
به اقلیت می روند و تعدادشان 
کم می شود، زیرا بخشی از قدرت 
مرتب تسویه حساب کرده و افراد 
پاک سازی  و  خالص سازی  را 

 . می کند

انتشار  با  مجلس  رئیس    
پستی در صفحه شخصی خود 
سخنرانی  به  اینستاگرام  در 
رئیس جمهور در مجمع عمومی 
سازمان ملل واکنش نشان داد 
که در زیر می خوانید. محمدباقر 
قالیباف نوشت:  در سخنرانی مهم 
شامگاه سه شنبه رئیس جمهوری 
اسلامی ایران در سازمان ملل، 
بالاگرفتن قرآن توسط ایشان 
درمقابل جهانیان باعث افتخار 
شد. قرآن شرف و عزت ماست و 
آنچه پیروزی ما را تضمین خواهد 
کرد وفاداری به یکایک و مجموعه 
آیات الهی در این کتاب آسمانی 
است. قرآن ابدی است و به رغم 
جسارت های حقیرانه دشمنان 
مسلمانان،  بدخواهان  و  خدا 
هیچ غباری بر ساحت بلند آن 
نخواهد نشست. رئیس قوه مقننه 
ادامه داد:  همچنین دفاع محکم 
آقای رئیسی از حقوق حقه ملت 
ایران و محکوم کردن تحریم های 
ظالمانه دولت آمریکا صدای اصیل 
و حقیقی ملت ایران را به گوش 
جهانیان رساند. برای برادر عزیزم 
آقای رئیسی و هیأت همراه ایشان 

در این سفر آرزوی توفیق دارم.

 آرمان ملی: رئیس جمهور  اظهار داشت:  
قرآن، توهین به عقاید و باورها را منع کرده و 
احترام به ابراهیم و موسی و عیسی را احترام 
به محمد)ص( می داند. وی با قرائت آیاتی از 
قرآن افزود:  این مفاهیم وحدت بخش و تعالیم 
متعالی، الهام بخش، انسان ساز، جامعه ساز و 
تمدن ساز انبیا برای جوامع بشری، ابدی اند و 
هرگز نمی سوزند. آتش توهین و تحریف، هرگز 
حریف »حقیقت« نخواهد شد. سید ابراهیم 
رئیسی در مجمع عمومی سازمان  گفت: برخی 
جریان های شوم ولی قدرتمند، راه حل را در 
بحران سازی و دشمن تراشی می بینند. این 
آپارتاید فرهنگی، جامعه مسلمانان و بخصوص 
مهاجران را هدف گرفته است؛ مهاجرانی که 
خود قربانیان سیاست های استعمار هستند. 
رئیسی ادامه داد:  ما در یک دوره سرنوشت ساز 
تاریخی قرار گرفته ایم. جهان در حال تغییر 
و گذار به نظم بین المللی نوظهور است و این 
مسیر غیرقابل بازگشت است. معادله سلطه 
غربی برای جهان، دیگر جواب نمی دهد. نظم 
کهنه لیبرال که در خدمت منافع سلطه گران 
و سرمایه داران سیری ناپذیر بود کنار زده 
شده؛ و در یک کلام، پروژه آمریکایی کردن 
جهان شکست خورده است. رئیسی عنوان 
کرد:  ملت ایران افتخار دارد که به مدد انقلاب 
شکوهمند اسلامی خود، بیشترین روشنگری 
را در برانداختن نقاب از چهره سلطه گران 
شرق و غرب انجام داده و با همراهی دیگر 
ملت های غرب آسیا، نقش تعیین کننده ای 
در ناکامی نظام سلطه داشته است. آنچه 
برای نظم بین المللی جدید کلیدی است، 
کنار گذاشتن سلطه جهانی و جایگزینی آن 
با نظم ها و همکاری های منطقه ای است. 
وی ابراز داشت: جمهوری اسلامی ایران از 
حداکثر همگرایی اقتصادی و سیاسی درون 
و میان منطقه ای حمایت می کند و علاقه مند 
است تا براساس عدالت، با همه جهان، تعامل 
داشته باشد. با این حال، اینک که کشورهای 
مستقل جهان در مسیر همکاری و همگرایی 
بیشتر قدم برمی دارند، شاهد تلاش برخی 
قدرت ها برای شعله ور کردن آتش درگیری در 
مناطق مختلف هستیم. آنها با داشتن ذهنیت 
جنگ سرد، به دنبال بلوک بندی مجدد جهان 
هستند. این حرکت، ارتجاعی و به ضرر امنیت 
و رفاه ملت هاست. جمهوری اسلامی ایران 
قاطعانه بر این باور است که نباید اجازه داد 
شرق و غرب جدیدی شکل بگیرد. ناامن کردن 
کریدورهای تجاری، تنزل درجه کشورها از 
متحد به وابسته، ممانعت از رشد اقتصادی 
کشورهای مستقل، و ایجاد جنگ های نیابتی 
در آسیا و اروپا بخشی از همین زنجیره شوم 

است. طنز ماجرا آن است که این اقدامات را 
به اسم دفاع از دموکراسی مطرح می کنند؛ 
اما همه جهان از جمله ملت های ما، در غرب 
آسیا معنای واقعی دموکراسی غربی را لمس 
کرده اند و می دانند که صرفاً اسم رمزی است 
برای کودتا، اشغالگری و جنگ. رئیس جمهور 
کشورمان اذعان کرد: ایران، فصل نوینی از 
روابط سودمند با کشورهای همسایه، همسو و 
هم اندیش را رقم زده است؛ با عضویت در ساز 
و کارهای منطقه ای و بین المللی، ظرفیت های 
خود را برای شکل دهی به نظمی عادلانه به 
اشتراک گذاشته است؛ و با اولویت دادن به 
تکمیل راه گذرهای تجاری از جمله راه گذر 
شمال - جنوب که پیونددهنده جهان شمال 
با جهان جنوب است، منافع پایدار اقتصادی را 
برای همه ملت های منطقه تضمین می کند. 
در سطح امنیتی، سیاست همسایگی به دنبال 
تضمین امنیت پایدار از طریق همکاری های 
درون منطقه ای و ممانعت از مداخله خارجی 
است. از قفقاز تا خلیج فارس، هرگونه حضور 
بیگانه، نه تنها بخشی از راه حل نیست بلکه 
خود مشکل است. ما امنیت همسایگان را 
امنیت خود؛ و هرگونه ناامنی برای آنها را 
ناامنی برای خود می دانیم. ما با جدیت و 
حسن نیت، ابتکاراتی را در منطقه رقم زدیم. 
با این حال، پیوند سیاست و امنیت، نیازمند 
تحکیم است و تنها زمانی پایدار می شود که با 
همکاری های اقتصادی معنادار، ترکیب شود. 
رئیسی اظهار کرد: قدرت جمهوری اسلامی 
قدرتی امنیت ساز است و با حذف گزینه های 
جنگ، اشغالگری و تجزیه  کشورها از روی میز 
قدرت های سلطه گر، افق های جدیدی را برای 
منطقه گشوده است. جمهوری اسلامی ایران 
بر این باور است که اولویت منطقه، وحدت 
اسلامی و توسعه جمعی است. بدون تردید، 
پایدارسازی امنیت منوط به توسعه جمعی 
است و این تنها راه سعادت غرب آسیا است. 

سرزمین ایران فرصت های بی نظیری برای 
سرمایه گذاری دارد و اولویت دادن جمهوری 
اسلامی به همکاری های اقتصادی، فرصتی 
برای کشورهای منطقه و جهان محسوب 
می شود. وی گفت: ترور شهید قاسم سلیمانی 
جایزه به داعشی بود که به گفته مقامات سابق 
آمریکا ساخته دست خودشان بود. به همین 
خاطر، بجای آنکه از آن فرمانده شجاع، تقدیر 
کنند او را ترور کردند. اما جمهوری اسلامی 
ایران با استفاده از همه ابزارها و ظرفیت ها برای 
اجرای عدالت و محاکمه عاملین و مباشرین 
این تروریسم دولتی تا حصول نتیجه قطعی 
از پای نخواهد نشست. رئیس جمهور تصریح 
کرد:  خروج آمریکا از برجام، نقض اصل مسلّم 
وفای به عهد بود. دولت آمریکا همچنان با 
نقض صریح مفاد قطعنامه ۲۲3۱ شورای 
امنیت، از عمل به تعهدات خود ذیل برجام 
اجتناب می کند. با این رفتار، آمریکا عملًا 
و برخلاف تمام ادعاهایش، قانون گریزی و 
زورگویی را به جای همکاری تجویز کرده 
است. آمریکا باید با اعتمادسازی اثبات کند که 
دارای حسن نیت است و اراده  واقعی برای عمل 
به تعهدات خود و نهایی کردن مسیر را دارد. 
اروپایی ها نیز که در پی سال ها عدم پایبندی 
به تعهدات خود از جمله در لغو تحریم ها، 
اکنون برجام و قطعنامه ۲۲3۱ شورای امنیت 
سازمان ملل را نقض می کنند، باید درک 
کنند که با سرعت گرفتن در مسیر پرهزینه 
تقابل، بازنده خواهند شد. رئیسی خاطر 
نشان کرد: سلاح هسته ای هیچ جایگاهی در 
دکترین دفاعی جمهوری اسلامی ایران ندارد. 
گزارش های رسمی مراجع ذیربط بین المللی و 
حتی جوامع اطلاعاتی غربی نیز بارها بر صحت 
این ادعا تاکید کرده اند. جمهوری اسلامی 
ایران همانند دو دهه گذشته به هیچ عنوان 
از حقوق مسلم ملت خود برای بهره مندی 
صلح آمیز از فناوری هسته ای کوتاه نخواهد 
آمد. تنها مجرم اتمی جهان، نه تنها به تعهدات 
خود ذیل ان.پی.تی مبنی بر خلع سلاح اتمی 
عمل نمی کند بلکه با  اعمال تحریم های 
اصول مسلم حقوق  غیرقانونی،  یکجانبه  
بین الملل و منشور ملل متحد را نقض و حقوق 
ملت ها را پایمال می کند. اما این تحریم ها بر 
عزم قاطع ملت ما در مسیر پیشرفت کشور، 
بی تأثیر بوده است. وقت آن رسیده که آمریکا 
به بحران تصمیم گیری خود پایان دهد و 
مسیر صحیح را انتخاب کند. بشر در حال 
ورود به مدار جدیدی است. قدرت های کهنه، 
در حال افول اند. آنها »گذشته« هستند و ما 
»آینده «ایم. تکرار می کنم که آنها »گذشته« 

هستند و ما »آینده «ایم.



 اصولگرایان دقیقه ۹۰ 
غافلگیر می شوند؟

نتخابات مجلس در اسفند ۱۴۰۲،  6 ماه مانده به ا
فعالیت جریان های مدعی در انتخابات افزایش یافته است. 
اگر اصلاح طلبان و اعتدال گرایان نگران تأیید صلاحیت ها 
در انتخابات هستند و توصیه آنها برای افزایش مشارکت 
در انتخابات، گسترش دایره تأیید صلاحیت های شورای 
نگهبان است، اما گروه های سیاسی دیگری هستند که 
نگران تأیید صلاحیت نامزد های خود نبوده و از الان 
رقابت بر سر تعداد کرسی های مجلس را دنبال می کنند.

   جبهه پایداری  سرخوشانه می تازد
جبهه پایداری از فعال ترین طیف های سیاسی است 
که با خیالی راحت تر تحرکات انتخاباتی خود را دنبال 
می کند. مسیر خالص سازی ای که از سال ۹۸ شدت گرفته 
است، برخی چهره های میانه رو و اعتدالی حذف یا منزوی 
شده اند و این خود فضایی را برای جولان این جبهه فراهم 
کرده است. مشارکت پایین مردم در چند انتخابات اخیر 
و پیش بینی برخی از تحلیل گران مبنی براینکه انتخابات 
پیش رو هم در صورت باز نشدن روزنه ها، می تواند تکرار 
آن مشارکت پایین را سبب شود، برگ برنده این جبهه 
سیاسی است، چه آنکه پایداری ها به خوبی می دانند در 
فقدان حضور رقیبی قوی و مشارکت پایین در انتخابات 
شانس بیشتری برای پیروز شدن دارند. برهمین اساس 
هم زمزمه ها از گوشه و کنار اردوگاه اصولگرایی حکایت 
از آن دارد که پایداری ها برخلاف چند انتخابات گذشته 
که با سهم خواهی در نهایت تن به ائتلاف می دادند این بار 
بعید است مسیر ائتلاف با دیگر اصولگرایان را پیش بگیرند 
و اگر تصمیم بر ائتلاف باشد طیف مقابل برای ائتلاف شبه 
پایداری ها خواهند بود نه اصولگرایانی از جنس شورای 
ائتلاف یا شورای وحدت یا... پایداری ها برای ماندگاری 
در قدرت از یک سو تلاش برای کادرسازی در دولت دارند 
و از سوی دیگر نمی خواهند قدرت پارلمان را از دست 
بدهند. اما پایداری ها می دانند که تنها با کادرسازی در 
درون دولت قدرت کامل در دستشان نخواهد بود و 
برای قدرت داشتن در بین طیف های مختلف سیاسی 
باید سنگر پارلمان را هم در دست داشته باشند برهمین 
اساس انتخابات ۱۴۰۲ برای آن ها حیاتی و مهم خواهد 
بود و برنامه ریزی برای حضور پرقدرت در انتخابات را از 

مدت ها قبل کلید زده اند. 

  تقسیم کار پایداری و شریان
نکته مهم در این میان آن است که پایداری ها اگر 
بنای شان بر حضور بدون ائتلاف در انتخابات باشد ساختار 
فعلی این جبهه قدرت جذب اقشار جوان نزدیک به مواضع 
فکری آن ها را به طور مطلوب ندارد، بنابراین مجبورند در 
نهایت تاکتیک ائتلاف را پیش بگیرند. آن هم در شرایطی 
که فاصله آن ها با دیگر طیف های اصولگرا به خاطر اصرار 
زیادشان بر برخی محدودیت های اجتماعی و فرهنگی، 
بحث فیلترینگ و... گسترده شده است و ممکن است به 
مرور در جریان راست تنهاتر از قبل شوند بنابراین داشتن 
یک موتلف در کنارشان آن ها را تا حدودی ایمن تر خواهد 
کرد. از همین رو این جبهه تلاش دارد با ابتکار عمل طیف 
شریان را به خود نزدیک کند تا شریانی های بدنه رأی خود 
را بیشتر کند. »شریان« گرچه با حضور طیف جدا شده از 
پایداری شکل گرفته است، اما نزدیکی فکری اعضای آن به 
پایداری ها مشهود و مبرهن است و به نظر می رسد آن ها هم 
بدشان نمی آید در میدان انتخابات با رفقای قدیمی خود 
نشست و برخاست داشته باشند تا با شورای وحدتی ها یا 
شانا و... بنا بر روایت ها شریان که مدیریت آن را به حمید 
رسایی و برخی دولتی ها سپرده اند، تلاش می کند بدنه جوان 
سازمان رأی اصول گرایان را به خود جذب کند و از سوی 
دیگر برخی ریزش ها در بدنه پایداری را با دادن وعده های 
تبلیغاتی و انتخاباتی جذب خود کند. نزدیکی فکری این 
دو طیف سیاسی که هر دو فرزندان معنوی آیت ا... مصباح 
ئه لیست  را محسوب می شوند احتمال برای ائتلاف و ا

مشترک از سوی این دو طیف را جدی تر کرده است.

   تاکتیک انتخاباتی دوقلو های شریان و پایداری 
با  معتقدند  ناظران سیاسی  برخی  دیگر  از سوی 
نزدیک شدن به انتخابات، بخشی از نیرو های جریان وفادار 
به جبهه پایداری و شریان که هم اکنون در صداوسیما از 
جمله شبکه سه و افق فعالیت می کنند، به آن ها ملحق شده 
و تاکتیک های رسانه ای آن ها برای حمله به اصولگرایان 
سنتی و میانه رو، افزایش خواهد یافت. یکی از مهم ترین 
این تاکتیک ها، حمله به عملکرد دولت و مجلس با حفظ 
جایگاه ابراهیم رئیسی به عنوان منتقد وضع موجود خواهد 
بود. در این مسیر شریان می تواند بازوی انتخاباتی برای 
اجرای این تاکتیک در فضای غیررسانه ای باشد. از این رو 
سازماندهی »اقشار جوان و دانشجوی« طیف پایداری 
بر عهده شریان و سازماندهی »اصناف، هیات مذهبی 
و کارمندان« با محوریت کادر سنتی جبهه پایداری در 
حال پیگیری است. با چنین تقسیم کار جریانی، شریان 
عهده دار »فعالیت های رسانه ای و تبلیغی« برای جذب آرا 
از کف خیابان خواهد بود و جبهه پایداری چانه زنی از بالا را 
برای گنجاندن نامزد های خود به لیست شورای وحدت و 
ائتلاف پیگیری خواهد کرد. همان گونه که آقاتهرانی نیز به 
این موضوع اشاره کرده و گفته »مساله جدی برای ما این 
است که افراد اصلح وارد مجلس شوند اگر چنین افرادی 
در لیست ائتلاف باشد قطعا وحدت صورت خواهد گرفت، 
اما اگر فاقد اصلح باشد چنین امری به وقوع نمی پیوندد.« 
در این میان برخی تحلیلگران نیز پیش بینی می کنند در 
روز های منتهی به انتخابات، لیست اصلی شریان و پایداری 
برای غافلگیری هر دو ائتلاف اصولگرا منتشر شود. این 
مدل نزدیکی و تقسیم کار در بین این دو طیف اصولگرا تا 
حدودی یادآور دوقلو های »رهپویان - ایثارگران« است که 
در دهه ۸۰ ظهور و بروز محسوس تری داشتند و با وجود 

جدابودن، اما نزدیکی فکری زیادی داشتند.

آرمان ملی- حمید شجاعی: مساله حجاب در جامعه یکی 
از مسائلی بوده که همواره محل بحث بوده و اینکه چگونه این 
امر شرعی و عرفی به صورت یک قانون مدون و دقیق در آید. 
به همین جهت نیز از ماه های پایانی سال گذشته تاکنون قوه 
قضائیه طرحی را در قالب عفاف و حجاب به مجلس ارائه کرد که 
با جرح و تعدیل هایی همراه بود و در نهایت پس از بحث و بررسی 
بسیار در قالب اصل ۸۵ در مجلس حداقلی بررسی شد و روز 
گذشته به تصویب رسید. حال باید دید که نوع مواجهه جامعه با 
این مصوبه چگونه خواهد بود و با چه بازتاب ها و واکنش هایی در 

جامعه  مواجه خواهد شد. 

   تصویب لایحه حجاب
اواسط مردادماه سالجاری بود که لایحه عفاف و حجاب که از 
سوی مجلس در حال بررسی بود اما با موافقت نمایندگان مجلس 
در شمول اصل ۸۵ قانون اساسی قرار گرفت که به جای صحن 
علنی کمیسیون مربوطه با حضور و دعوت برخی کارشناسان 
و افراد مربوط به بررسی این لایحه بپردازند. اصل ۸۵ قانون 
اساسی می گوید: »سمت نمایندگی قائم به شخص است و قابل 
واگذاری به دیگری نیست. مجلس نمی تواند اختیار قانون گذاری 
را به شخص یا هیاتی واگذار کند ولی در موارد ضروری می تواند 
اختیار وضع بعضی از قوانین را با رعایت اصل هفتاد و دوم به 
کمیسیون های داخلی خود تفویض کند. این در حالی است 
که این لایحه طی ماه های گذشته با چالش هایی روبه رو بود 
و واکنش های بسیاری هم به دنبال داشت. بسیاری نیز بر این 
عقیده اند که اتفاقا با توجه به در پیش بودن انتخابات چون 
نمایندگان نمی خواستند نسبت به تصویب این قانون و انتقادات 
وارده به آن پاسخگو باشند تن به اصل هشتاد و پنجی شدن این 
لایحه دادند تا این لایحه نیز همچون طرح صیانت از فضای 
مجازی مسیر اصل ۸۵ قانون اساسی را طی کند. در همین راستا 
نیز پس از کش و قوس های فراوان بالاخره روزگذشته لایحه عفاف 
و حجاب در کمیسیون مربوطه مجلس بررسی و به تصویب رسید. 
مصوبه ای بسیار بلند بالا در ۲۲ صفحه تکالیف و وظایف عمومی و 
اختصاصی را برای دستگاه اجرایی تدارک دیده است که از وزارت 
اقتصاد و سازمان برنامه و بودجه گرفته تا وزارت آموزش و پرورش 
و سازمان تبلیغات را شامل می شود. جالب اینکه این مصوبه 
بدون در نظرگرفتن شرایط جامعه و اقناع در جهت پذیرش آن به 
تصویب رسیده و ضمانت اجرای آن نیز جریمه های مالی است که 
برای عدم رعایت آن در نظر گرفته شده است. به نظر می رسد این 
مصوبه بیش از اینکه جنبه ایجابی و ارشادی مساله عفاف و حجاب 
را تقویت کند بیشتر بر جنبه سلبی آن بر پایه جریمه های در نظر 
گرفته شده تاکید داشته است. هر چند که حجاب واجبی شرعی 
و قانونی است که باید در جامعه اجرا گردد اما به نظر همراستا با 
قانونی جامعه پذیر باید فرهنگ سازی نیز مورد نظر دستگاه های 
مسئول قرار گیرد تا پاسخ بهتری دریافت شود. برخی معتقدند 
که روش سلبی آن هم بر پایه جریمه های مالی در وضع اقتصادی 
نابسامان امروز بیشتر موجبات نارضایتی بخشی از جامعه را فراهم 

خواهد آورد. حال باید دید این مصوبه در شورای نگهبان چه 
سرنوشتی خواهد داشت و آیا همینگونه به قانون تبدیل خواهد 

شد یا با جرح و تعدیل هایی همراه خواهد بود. 

   جرائم و تخلفات 
روز گذشته بود که که نمایندگان مجلس در کمیسیون حقوقی 
و قضائی مجلس لایحه عفاف و حجاب را در قالب اصل ۸۵ قانون 
اساسی بررسی کرده و آن را به تصویب رساند. اما جدای از کلیات 
و تکالیف عمومی و اختصاصی شاید مهم ترین و قابل توجه ترین 
بخش این قانون بخش جرائم و تخلفات باشد که با واکنش های 
بسیاری نیز روبه رو بوده است. در قسمتی از این جرائم آمده است: 
هرکس در غیر حریم خصوصی از جمله انظار یا اماکن عمومی یا 
معابر مرتکب بدپوششی شود در مرتبه اول توسط ماموران فراجا 
معادل پنج ششم حداکثر جزای نقدی درجه هفت جریمه و از 
طریق مقتضی یا با استفاده از سامانه های هوشمند یا پیامک به 
وی اعلام می شود، در مرتبه دوم توسط مرجع قضائی مرتکب 
معادل حداکثر جزای نقدی درجه شش و در مراتب بعدی به 
جزای نقدی درجه پنج محکوم می شود. در ادامه آمده است: 
بدپوششی در مورد زنان عبارت است از هر نوع پوشش خلاف 
عفت و اخلاق عمومی از قبیل پوشیدن لباس بدن نما یا تنگ یا 
لباسی که قسمتی از بدن دیده شود. بدپوششی در مورد مردان 
هر نوع پوشش خلاف عفت و اخلاق عمومی است. هرشخصی در 
انظار یا اماکن عمومی یا معابر اقدام به برهنگی یا نیمه برهنگی 
نماید یا با پوششی ظاهر شود که عرفا برهنگی محسوب می شود، 
بلافاصله توسط ضابطان بازداشت و به دادگاه صالح معرفی 
می شود و به مجازات حبس درجه چهار یا جزای نقدی درجه سه 
محکوم می گردد و در صورت تکرار، مجازات حبس یا جزای نقدی 

یک درجه تشدید می شود. در تخلفات این قانون آورده شده: هر 
زنی در غیر حریم خصوصی از جمله انظار یا اماکن عمومی یا 
معابر کشف حجاب کند به نحوی که چادر یا مقنعه یا روسری 
یا شال بر سر نداشته باشد، در مرتبه اول توسط ماموران فراجا 
معادل پنج ششم حداکثر جزای نقدی درجه هفت جریمه و از 
طریق مقتضی یا با استفاده از سامانه های هوشمند یا پیامک به 
وی اعلام می شود، در مرتبه دوم توسط مرجع قضائی مرتکب در 
مرتبه دوم معادل جزای نقدی درجه شش و در مراتب بعدی به 
جزای نقدی درجه پنج محکوم می شود. وسایل نقلیه موتوری که 
راننده یا راکب یا سرنشین آن مرتکب کشف حجاب، بی حجابی یا 
بدپوششی شود، توسط مأموران فراجا پنج میلیون ریال جریمه 
می شود. حکم این ماده در خصوص تاکسی ها و مسافربر های 
اینترنتی نیز جاری می شود. ثبت اولین تخلف، موجب عدم 
ثبت تخلفات بعدی از لحاظ زمانی نبوده و جریمه های نقدی 
جمع می شود. درصورتی که راکب یا سرنشین موتورسیکلت 
مرتکب برهنگی، نیمه برهنگی، بدپوششی یا کشف حجاب شود، 
موتورسیکلت توسط ضابطان بلافاصله به مدت یک هفته توقیف 
و مالک آن توسط مرجع قضائی به جریمه معادل بیست میلیون 
ریال محکوم می شود. کلیه جریمه ها یا جزا های نقدی مستند به 
رأی قطعی لازم الاجرا حسب مورد توسط قوه قضائیه یا فرماندهی 
انتظامی جمهوری اسلامی ایران )فراجا( به بانک مرکزی اعلام 
می گردد. بانک مرکزی مراتب را به صورت برخط به تمام بانک ها 
و مؤسسات اعتباری اطلاع می دهد تا از حساب بانکی متخلف یا 
محکوم علیه برداشت و به خزانه داری کل کشور واریز شود و از 
طریق سامانه ثنای قوه قضائیه یا سایر سامانه های اطمینان آور 
بلافاصله به اطلاع وی برسد. از تاریخ لازم الاجراشدن این قانون، 

مدت زمان اجرای آزمایشی این قانون، پنج سال است. 
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جوابیه

»آرمان ملی« حواشی لایحه عفاف و حجاب در مجلس را بررسی می کند:

لایحه هشتاد و پنجی حجاب تصویب شد
   جریمه های5۰۰ هزار و ۲ میلیون تومانی برای رانندگان و زنان

آرمان ملی - احسان اسقایی: اروپا میز مذاکرات را بعد از 
الحاق یک متمم از سوی ایران به پیشنهاد جوزپ بورل ترک کرد 
و تهران؛ قطر را جایگزین آنها برای ارسال پیام به آمریکا نمود. 
این روزها یک پازل کوچک اما مهم در بازگشت به میز مذاکرات 
در جای دقیق آن قرار گرفته است و با داد و ستد دلارهای ایران 
با زندانیان آمریکایی همه در انتظار بازگشت طرفین به میز اصلی 
مذاکرات هستند. اکنون این سوال به وجود آمده که با توجه به 
اینکه هیچ زمینه ای برای مذاکرات مستقیم ایران و آمریکا وجود 
ندارد کدام کشور جایگزین قطر در میانجی گری بین ایران و 
آمریکا خواهند شد. تنها دو گزینه برای میانجی گری بین ایران 
و آمریکا وجود دارد. اول اروپا و دوم قطر یا عمان، اروپایی ها 
سال های سال بین تهران و واشنگتن مانند یک  پیک رفتار کردند 
و توافق وین خروجی این میانجی گری بود و قطر نیز در طول 
دو سال گذشته به میانجی برای جایگزینی پول در برابر آزادی 

زندانیان آمریکایی تبدل شد.
 

    اروپا و سال های مذاکره
 تروئیکای اروپایی از ابتدای مطرح شدن ابعاد اقدامات 
هسته ای ایران تلاش کردند به پلی بین تهران و واشنگتن تبدل 
شوند. مطرح شدن یک باره اقدامات هسته  ای تهران همزمان 
با حمله آمریکا به افغانستان و عراق بود و رئیس جمهور وقت 
آمریکا، ایران، عراق، افغانستان و کره شمالی را محور شرارت 
نامیده بود. در آن زمان بسیاری معتقد بودند با مطرح شدن 
اقدامات ایران در امور هسته ای و شرایط آن روز خاورمیانه؛ 
مرکز حمله بعدی آمریکا به منطقه، تهران خواهد بود. در آن 
روزها حسن روحانی با وزرای کشورهای اروپایی در ایران 
جلسه ای گذاشت و با هماهنگی با آژانس بین المللی انرژی اتمی 
شفاف سازی اقدامات تهران در دستور کار قرار گرفت. نقش 
حسن روحانی در این توافق در حدی بود که او را شیخ دیپلمات 
نامیدند. عبدا.. رمضان زاده نقل کرده است در آن سال ها ما با 
توافق حسن روحانی با اروپایی ها عملا وقت خریدیم تا از تحریم 
تهران جلوگیری کرده و توسعه ایران با مخاطره روبه رو نشود 
و از سوی دیگر جرج بوش با گذشت زمان کاخ سفید را ترک 
کند. واقعیت هم همین بود توافق سعد آباد با امضای روحانی و 
وزرای خارجه سه کشور اروپایی عملا خطر جنگ را از ایران 
دور کرد. در ماه ها و سال های بعد تهران به مذاکره با آژانس 

پرداخت تا چندین هزار صفحه - ساعت پرونده تهران با آژانس 
حل شده و در نهایت بحث غنی سازی در ایران باقی بماند. بعدها 
دولت محمود احمدی نژاد سکان هدایت کشور را عهده گرفت 
و پرونده هسته ای مسیر دیگری را پیمود. مسیری که به 6 
قطعنامه فصل هفتمی علیه ایران در شورای امنیت سازمان ملل 
تبدل شد. از این رو می توان گفت که نقش اروپایی ها در پرونده 
هسته ای چه در توافق سعدآباد و چه در شراکت با آمریکایی ها 
در اجماع سازی علیه تهران برکسی پوشیده نیست. اروپایی ها 
زمانی که روحانی رئیس جمهور ایران شد با آغاز مذاکرات تهران 
با ۵+۱ مجددا نقشی محوری در پرونده هسته ای پیدا کرد و با 
حضور نماینده آمریکایی ها در مذاکرات عملا توافق وین امضا 
شد. اروپایی ها بعد از خروج ترامپ از این توافق تلاش هایی برای 
باقی ماندن تهران در برجام انجام دادند حتی اینستکس را راه 
انداختند و کوشیدند ترامپ نتواند علیه ایران در شورای امنیت 
قطعنامه به تصویب برساند اما بعدها به سه علت، تحت فشار 
بودن از سوی افکار عمومی به خاطر موضع گیری در مورد مسائل 
داخلی ایران، الحاق برخی موارد از سوی تهران به پیشنهاد اروپا 
و  اتهام کمک پهپادی ایران به روسیه عملا شرایطی را به وجود 
آوردند که دیگر کسی در اندیشه احیای برجام از کانال اروپا 
نبود. اروپایی ها اخیرا هم که اقداماتی جدید در تحریم مقامات 
فرهنگی ایران انجام داده و اعلام کرده اند لغو تحریم های موشکی 
ایران را اجرایی نخواهند کرد. تمام این موارد موجب شده کمتر 
تحلیلگری به بازگشت اروپایی ها به میز مذاکرات بیندیشد. اما 
اخیرا دیداری بین جوزپ بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا با امیر عبداللهیان در سازمان ملل برگزار شده که هم بیان 
کننده مواضع مختلف اروپایی ها در مورد ایران است و هم اینکه 
نشان می دهد اروپایی ها چه دیدگاهی در مورد برجام دارند و 
مذاکره در مورد توافق وین را به چه اموری گره زده اند. به گزارش 
فارس، بورل در صفحه توئیتر خود نوشت: »من سه پیام اصلی 
را به امیرعبداللهیان منتقل کردم. اول، بازداشت اتباع اروپایی 
را محکوم کرده و خواستار آزادی آنها هستم. دوم، باید راهکار 
دیپلماتیکی برای مساله هسته ای ایران از طریق برجام یافت. 
سوم، همکاری نظامی ایران با روسیه متوقف شود.« همچنین 
سرویس اطلاع رسانه ای اروپایی در مورد این دیدار نوشت: 
»بورل بر اهمیت دنبال کردن مسیر کاهش تنش تاکید کرد در 
این زمینه، او از ایران خواست در تصمیم خود برای لغو مجوز 

رسمی چند بازرس با تجربه آژانس بین المللی انرژی اتمی و 
بهبود همکاری با آژانس تجدیدنظر کند. این آژانس خبری 
با بیان اینکه اتحادیه اروپا قویا از آژانس اتمی و کار آن حمایت 
می کند، افزود: »بورل اعتقاد راسخ خود را مبنی بر لزوم یافتن 
راه حل دیپلماتیک برای موضوع هسته ای ایران در چارچوب 

برجام اعلام کرد.«
 

   کمک کوتاه قطر، دوحه جایگزین اروپا ؟!
دوحه که توانسته است از قطع روابط ایران و آمریکا و عدم 
گفت وگوی این دو در پرونده هسته ای برای خود پوستین بدوزد 
درصدد است که خود را جایگزین اروپایی ها نمایند. روزنامه 
کیهان طی گزارشی در مورد نقش اروپایی ها نوشته: »با توجه 
به آخرین اقدام سه کشور اروپایی در تمدید تحریم تسلیحاتی 
موشکی ایران و بیانیه برخی از اعضای اتحادیه اروپا، آیا وقت آن 
نرسیده که نه در اصل بلکه در نوع رابطه با اروپای غربی و بالاخص 
تروئیکای اروپایی تجدید نظر کنیم؟ به نظر می رسد که بهتر است 
سه قدرت اروپایی چه به عنوان واسطه و چه به عنوان عضو از روند 
مذاکرات کنار گذاشته شوند و واسطه های دیگری جایگزین 
شوند. طی چند سال اخیر نیز مذاکرات غیر مستقیم بین ایران 
و آمریکا در مواردی به موفقیت رسیده است که واسطه گری بر 
عهده اروپایی ها نبوده است.« البته باید دید این پیشنهاد منطقی 
است یا خیر؟ واقعیت آن است که مذاکره مستقیم ممنوع 
است و چاره هم همان واسطه گری است. واسطه های اروپایی 
 هم البته سهم خود از میانجی گری را می خواهند و مشخص 
نیست واسطه های عربی سهمی در توافق آینده می خواهند یا 
نه؟ و این وظیفه دستگاه دیپلماسی است که کم هزینه ترین 
میانجی را بین خود و آمریکا در پرونده هسته ای انتخاب کند. 
بازی دادن اروپا می تواند برای ایران سرمایه گذاری های ثانونی به 
ارمغان آورد اما بازی سازی بین ایران و آمریکا توسط اعرابی که 
خود سرمایه  پذیرند چه دستاوردی برای ایران دارد؟ مگر اینکه 
عربستان بخواهد در این بین نقش بازی کند که ایفای نقش 
توسط بن سلمان هم البته الزاماتی دارد که تهران منافع ملی خود 
را در این ارتباط در نظر خواهد گرفت. در نهایت به نظر می آید 
اروپا جایگزین بهتری از دوحه برای پای میز مذاکرات باشد مگر 
اینکه شروطی داشته باشد که این شروط به جایگزینی دوحه 

برای میانجی گری برای ایران تبدل شود.

»آرمان ملی« احتمال بازگشت اروپایی ها به میز مذاکرات را بررسی می کند؛ 

 از مواضع تند »کیهان« در بازگشت اروپا به برجام 
تا پالس های »جوزپ بورل« در احیای مذاکرات

      دوحه جایگزینی سخت برای اروپا در میانجی گری بین ایران و آمریکا

 نمایشگاه سیفیت فرصت 
استثنایی برای سرمایه گذاری 

شنبه ۱۸ شهریورماه سال جاری بود که 
گزارشی تحت عنوان »سفر 6۰ نفره به چین 
در شب اربعین؛ تفریح یا سرمایه گذاری؟ در 
روزنامه »آرمان ملی« به چاپ رسید که در این 
گزارش منظور نویسنده صرفا طرح پرسش هایی 
درباره سفر آقای حجت ا... عبدالملکی، دبیر 
شورای عالی مناطق آزاد و همراهانش به چین 
و اهداف آن بود که در شرایط اقتصادی فعلی 
این سفر آن هم در شب اربعین شهادت امام سوم 
شیعیان صورت گرفته است و صرفا در جهت 
تنویر افکار عمومی این مطالب به رشته تحریر 
درآمده است و اساسا قصدی برای تخریب یا 
سیاه نمایی عملکردی در خصوص دبیر محترم 
شورای عالی مناطق آزاد یا هیأت همراه نبوده 
است. در همین راستا مرکز روابط عمومی و 
اطلاع رسانی وزارت امور اقتصادی و دارایی 
جوابیه ای را در خصوص گزارش منتشر شده 
ارسال  کرده است که در ادامه از نظر می گذرد. 
در جوابیه وزارت اقتصاد آمده است: حضور در 
نمایشگاه سیفیت چین یک فرصت استثنایی 
برای جذب سرمایه گذار است و با توجه به مفاد 
سند ۲۵ ساله همکاری های راهبردی ایران و 
چین که تامین منابع مالی و سرمایه گذاری در 
پروژه های مناطق آزاد و ویژه اقتصادی را مورد 
تاکید قرار داده، محوریت حضور ایران امسال 
با مناطق آزاد و ویژه اقتصادی است.  وزارت 
امور اقتصادی و دارایی در پاسخ به مطلب مورخ 
۱۴۰۲/6/۱۸ با تیتر »سفر6۰ نفره به چین 
در شب اربعین؛ تفریح یا سرمایه گذاری؟« 
توضیح داد: نمایشگاه سیفیت چین، یکی از 
بزرگ ترین نمایشگاه های سرمایه گذاری و 
تجاری در سطح جهانی است که امسال بیست 
و سومین دوره خود را طی می کند و تمرکز 
اصلی آن فرصت های مناسب سرمایه گذاری 
در دنیاست و نه جذب سرمایه که با نگاه به 
همین کارکرد جمهوری اسلامی ایران در این 
نمایشگاه شرکت کرده است. چین یکی از 3 
کشور برتر در زمینه سرمایه گذاری خارجی است 
و حضور در این نمایشگاه فرصت ویژه ای است که 
می توان با توجه به سند ۲۵ ساله همکاری های 
راهبردی ایران و چین برای تشویق چینی ها 
برای سرمایه گذاری در ایران از آن بهره  برد. 
لازم به یادآوری است که یکی از مفاد سند 
۲۵ ساله همکاری های راهبردی ایران چین، 
تامین پایدار منابع مالی و سرمایه گذاری در 
پروژه های مناطق آزاد و ویژه اقتصادی است 
و بر همین اساس امسال حضور کشورمان در 
این نمایشگاه با محوریت مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی در این نمایشگاه شرکت کرده و این 
رویداد یک فرصت طلایی جهت اجرای این 
مفاد و ارتقای سطح همکاری های ایران و چین 
در حوزه سرمایه گذاری و تجارت است. در بیست 
و سومین دوره نمایشگاه سیفیت علاوه بر حضور 
تمامی استان ها، شهرداری ها و مناطق آزاد 
و ویژه اقتصادی چین، بیش از ۱۰۰ کشور و 
۵ هزار شرکت حضور دارند که در نوع خود 
در جهان بی نظیر بوده و فرصت خوبی برای 
افزایش تعاملات و استفاده از تجربه های به 
روز دنیا در جذب سرمایه استفاده کرد. در 
همین حال این نمایشگاه فرصتی استثنائی 
برای معرفی بسته های سرمایه گذاری و توجه 
جامعه جهانی برای جذب سرمایه گذار است و 
در همین راستا ۸۵۰ بسته سرمایه گذاری به 
ارزش ۱۵ میلیارد یورو مربوط به ۴۸ منطقه 
آزاد و ویژه اقتصادی از سوی ایران ارائه می شود. 
بخش   3 شامل  سرمایه گذاری  بسته های 
مطالعات امکان سنجی اقتصادی، زمین و امکانات 
زیربنایی تامین شده برای پروژه ها و مجوزهای 
قانونی بی نامی است که برای تک به تک این 
پروژه ها صادر شده است. انتظار می رود رسانه ها 
به دور از حاشیه سازی و نگاه غیرکارشناسی و 
صرفا سیاسی به تحرکات دیپلماسی اقتصادی 
و فرصت های جذب سرمایه نگاه کنند و نقاط 
قوت و فرصت ها را به عنوان نقاط ضعف و تهدید 

معرفی نکنند. 

 بیانیه دفتر احمدی نژاد 
آرمان ملی: پس از اعلام تحریم  های اخیر 
وزارت خزانه داری آمریکا که محمود احمدی نژاد 
را هم شامل می شد؛ روز گذشته دفتر رئیس 
دولت های نهم و دهم بیانیه ای را صادر کرد که در 
بخشی از این بیانیه آمده است: جناب آقای دکتر 
احمدی نژاد، همانطور که بارها در سخنرانی ها 
و مصاحبه های داخلی و خارجی خود آشکارا 
تاکید کرده است، خواهان رفع موانع و برقراری 
روابط کامل و بدون قید و شرط بین دو دولت 
آمریکا و ایران و توسعه همکاری های دو جانبه و 
بین المللی دو کشور و تعمیق دوستی و ارتباط 
بین دو ملت و گسترش هرچه بیشتر مناسبات 
اقتصادی، علمی و فرهنگی فیمابین است و صد 
البته اقداماتی نظیر آنچه آقای جو بایدن بر خلاف 
مصالح بشری، ملی و جهانی انجام داده، ایشان را از 
ادامه مسیر انسانی- الهی باز نخواهد داشت. آقای 
دکتر احمدی نژاد با مشاهده اصرار بدخواهان دو 
ملت که برای رسیدن به اهداف پلید خود، به تنزل 
جایگاه ریاست جمهوری آمریکا تن داده اند، از این 
پس بر تلاش های خود در راستای استیفای حقوق 
ملت ها، استقرار صلح و آزادی و عدالت در جهان و 
برقراری رابطه کامل و آزاد بین دو ملت بزرگ ایران 

و آمریکا بیش از پیش خواهد افزود. 

 خبــــر



اقتصاد 4a r m a n m e l i . i r
سال پنجم

شماره   1650

بازار سرمایه

نبض بازار

پنجشنبه 
1402 .06 .30

05    ربیع الاول     1445/    21   سپتامبر     2023

قاچاق مداد و ماژیک  به کشور
رئیس انجمن تولیدکنندگان نوشت افزار با اشاره به 
اینکه نوشت افزار به طور ۱۰۰ درصد در داخل تولید و 
اقلامی مثل روان نویس، تراش و برخی اقلام دیگر عمدتا 
وارداتی هستند، گفت که چند برابر مصرف داخل و حتی 
تولید، مداد و ماژیک قاچاق در سطح عرضه وجود دارد.   
محمودرضا صنعتگر، با اشاره به مشکلات تامین ارز و 
دپوی بخشی از مواد اولیه تولید نوشت افزار در گمرک، 
تصریح کرد: با توجه به اینکه مواد اولیه  جدید زیادی به 
دست تولیدکنندگان نرسیده و اکثرا از موجودی های قبلی 
استفاده کرده اند، محصول ساخته شده نیز افزایش قیمتی 
پیدا نکرده است.  وی با تاکید بر اینکه کمبودی در بازار 
وجود ندارد، گفت: اقلامی مثل مداد، پاک کن، خودکار، 
ماژیک، ابزار اندازه گیری، دفتر مشق، کوله پشتی، جامدادی 
و به طور کلی نوشت افزار به طور ۱۰۰ درصد در داخل 
تولید می شود، اما اقلامی مثل روان نویس، تراش و برخی 
اقلام دیگر عمدتا وارداتی است.  البته به گفته وی برخی از 
اقلامی که تولید داخل آن ها به طور کامل نیاز بازار را تامین 
می کند، به شکل قاچاق به کشور وارد می شود. برای مثال 
چند برابر مصرف داخل و حتی تولید، مداد و ماژیک قاچاق 
در سطح عرضه وجود دارد که این وضعیت هم یکی دیگر از 
مشکلات تولیدکنندگان است. در شرایطی که تولیدکننده 
باید فرآیند طولانی برای تامین ارز طی کند، قاچاقچی 
به راحتی با ارز آزاد که تفاوت قیمت زیادی هم با ارزی 
که تولیدکننده اختصاص می یابد ندارد و همچنین بدون 
پرداخت مالیات و عوارض، کالاها را با سود خوبی در بازار 
می فروشند.  به گزارش ایسنا، رئیس انجمن تولیدکنندگان 
نوشت افزار درباره صادرات در این حوزه نیز تصریح کرد: 
یکی از مهم ترین مشکلات در بخش صادرات، تامین به موقع 
کالا بر اساس قرارداد است که با توجه به روند طولانی تامین 
مواد اولیه امکان پذیر نیست. به طور کلی توسعه صادرات نیاز 
به زیرساخت هایی دارد که باید فراهم شود، اما توان صادرات 

به لحاظ کیفیت و تنوع تولید، وجود دارد. 

 طرح فروش متری مسکن 
دوباره  از سر گرفته می شود

طرح فروش متری مسکن از طریق بورس، مراحل نهایی 
خود را سپری می کند و به زودی شکل اجرایی به خود 
می گیرد؛ از جمله مزایای این طرح می توان به نوسازی 
بافت های فرسوده، پوشش ریسک تورم بازار مسکن و امکان 
خرید آپارتمان برای متقاضیان مصرفی اشاره کرد.  امکان 
خرید مسکن به صورت متری به زودی فراهم می شود. 
این طرح که از شهر تهران آغاز می شود در حال حاضر در 
سازمان بورس به مراحل نهایی رسیده است. ماه گذشته 
سازمان بورس اعلام کرد که تا شهریورماه دستورالعمل 
طرح فروش متری مسکن به تصویب هیات مدیره این 

سازمان می رسد.  
گفته  می شود که طرح مسکن متری مراحل کارشناسی 
و فقهی را گذرانده و هم اکنون توسط هیات مدیره بورس در 
حال بررسی نهایی است.  با توجه به نوسانات قیمت مسکن، 
برخی از خانوارها توانایی خرید یک آپارتمان کامل را ندارند 
اما ممکن است بتوانند متراژهای مشخصی از یک آپارتمان 

را خریداری کنند. 
نند به  در قالب طرح مسکن متری، متقاضیان می توا
اندازه  یک یا چند متر از یک واحد مسکونی در یک پروژه 
را خریداری کنند. در واقع افراد زمین می خرند و از ارزش 
افزوده آن طی تکمیل مراحل طرح استفاده خواهند کرد.  با 
استفاده از این طرح امکان سرمایه گذاری و پوشش ریسک 
نوسان قیمت ها در حوزه مسکن برای عموم افراد فراهم 
می شود و در صورتی که متقاضیان بتوانند یک واحد را در 
قالب خرید یونیت )واحدی از متراژ( را خریداری کنند نهایتا 

خانه دار می شوند.  
شهرداری تهران اولین پروژه در قالب فروش متری 
مسکن را در هلال احمر )نواب( به تعداد ۲۰۰ واحد 
تورم و جذب  مسکونی در نظر گرفته است. کنترل 
نقدینگی در جامعه، رشد تولید مسکن و ساخت مسکن 
استطاعت پذیر سه هدفی است که دولت سیزدهم و 
شهرداری در اجرای فروش متری زمین دنبال می کنند.  
به گزارش ایسنا، نوسازی بافت های فرسوده و ناکارآمد از 
جمله مزایای طرح فروش متری مسکن محسوب می شود. 
البته طبق آخرین آماری که محمد آیینی، معاون وزیر راه 
و شهرسازی اعلام کرده به دنبال ارایه بسته تشویقی ۱۹ 
بندی، نوسازی در کل کشور ۴۴ درصد و در ۱3۲ شهر کشور 
۱۴۰ درصد رشد داشته است. در سه ماهه اول پارسال، 
پروانه نوسازی ۱۱ هزار و ۵۸۵ واحد در بافت فرسوده صادر 

شد و امسال این رقم به ۱6 هزار و 3۴۲ واحد رسید. 

 لغو پروازهای ایران
 به ارمنستان  و آذربایجان 

رئیس سازمان هواپیمایی کشوری از لغو پروازهای بین 
ایران و کشورهای ارمنستان و آذربایجان تا اطلاع ثانوی 
خبر داد.  محمد محمدی بخش اظهار کرد: با توجه به 
شرایطی که  در منطقه پیش آمده است، نوتام )هشدار( 
سازمان هواپیمایی کشوری را مبنی  بر لغو پروازها بین 
ایران و کشورهای ارمنستان و جمهوری آذربایجان، برای 
مدت محدودی صادر کردیم.  معاون وزیر راه و شهرسازی 
خاطرنشان کرد: این کار با هدف حفظ ایمنی مسافران انجام 
شده و فعلا پروازهای مسافری به مقصد ایروان ارمنستان و 

باکوی آذربایجان لغو شده است. 

اخبار

بورس افت کرد
شاخص کل بورس در پایان معاملات روز 
گذشته با کاهش ۰.3۴ درصدی همراه شد و 
نسبت به ارزش معاملات روزهای قبل افت 
کرده است که همین مسأله خریداران را دچار 
تردید کرده است.  ارزش کل معاملات خرد 
دردادوستد های دیروز با ۸6۴ میلیارد تومان 
کاهش به 3 هزارو ۲3۸ میلیارد تومان رسید. این 
نشان می دهد که ارزش معاملات خرد نسبت به 
روز دوشنبه ۲۱ درصد افت کرده است. با توجه 
به خروج بیش از3۴٧ میلیارد تومان نقدینگی 
از بازار سهام و افت سنگین ارزش معاملات خرد 
که مهم ترین نماگر بازار سرمایه تلقی می شود 
به نظر می رسد بازار سهام روند روال  چند روز 
گذشته که شاخص کل با نزول مواجه شد را 
تکرار کند. علی مومنی، کارشناس بازار سرمایه 
در گفت  و گو با فارس، درباره روند بورس گفت: در 
هفته های گذشته اخبار گوناگونی با موضوعات 
مختلف موجب شدت عرضه ها در بازار سرمایه 
شده است. وی ادامه داد: انتشار صورت های مالی 
۱۲ ماه خودروسازان، حواشی مربوط به افزایش 
نرخ خوراک پتروشیمی ها و سوخت گاز صنایع 
در کنار کاهش قیمت دلار، همچنین کاهش 
جهانی قیمت کامودیتی ها و از بین رفتن اعتماد 
به سیاست گذار در بازار سهام، از جمله موضوعاتی 
بوده است که منجر به ریزش بورس در هفته های 
گذشته شده است.این کارشناس بازار سرمایه 
تاکید کرد: اگر افزایش نرخ خوراک پتروشیمی ها 
را به عنوان مهمترین عوامل ریز بورس در نظر 
بگیریم، باید گفت این افزایش نرخ در حال حاضر 
موجب کاهش سودآوری و حتی بعضا زیان ده 
بودن بسیاری از پتروشیمی ها می شود و طبیعتا 
با این شرایط سرمایه گذاران خرد و کلان ترجیج 
می دهند دارایی خود را به صنایع سودده انتقال 
دهند و این خروج سرمایه از صنایع پتروشیمی و 
پالایشی که تاثیر بزرگی در کلیت بازار دارند، باعث 
تسری فضای منفی به کل بازار و افت قیمت سهام 
شده است.مومنی با اشاره به اثرگذاری این موضوع 
در روند حرکتی بازارهای موازی تاکید کرد: این 
موضوع ممکن است موجب کاهش عرضه و برهم 
خوردن نظام عرضه و تقاضای ارزی در سامانه 

مبادلات ارزی و در نتیجه افزایش نرخ ها شود.

 هر گرم طلای ۱۸ عیار 
چند شد؟

قیمت طلای ۱۸ عیار هر گرم ۲ میلیون و 
33۰ هزار تومان و قیمت سکه طرح جدید 
۲٧ میلیون و ۸۰۰ تومان اعلام شد.  به گزارش 
همشهری آنلاین، روز چهارشنبه ۲۹ شهریور 
تا لحظه تنظیم این خبر بر اساس نرخ اعلامی 
اتحادیه صنف فروشندگان و سازندگان طلا، 
جواهر، نقره و سکه تهران، قیمت طلای ۱۸ عیار 
هر گرم ۲ میلیون و 33۰ هزار تومان، قیمت سکه 
تمام بهار آزادی طرح قدیم ۲۵ میلیون و ۱۰۰ 
هزار تومان، قیمت سکه تمام بهار آزادی طرح 
جدید نیز ۲٧ میلیون و ۸۰۰ تومان است.  قیمت 
نیم سکه بهار آزادی ۱۴ میلیون و ۹۵۰ هزار 
تومان، ربع سکه بهار آزادی ۱۰ میلیون تومان 
و سکه یک  گرمی ۵ میلیون و ۹۰۰ هزارتومان 

تعیین شده است. 

کدام خودروها ارزان شدند؟
قیمت خودرو روز گذشته نوسان چندانی 
نداشت و روند با ثباتی را طی کرد که بین ۲۰ 
خودروی بررسی شده در بازار، فقط دناپلاس 
شش دنده و هایما S۵ اتوماتیک کاهش نرخ را 
تجربه کردند.  تقاضا در بازار نیز همچنان مایل 
به صفر است و کمتر خریداری در بازار به چشم 
می خورد. همچنین طرح های فروش قسطی 
مونتاژکاران که در جریان است چندان مورد 
استقبال قرار نگرفته و رکود به این بخش هم 
رسوخ کرده است.  به نظر می رسد با توجه به 
شرایط بازار متقاضیان خودرو همچنان منتظر 
ریزش بیشتر قیمت ها هستند. در این بین دولت 
به عنوان سکاندار اصلی بازار برنامه چندانی برای 
تنظیم و تعدیل بازار ندارد و به جز خبردرمانی، 
ثبات قیمت دلار است که بازار خودرو را در شش 
ماه اخیر نگه داشته است.  در بخش خودروهای 
داخلی فشار کاهش قیمت بیشتر روی محصولاتی 
است که تا امروز نسبت به رکود بازار مقاومت نشان 
داده اند. دنا پلاس شش دنده توربو که گران ترین 
محصول مورد بررسی است، تنها محصول داخلی 
شناخته می شود که امروز روند ریزشی را در پیش 
گرفت. این محصول با افت ۰. ۵۴ درصدی در 
محدوده ٧3۹ میلیون تومان قیمت گذاری شد. 
سایر محصولات بررسی شده بدون هیچ گونه 
تغییری نسبت به روز گذشته، به روند خطی خود 
ادامه دادند. در بین محصولات ایران خودرو پژو 
پارس TU۵ LX در نرخ 6۲6 میلیون تومان ثابت 
ماند. پژو ۲۰٧ نیز 6۲۰ میلیون تومان معامله 
شد. سمند سورن پلاس بنزینی که حالا به زیر 
6۰۰ میلیون تومان رسیده، ۵۸۰ میلیون تومان 
قیمت دارد. رانا پلاس هم ۵۰۲ میلیون تومان 
قیمت خورد. پژو ۲۰6 تیپ ۲ هم که از محبوبیت 
بالایی برخوردار است با ارزش ۴٧۵ میلیون تومان 
خرید و فروش می شود. در بین مدل های سایپا نیز 
همچنان شاهین سرمدار است و طرح G آن در 
بازار آزاد ۵۸۵ میلیون تومان به فروش می رسد. 
کوییک دنده ای S هم 33۹ میلیون است و پراید 
۱۱۱ و ۱3۱ به ترتیب 3۲۵ میلیون و 3۱۵ میلیون 

تومان قیمت گذاری شده اند. 

آرمان ملی - صدیقه بهزادپور: 
طی  گذشته  روز  اقتصاد  وزیر 
سخنانی تاکید کرد که قیمت نان 
بر اساس درخواست مقامات استانی 
و تایید وزارت کشور تعیین می شود 
و در خصوص نظارت بر قیمت نان 
به شکل ویژه اقدام خواهد شد، به 
طوری که نان از اقلام اساسی و قوت 
غالب مردم محسوب می شود و 
دولت نیز وعده عدم افزایش قیمت 
آن را داده است، اما نانوایان معتقدند 
در حالی که قیمت همه اقلام و 
خدمات افزایش یافته است، تاکید 
بر عدم افزایش قیمت نان بی عدالتی 
است. آنها معتقدند قیمت نان از 
سال ۱۴۰۰ تاکنون در برخی از 
استان ها مانند تهران افزایش نیافته 
و افزایش نسبی و کم قیمت نان در 
۱۴ استان نیز به مقدار کمی صورت 

گرفته است که اصلًا قابل مقایسه با حجم گرانی های موجود در 
جامعه نیست که در این بین معلوم نیست این نان با قیمت موجود 
کاسبی را برای نانواها آجر می کند یا افزایش قیمت نان، نان به عنوان 

قوت غالب سفره مردم را آجر خواهد کرد؟
   عدم تغییر قیمت نان از سال 1۴۰۰ تاکنون

محمد سلیمانی، رئیس اتحادیه نانوایان سنگک در تهران در 
این خصوص به »آرمان ملی« گفت: آخرین نرخ گذاری و افزایش 
قیمت برای نان سنگک در سال ۱۴۰۰ صورت گرفت که بر اساس 
آن قیمت نان سنگک تاکنون 3۰۰۰ تومان است و هیچ تغییری 
نکرده این در حالی است که نانوایان نیز مجبور خرید دیگر اقلام 
گران شده اقدام کنند، اما درآمد آنها هنوز به نرخ دو سال پیش است 
و قطعاً چنین امری منصفانه نیست، از سوی دیگر نانوایان با مشکلات 
بسیاری مانند افزایش قیمت آب، دستمزدها، اجاره واحدهای 
مسکونی و تجاری و... روبه رو هستند و به راستی این مشکلات کمر 

فعالان در این صنف را شکسته است. 
   تخلف با وجود جریمه های سنگین

او افزود: با وجود تاکید بازرسان مبنی بر عدم افزایش قیمت نان 
در بسیاری از موارد آنها مجبور به تخلف از قیمت اعلام شده به آنها 
هستند و به ازا آن ناچار به پرداخت جریمه های سنگین هستند و 
حفظ حقوق مصرف کننده از اصول مهمی در جامعه تلقی می شود 
که مطلوب است، اما حفظ حقوق تولیدکنندگان در صنوف مختلف 
از وظایف مسئولان در سطوح مختلف است، چرا که در غیراینصورت 

دیگر حضور در این عرصه به صرفه و منطقی نیست. 
   به صرفه نبودن شغل نانوایی

سلیمانی اضافه کرد: به دلیل رکود کسب و کار در تمام اصناف، 
به ویژه صنف نانوایان و عدم صدور مجوز افزایش قیمت متناسب با 
حجم گرانی های موجود در جامعه، نانوایان از پرداخت هزینه ها به 
ویژه پرداخت حقوق و مزایای کارگران شاغل در نانواها عاجز شده اند، 
هرچند واقعاً به دلیل مشکلات موجود و سختی کار و حقوق ناچیز، 
دیگر کسی مایل به کارکردن در نانوایی نیست و این نیز معضلی برای 
کارفرمایان در نانوایی ها تبدیل شده است که امکان استخدام نانوا را 
از بین برده است.  رئیس اتحادیه نانوایان سنگک استان تهران اعلام 
کرد: در حالی که بر تغییرنیافتن قیمت نان در کشور تاکید می شد، 
برخی از اقلام مورد نیاز فعالان در این صنف افزایش بسیار زیاد پیدا 
کرده است، به عنوان مثال قیمت خمیرمایه نان که یا به طور کلی 
پیدا نمی شود و یا با افزایش قیمت بیش از ۵۰ درصد نسبت به قیمت 
استاندارد آن قابل دسترسی است. از سوی دیگر کمک هزینه های 
دولت به نانوایان به هیچ وجه متناسب با هزینه ها نیست و این امر به 
ویژه در سنگک پزان که در دو نوع نان پخت می کنند کاملاً محسوس 
است، چرا که کمک هزینه نوع دو نان سنگک را بر اساس نوع اول 
حساب می کنند که به این ترتیب میزان کمک هزینه آنها از ۴۰ 
درصد به حدود ۲٧ درصد کاهش می یابد. دو سال گذشته قبض 
آب برای نانوایی ها حداکثر ۵۰۰ هزار تومان تمام می شد، اما امروز 
گزارش هایی به ما می رسد که قبض آب 3میلیون تومان است. 

کمترین قبض برق حدود یک میلیون تومان است. 

   قیمت واقعی نان سنگک
او توضیح داد: متاسفانه نمی توان نرخ واقعی نان سنگک را 
رسانه ای کرد، چرا که به قیمت سازی متهم خواهیم شد، اما واقعیت 
این است که هزینه تولید نان سنگک که همه مراحل آن با دست 
انجام می شود بالاست و حداقل باید در یک واحد سنگکی ۴ تا ۵ 
نیروی کار مشغول به کار شوند در ۲ سال اخیر حدود ۸۰ درصد 
دستمزد کارگران افزایش پیدا کرده است نانوایی که روزانه ۸ و نیم 
کیسه آرد مصرف و در طول روز هزار نان بپزد اگر قرار باشد هر نان 
را 3 هزار تومان بفروشد درآمد روزانه اش 3 میلیون تومان می شود 
این در حالیست که هزینه دستمزد روزانه کارگران یک نانوایی 
سنگکی ۲ میلیون و ۲۵۰ هزار تومان است همچنین باید هزینه 
تهیه صبحانه، ناهار و شام برای کارگران را به هزینه یک واحد نان 

سنگکی اضافه کرد. 
   دخل و خرج نانوایان همخوانی ندارد حتی با آرد مجانی!

حجت اله نصیری رئیس اتحادیه نانوایان کرج نیز در این خصوص 
معتقد است: اگر به نوعی بگوییم که آرد مجانی دریافت می شود باز 
هم با لحاظ هزینه های اجاره بها، دستمزد کارگر و سایر فاکتورهای 
تولید که  در قیمت نان تأثیرگذار است و نانوا دچار مشکل خواهد بود 
که متاسفانه در این خصوص تصمیمی گرفته نمی شود به همین 
جهت افزایش هزینه های تولید برای نانوایان از سویی و عدم اعلام به 
موقع قیمت تمام شده نان از سوی دیگر در کنار مشکلات سهمیه ای 
شدن آرد کار تولید نان را برای نانوایان دشوار کرده است.  نصیری 
افزود:  هزینه های تولید در نانوایی ها با توجه به تورم افزایش چند 
برابری پیدا کرده است از طرف دیگر قیمت تمام شده نان هم به 
موقع در سال اعلام نمی شوددر حالی که بهای آرد ثابت نگه داشته 

شده، اما سایر هزینه ها برای تولید نان بالا رفته است. 
وی توضیح داد: از زمان طرح هدفمندسازی هوشمند فروش نان 
که تحت عنوان نانینو اجرا شده و در راستای شناور شدن سهمیه 
آرد و نان است، 3۰ درصد کارمزد و کمک هزینه روزانه توسط دولت 
به نانوایی ها پرداخت می شود که این مبلغ تنها 3۰درصد از افزایش 
چند برابری هزینه های تحمیلی به یک واحد نانوایی را پوشش 
می دهد در حالی که باید پرسید یک نانوا مابقی هزینه های تولید 
را چگونه می تواند تامین کند؟ در بدترین شرایط راه حلی که برای 
جبران هزینه ها ممکن است به ذهن نانوا خطور کند گران فروشی 
است که آن هم با توجه به مشخص بودن قیمت نان در دستگاهای 
پوز هوشمند برای نانوا امکان پذیر نیست. احتمال دوم کم فروشی 
در نان است که با توجه به رصدهای بازرسی و جریمه های سنگین 

تعزیراتی این امر هم از نانوایان دور از ذهن خواهد بود. 
   نانوایان تحت فشار افزایش هزینه ها هستند

نصیری بیان کرد: در حالی که دولت سال گذشته دستمزد 
کارگران را با ۵٧ درصد و امسال ۲٧ درصد افزایش اعلام کرد ولی 
قیمت مصوب نرخ نان برای سال ۱۴۰۰ است و از منطق قانون 
و عرف فاصله دارد در صورتی که نانوا بابت افزایش هزینه هایش 
تحت فشار قرار دارد و در قانون نظام صنفی آمده است اگر قیمت 
یکی از پارامترهای محصولی که توسط تولیدکننده تولید می شود، 

تغییر کرد باید قیمت گذاری جدید 
توسط مسئولین برابر آنالیز ارائه 
شده توسط اتحادیه و کارشناسان 
در نظر گرفته شود، اما متاسفانه 
بازرسان جهاد کشاورزی و سایر 
ارگان های نظارتی با در نظر گرفتن 
نرخ سال ۱۴۰۰ نانوایان را جریمه 
می کنند که این امر دور از انصاف 
است بنابراین اگر به نوعی بگوییم 
که آرد را مجانی دریافت می کنیم 
باز هم با لحاظ هزینه های اجاره بها، 
دستمزد کارگر و سایر فاکتورهای 
تولید که  در قیمت نان تأثیرگذار 
است نانوا دچار مشکل خواهد بود و 
متاسفانه در این خصوص تصمیمی 
گرفته نمی شود. رئیس اتحادیه 
نانوایان اضافه کرد: هیچ مدیریتی 
برای بررسی محاسبه هزینه های 
نانوایان نمی شود در حالی که 
هزینه های نانوایی هر سال افزایش پیدا می کند و کسی جوابگو 

نیست. 
   خمیرمایه 6۰ هزار تومانی، 16۰ هزار تومان 

او ادامه داد: یکی از بزرگ ترین مشکلات نانوایان تهیه خمیر 
مایه است، چراکه خمیر مایه موادی حیاتی در تولید نان محسوب 
می شود که بر روی کیفیت نان تاثیر بسیاری دارد و در حال حاضر 
این موضوع سراسری است و به مشکلات کارخانه های تولید کننده 
خمیرمایه در کشور مربوط است که باید پیگیری شود به طوری 
که قیمت خمیر مایه در بازار آزاد به کیلویی ۱6۰هزار تومان 
رسیده در حالی که خمیر مایه سهمیه ای به مبلغ 6۰ هزار تومان 
تهیه می شود. نانوا برای تهیه نان مجبور به تهیه خمیرمایه از بازار 
آزاد شده و خود این امر یک ضرر و زحمت چند برابری را به نانوا 
تحمیل کرده است. از طرفی برای نانوا این سوال پیش می آید چرا 
خمیر مایه در بازار سیاه به وفور پیدا می شود و نظارتی بر آن توسط 
دستگاهای نظارتی نیست. در این خصوص اقداماتی صورت گرفته 
و امیدواریم با پیگیری های اداری و نامه های دریافتی سهمیه استان 
از کارخانجات تولیدی تامین شود. با توجه به ضرورت استفاده از 
خمیرمایه در تولید نان، فراوانی و در دسترس بودن آن برای نانوایان 
ضروری است. او معتقد است: سهمیه بندی آرد به صورت شناور هم 
یکی دیگر از مشکلات صنف نانوایی است. در شناور شدن سهمیه 
آرد، سهمیه براساس عملکرد ماهانه و تراکنش فروش نان ماه قبل 
نانوایان محاسبه می شود که در صورت فروش کمتر نان، سهمیه 
آرد نیز کم خواهد شد. یعنی هر چقدر نان بپزند بر اساس آن آرد 
می گیرند. در حالی که اگر نانوا به دلایلی نظیر تعطیلی و... آردش 
از قبل اضافه بیاید و آن را پخت کند سهمیه اش کم می شود چون 
می گویند نان زیاد پخت کرده است. در حالی که در ایام تعطیلات 
عید به دلیل مسافرت مردم نانوایی ها خلوت بودند و نان کمی پخت 
کردند و به این دلیل بازخواست و سهمیه آردشان کم شد در حالی 
که پس از تعطیلات صف های طولانی مردم در نانوایی ها ایجاد شد 

و مصرف و تقاضای نان بالا رفت. 
   گرایش خانوار به مصرف نان بیشتر شده است

وی ادامه داد: این موضوع تعادل در سیستم پخت نان و نانوایی را بر 
هم زده است در حالی که با توجه به تورم و حذف مواد غذایی از سبد 
خانوار، گرایش به مصرف نان بیشتر شده و نانوایی ها با سهمیه پخت 

محدود با صف طولانی از مردم مواجه می شوند. 
او گفت: بر اساس طرح هوشمند، نانوایان حق فروش نان بدون 
کارت بانکی را ندارند، برای کسانی که کارت بانکی در اختیار ندارند 
یک کارت خرید نان به نانوایان داده شد، البته مشکلی که در این 
خصوص وجود دارد تهیه نان توسط اتباع است. این شهروندان 
چون کارت بانکی ندارند یا کارت را از صاحب کارشان می گیرند یا از 
سوپرمارکت هایی که از آنها خرید می کنند و چون مصرف نانشان 
بالاست کارت بانکی آنها تکراری محسوب شده و از این جهت نانوا 
متخلف شناخته می شود در حالی که نانوا قادر به شناسایی کارت 
تکراری نیست. نانوا ملزم شده بیش از سه بار از یک کارت استفاده 

نکند و بیشتر از حد متعارف نان به مشتری ندهد. 

»آرمان ملی«   به بررسی مشکلات عدم افزایش قیمت نان برای نانواها و تبعات گران شدن نان می پردازد؛ 

نانـــی که آجـــر می شود!
 دخل و خرج نانوایانبا هم  همخوانی ندارد؛ حتی با آرد مجانی!

فرزین: فشارهای اقتصادی ناشی از تحریم ها مدیریت شده است
رئیس کل بانک مرکزی درخصوص وضعیت 
اقتصاد کلان کشور گفت: با نرخ های حاصله 
در سال های اخیر و به ویژه در سال جاری 
تأکید می شود که فشارهای اقتصادی ناشی 
از تحریم ها مدیریت شده است و در حال 
برگشت به روند بلندمدت متغیرهای کلان 

اقتصادی هستیم. 
محمدرضا فرزین با بیان اینکه اقتصاد ایران 
سال ۱۴۰۱ را با طیف وسیعی از تکانه های 
مغایر و مساعد اقتصادی و سیاسی پشت سر 
گذاشت، تصریح کرد: در حوزه متغیرهای 
پولی سال ۱۴۰۱ را خوب شروع کردیم 
اما با افزایش نرخ ارز در نیمه دوم سال نرخ 
اگرچه  نبود،  راضی کننده  حاصله  تورم 
پیش بینی های تورم های غیرمتعارف در 

اقتصاد ایران نیز محقق نشد. 
وی ادامه داد: رشد متغیرهای حقیقی یا 
غیرپولی اقتصاد ایران در بهار ۱۴۰۱ پایین و 
نامناسب بود، اما هرچه به پایان سال نزدیک 
شدیم روند رشد بهتر شد و نهایتاً نرخ رشد 
۴درصدی محقق شد که نشان داد همچنان 
موتورهای رشد برای تحقق رشدهای بالاتر 

هدف از سوخت لازم برخوردار نیست. 
عالی ترین مقام بانک مرکزی درخصوص 
نرخ رشد سال ۱۴۰۱ ضمن اشاره به 3 

مشخصه یادآور شد: رشد حاصله به صورت 
ناموزون در بخش های مختلف اقتصادی 
صنعت  و  نفت  بخش های  و  شد  محقق 
با نرخ های نزدیک به دورقمی عملکردی 
قابل ملاحظه و بخش های خدمات و کشاورزی 

عملکردی غیر قابل قبول داشتند. 
رئیس کل بانک مرکزی افزود: برای اولین 
بار پس از سال ها تجربه نرخ های رشد منفی 
و یا پایین در تشکیل سرمایه ثابت ناخالص از 
نرخ رشد 6. ٧ درصد برخوردار شدیم، این 
نرخ در زیربخش ماشین آلات معادل ۱۵. ۴ 
درصد بود، یکی از دلایل آن رویکرد حمایت از 
واردات کالاهای سرمایه ای از منظر تأمین ارز 
و سیاست های تسهیل کننده برای این کالا 
بود، این نرخ رشد ما را به تحقق رشد بیشتر در 
سال های آتی به دلیل ظرفیت سازی مناسب 
امیدوار نمود، البته یکی از دیگر دلایل آن نیز 
افزایش منابع ارزی کشور به دلیل رشد قابل 

توجه تراز تجاری بود. 
فرزین با بیان اینکه سال ۱۴۰۲ در حوزه 
متغیرهای پولی و به ویژه تورم با اعداد تورم 
بالا در فروردین و اردیبهشت آغاز شد، گفت: از 
این ماه به بعد با اتخاذ سیاست های تثبیت، در 
بازارهای مالی آرامش برقرار شد و تورم نقطه 
به نقطه تاکنون نزدیک به ۱۴ واحد درصد 

کاهش یافته است. 
به گفته وی آمار جدید اداره حساب های 
اقتصادی بانک مرکزی درخصوص رشد 
اقتصادی بهار سال ۱۴۰۲ بیانگر تحقق رشد 
6. ۲ درصد در کل اقتصاد و ۵. ۲ درصد برای 
بخش غیرنفتی است، که این نرخ ها بیش از 
3 برابر نرخ رشد در بهار سال ۱۴۰۱ هستند. 

فرزین با برشمردن ویژگی های نرخ رشد 
در بهار سال ۱۴۰۲ عنوان کرد: رشد حاصله 
در تمام بخش های اقتصادی نسبت به بهار 
۱۴۰۱ بیشتر است، بخش نفت با نرخ رشد 
خیره کننده ۱6. ۴ درصد در صدر تمام 
بخش ها بوده است و نرخ رشد تشکیل سرمایه 
که در بهار سال قبل به دلیل وضعیت نامناسب 
بخش ساختمان منفی بوده در بهار امسال 
با مثبت شدن بخش ساختمان عدد کل نیز 
مثبت شده و از رشد ۲درصدی برخوردار 

شده است. 
عالی ترین مقام بانک مرکزی با بیان اینکه 
درخصوص آمار رشد تابستان باید منتظر 
آمار بانک مرکزی در پاییز بود، تصریح کرد: 
براساس شواهد آماری موردی بخش ها 
می توان این جمع بندی را از وضعیت تابستان 
ارائه کرد. صورت های مالی شرکت های 
محصول  ارزش  درصد   6۰ که  بورسی 

کارگاه های بزرگ صنعتی را نشان می دهد 
حاکی از آن است که رشد تولید در تیر ماه 6. 
٧ و مرداد ماه ۹. ۲ درصد بوده است. بالاترین 
رشد متعلق به محصولات فلزی )۴۵. ٧(، 
خودرو و قطعات )۲۵. ۹( و صنایع دارویی )۲3. 

۹( در مردادماه بوده است. 
نبار صنایع  وی ادامه داد: موجودی ا
در مرداد ماه ۸ درصد کاهش یافته است. 
همزمانی رشد مثبت تولید با رشد منفی 
نبار نشانگر آن است که عوامل عرضه و  ا
تقاضا به طور همزمان در حال تقویت رشد 

هستند. 
به گزارش تسنیم، فرزین با ابراز اینکه 
همچنان رشد تولید کالاهای سرمایه ای 
دورقمی است، یادآور شد: این رقم معادل 
۱۵. ۹ درصد است و از کالاهای سرمایه ای و 

واسطه ای رشد سریعتری دارد. 
رئیس کل بانک مرکزی تأکید کرد: شواهد 
آماری نشان می دهد که بخش کشاورزی نیز 
در تابستان از وضعیت بسیار خوبی برخوردار 
بوده است. خرید بیش از ۱۰ میلیون تن گندم 
از کشاورزان یکی از علائم آن است، در بخش 
خدمات نیز تکانه مغایر اساسی در این فصل 
وجود نداشته است، البته هنوز درخصوص 

قضاوت نهایی زود است. 



 مهوش وقاری، بازیگر باسابقه سینما و 
تلویزیون گفت: مردم مدام گله می کنند و 
می گویند چرا بازی در تلویزیون را تعطیل 
کرده ام، اما من بارها تاکید کرده ام که با تلویزیون 
شناخته شدم و می خواهم باشم اما اینکه نیستم، 
دست خودم نیست. وقاری که همسر زنده یاد 
محسن قاضی مرادی است از تقسیم ناعادلانه 
نقش ها در سینما و تلویزیون کشورمان گله مند 
است و اعتقاد دارد یکسری افراد خاص همیشه 
پای کارند و تکرار می شوند. مهوش وقاری در 
گفت وگویی با »ایسنا« درباره دلایل نبودش 
در قاب تلویزیون و سینما توضیحاتی ارائه داد. 
وقاری درباره آخرین کاری که برای تلویزیون 
انجام داده است، توضیح  داد: طی یکماه اخیر 
فقط یک تله فیلم برای پلتفرم به کارگردانی 
آقای سعید وحیدیان انجام دادم. اخیرا هم برای 
سریال جدید آقای سروش محمدزاده تماسی 
گرفته شد و قرار بود هماهنگ شود که تا به 
حال خبری نشده است. نمی دانم دلیل اینکه 
در تلویزیون نیستم چیست؟ دوستان می گویند 
صداوسیما برای کار با من و امثال من موافق 
است اما جالب است که چرا به من پیشنهادی 
نمی شود و این برایم سوال عجیبی است. حتی 
در سینما هم همین طور است. من مدت هاست 
فعالیت هنری نداشتم. بازیگر سریال های 
»هزاران چشم«، »مدرسه مادربزرگ ها«، 
»ستایش«، »دزد و پلیس« و »کیمیا« در ادامه 
صحبت هایش با گله از بهاندادن به بازیگرانی 
که سابقه زیادی در سینما و تلویزیون دارند، 

اظهارکرد: من حتی جدیدا شنیده ام برای 
برخی نقش ها در تلویزیون از بازیگران پول 
می گیرند و این خیلی عجیب و غریب است. 
فکر نمی کنم کسی مثل من و امثال من زیر 
بار این مساله برود که پول بدهد تا در تلویزیون 
باشد! زندگی  ما از همین راه گذشته؛ الان باید از 
کجا بیاوریم که پول خرج کنیم تا بازی کنیم! 
آیا این عجیب نیست؟! من خیلی این روزها 
این مساله را می شنوم که به اسم اسپانسر 
بازیگر و... از بازیگران پول می گیرند. حتی از 
بازیگرانی شنیده ام که حرفه ای بوده اند نه اینکه 
اولین یا دومین بازی شان باشد. او یادآور شد: 
من مدت هاست بیکارم. آخرین سریالم برای 
تلویزیون »جناب عالی« بود که آن هم از شبکه 
نمایش خانگی پخش شد. قبل از آن هم سریال 
»دیوار به دیوار« را داشتم که فکر می کنم سال 
۹6 بود. این در حالی است که می بینم یکسری 

از همکاران ما که خیلی بعد از ما بازیگر شدند، 
همیشه پای کار هستند و تکرار می شوند. یعنی 
در تمام کارها از آنها استفاده می شود و به نظرم 
تقسیم کار به طور عادلانه صورت نمی گیرد و 
متأسفانه بهانه هایی هم برای خودشان می آورند 
مثل اینکه شما مدت هاست کار نکرده اید، ما 
نمی دانیم کار می کنید یا نه! مگر می شود یک 
بازیگر نخواهد کار کند. وقاری تاکید  کرد: برای 
سن و سال من همیشه نقش هایی وجود دارد 
و قحطی که نیامده است اما می بینیم برخی 
بازیگران را مدام تکرار می کنند و دعوتی از ما 
نمی کنند. با وجودی که من جزو بازیگرانی 
هم هستم که هیچوقت حاشیه ای نداشته ام 
اما حضور ندارم. حتی مردم از ما گله می کنند 
که چرا تلویزیون را تعطیل کرده اید؟ و من بارها 
تاکید کرده ام که با تلویزیون شناخته شده ام اما 
اینکه نیستم اکنون دست خودم نیست. این 
بازیگر با اشاره به فضای حاکم بر سینما هم 
گفت: متأسفانه در سینما هم همین طور است 
و فقط یک عده خاص کار می کنند و آنجا هم 
جایی برای ما نیست و من نمی توانم این قانون 
را بفهمم. جدیدا هم یک اتفاق عجیبی افتاده 
و آن هم این است که حاشیه سازی مد شده 
است. یعنی هرکس برای خودش حاشیه ای 
بسازد مطرح می شود و در کارها از آن استفاده 
می شود! بدی حرفه ما این است که خودمان 
نمی توانیم داد بزنیم و برویم دنبال کار، باید 
بنشینیم تا به سراغمان بیایند و این برایم یک 

واقعیت تلخ است.

خبـــــر

رو بـــــه رو
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a r m a n m e l i . i r

تـــــر تئا

  سریال »مرداب« جایگزین مجموعه »قهوه 
ترک« می شود که چهارشنبه، ۲۹ شهریورماه 
سریال  شد.  پخش  آن  قسمت  آخرین 
»مرداب« در ژانر درام معمایی است و در آن 
بازیگرانی همچون شهرام حقیقت دوست، 
ستاره  کمیلی،  حامد  پناهی ها،  پانته آ 
پسیانی، مجتبی پیرزاده، الهام اخوان، یسنا 
میرطهماسب، الیکا ناصری، محمود نظرعلیان، 
آرش ظلی پور، صفر محمدی، مجید پتکی، با 
هنرمندی: امیر جعفری در نقش »شکیب« و 

با حضور مهدی هاشمی ایفای نقش می کنند. 
برخی عوامل سریال »مرداب« عبارتنداز: 
تهیه کننده: محمد شایسته، کارگردان: برزو 
نیک نژاد، نویسندگان: افشین صادقی و پدرام 
افشار، بازنویسی فیلمنامه: نیما اقلیما، مدیر 
فیلمبرداری: محمد عزت خواه، تدوین: میثم 
مولایی، طراح صحنه: امیرحسین قدسی، 
طراح لباس: الهام معین، صدابردار: رشید 
سیامک  چهره پردازی:  طراح  دانشمند، 
احمدی، مدیران تولید: علیرضا شایسته و 

میکس:  و  صداگذاری  لطفی،  بوالفضل  ا
حسین ابوالصدق، برنامه ریز: افشین رضایی، 
آقابیک،  آرش  میدانی:  ویژه  جلوه های 
جلوه های ویژه کامپیوتری: بیتا اخلاقی، 
دستیار اول کارگردان: نوید صالحی، طراح 
بدلکاری: امیر حسین خنجری، منشی صحنه: 
محمدحسین گلفشان و دستیار طراح صحنه: 
رشید حسینی. همچنین طراح لوگو: عرفان 
بهکار، گرافیست: شایان شفابخش و عکاس: 
کوروش جوان هستند. سریال »مرداب« 
به طور اختصاصی از پلتفرم فیلم نت از ۱۲ 

مهرماه منتشر خواهد شد.

»قهوه ترک« تمام شد

طرح حمایت از 
سینماگران فاقد مسکن 

 دبیر تئاتر فجر: 
 کار ضعیف و متوسط خارجی 

نخواهیم داشت
 دبیر چهل و دومین جشنواره بین المللی 
تئاتر فجر با اشاره به بخش بین الملل این 
دوره تصریح کرد که هنرمندان مطمئن 
باشند اصلا کار ضعیف و متوسط خارجی 
مهدی  داشت.  نخواهیم  جشنواره  در 
حامدسقایان درباره وضعیت گروه های 
خارجی متقاضی حضور در بخش بین الملل 
این دوره از جشنواره، به »مهر« گفت: بر 
خلاف تصور خودم استقبال فوق العاده ای 
از سوی گروه ها و هنرمندان خوب و بزرگ 
خارجی برای حضور در چهل و دومین 
جشنواره بین المللی تئاتر فجر انجام شده 
است. چون تا پایان آبان فرصت ارائه تقاضا 
برای حضور در بخش بین الملل جشنواره 
وجود دارد هنوز نمی توانیم آمار دقیقی از 
گروه ها، هنرمندان و کشورهای متقاضی 
ئه بدهیم. وی اظهار کرد: مدنظرمان  را ا
این است که هنرمندان به روز تئاتر جهان 
در جشنواره حضور پیدا کنند که علاوه 
با  نیم  بتوا شاخص،  کارهای  اجرای  بر 
حضورشان کارگاه های تخصصی تئاتر نیز 
برگزار کنیم. حامدسقایان یادآور شد: با 
توجه به بودجه جشنواره، تلاش داریم تا 
با کمترین بودجه کارهای خارجی بزرگ 
و خوبی را در جشنواره چهل و دوم میزبانی 
جشنواره  دومین  و  چهل  دبیر  کنیم. 
بین المللی تئاتر فجر در ادامه سخنان خود 
تصریح کرد: هنرمندان تئاتر ایران مطمئن 
باشند که در این دوره از جشنواره اصلا 
کارهای خارجی ضعیف و متوسط نخواهیم 
داشت. وی با بیان اینکه علاقه مند است تا 
در جشنواره تئاتر فجر میزبان آثاری از تئاتر 
مدرن شرق آسیا هم باشد، توضیح داد: در 
حال رایزنی هستیم تا اگر میسر شود میزبان 
رپرتواری از چند تئاتر مدرن شرق آسیا 
باشیم. منظور نمایش های آئینی و سنتی 
کشورهای شرق آسیا نیست چون این آثار 
مناسب جشنواره نمایش های آئینی و سنتی 
هستند. اگر امکان اجرای رپرتوار فراهم 
نشود تلاش می کنیم میزبان یک تئاتر مدرن 
از شرق آسیا به ویژه کشور چین باشیم. 
حامدسقایان تأکید کرد: با چند استاد بزرگ 
تئاتر جهان گفت وگو کرده ایم تا بتوانیم 
در صورت امکان در جشنواره میزبان شان 
باشیم. رایزنی ها در دست انجام است و تمام 
تلاش خود را برای هر چه بهتر و با کیفیت 
برگزار شدن جشنواره بین المللی تئاتر فجر 

به کار می گیریم.

 رئیس جمهور ترکیه با ابراز دوستی طولانی مدت 
با یونان اظهارکرد که هرگز از جنگنده  های »اف- 
ین کشور استفاده نخواهد شد. رجب  ۱6« علیه ا
طیب اردوغان در مصاحبه  با یک رسانه آمریکایی 
را تحت فشار کنگره آمریکا یا هیچیک  نکا گفت: آ
از مقامات آن در زمینه فروش جنگنده »اف- ۱6« 
قرار نخواهد گرفت. اردوغان برای شرکت در مجمع 
عمومی سازمان ملل به »نیویورک« سفر کرده در 
گفت وگو با شبکه تلویزیونی »پی بی اس« در مورد 
مخالفت رئیس بانفوذ کمیته روابط خارجی سنای 

آمریکا با این توافق بیان داشت: به نظر می رسد »باب 
نه نسبت به ترکیه پیش  منندز« رویکردی خصما
گرفته است. اردوغان افزود: »او سعی می کند ما را 
به سمت مباحث خاصی بکشاند.« اردوغان در پاسخ 
به سوالی مبنی بر اینکه جنگنده های ساخت آمریکا 
ممکن است علیه یونان، متحد ناتو، استفاده شوند، 
تصریح کرد: »دوستی ما با یونان آن چیزی نیست که 
آن ها تصور می کنند. ما چندین دهه با یونان دوست 
هستیم.« یونان و ترکیه دو کشور هسمایه پرتنش 
این اواخر به سوی تنش زدایی گام برداشته اند. یونان 

و ترکیه برای چندین دهه بر سر حقوق دریای اژه و 
مدیترانه شرقی با هم اختلاف دارند. آنها همچنین در 
یک مسابقه تسلیحاتی شدید گرفتار شده اند که در 
مقایسه با سایر کشورهای عضو ناتو، بیشترین هزینه 
را برای دفاع انجام داده اند. این دو کشور هر از گاهی 
ا به عملایت جاسوسی متهم می کنند.  همدیگر ر
اردوغان که قرار است با »کریاکوس میتسوتاکیس« 
نخست وزیر یونان برای گفت وگو در مورد احتمال 
ر کند،  کرات بین دو کشور دیدا ز سرگیری مذا ا

اظهارکرد: »ما هرگزعلیه هم جنگ نکرده ایم.« 

 رجب طیب اردوغان: 
 دوستی ترکیه با یونان به چندین دهه بر می گردد

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

اعتصاب گسترده پزشکان در انگلیس
 پزشکان عمومی و متخصص انگلیسی )چهارشنبه( 
اولین اعتصاب مشترک خود را اجرایی کردند؛ اعتصابی که 
مقامات ارشد پزشکی انگلیس از آن به عنوان یک سناریوی 
وحشتناک یاد کرده اند. پایگاه پرس اسوسیشن نوشت: 
هزاران پزشک بیمارستان های سرویس سلامت ملی انگلیس 
در سراسر این کشور که عضو اتحادیه انجمن پزشکی بریتانیا 
)بی ام ای( هستند، چهارشنبه وارد اعتصابی شده اند که 
باعث لغو و تاخیر هزاران عمل جراحی و قرار ملاقات های 
پزشکی شده است. مقامات بخش بهداشت و درمان انگلیس 
اعلام کردند که این اعتصاب بزرگ ترین چالش را متوجه 
سرویس سلامت ملی انگلیس در سراسر این کشور می کند. 
بیمارستان های انگلیس در تدارک برای این اعتصاب 
تدابیری را به سبک تدابیر روز کریسمس به کار گرفته اند، 
به این معنی که اقدامات اورژانسی را در اولویت قرار داده اند 
اما بخش عمده فعالیت های معمول پزشکی بیمارستان ها 
متوقف شده اند. متیو تیلور، مدیر اجرایی کنفدراسیون 
سرویس سلامت ملی انگلیس که نماینده سازمان های 
وابسته به این سرویس است به خبرگزاری پرس اسوسیشن 
گفت: اعتصاب همزمان پزشکان عمومی و متخصص یک 
سناریوی وحشتناک است که رهبران بهداشت و درمان 
انگلیس از مدت ها قبل نگرانش بودند و در این چند روز 
اعتصاب کار سختی در حفظ ایمنی بیماران داشته و پس 
از آن هم با تبعات طولانی تر و سخت تر اعتصابات دست 
و پنجه نرم خواهند کرد. او اظهار کرد: رهبران بهداشت 
و درمان انگلیس از امکانات خود برای کاهش تاثیر این 
اعتصاب استفاده کرده اند اما به خطر افتادن ایمنی بیماران 
اجتناب ناپذیر بوده و ما شاهد بالاترین سطح ریسکی هستیم 
که از مدت ها قبل تاکنون با آن مواجه شده ایم. ما انتظار 
داریم با وجود تدارکاتی که اعضای سازمان ما از قبل به 
شکلی جامع اندیشیده اند احتمالا شاهد لغو بیش از ۱۰۰ 
هزار قرار ملاقات و عمل جراحی شویم و به این ترتیب رقم 
کل قرارهای کنسلی بر اثر اعتصابات در سال جاری میلادی 
به بیش از یک میلیون برسد. پزشکان عمومی انگلیس علاوه 
بر چهارشنبه، پنجشنبه، جمعه و شنبه هم به اعتصاب خود 
ادامه خواهند داد. پزشکان عمومی و متخصص انگلیس 
همچنین برای تاریخ های دوم، سوم و چهارم اکتبر نیز 
اعتصابات مشترکی را برنامه ریزی کرده اند. متیو تیلور گفت: 
همچنان که زمستان نزدیک می شود، فهرست بیماران 
منتظر بلندتر می شود و فشارهای مالی افزایش می یابند 
و وضعیتی وخیم ایجاد می شود و برنامه دولت برای اجرای 
حداقل سطح قانونی خدمات توسط دکترها و پرستاران در 
طول اعتصابات مشکل را به صورت معنادار حل نمی کند. 
میریام دیکین، مدیر سیاست و استراتژی در سازمانی که 
نماینده مدیران سرویس سلامت ملی انگلیس است، بیان 
داشت: اعتصاب های همزمان پزشکان عمومی و متخصص 
بزرگ ترین چالش را برای خدمات سرویس سلامت ملی 

انگلیس ایجاد می کند.

با موافقت طرف ها صورت گرفت 

  آتش بس در قره باغ
کوتــــاه

  با موافقت نیروهای ارمنی منطقه قره باغ 
کوهستانی با آتش بس پیشنهادی نیروهای 
حافظ صلح روسیه، جمهوری آذربایجان 
اقدام نظامی خود در این منطقه را تعلیق 
کرد. خبرگزاری رویترز از اعلام آتش بس در 
منطقه قره باغ کوهستانی خبر داد. طبق این 
گزارش به نقل از خبرگزاری »اینترفاکس« 
روسیه، نیروهای ارمنی در منطقه قره باغ 
کوهستانی با شرایط آتش بس پیشنهادی 
نیروهای حافظ صلح روسیه بعد از متحمل 
شدن چند شکست در میدان نبرد موافقت 
کردند. به نوشته این گزارش، توافق آتش بس 
به این معنی است که نیروهای قره باغ باید 
تمام تسلیحات سنگین را منهدم و خارج 
کنند. به گزارش »راشا ودی«، توقف کامل 
خصومت ها از ساعت یک عصر )به وقت 
محلی( ۲۰ سپتامبر ۲۰۲3 )چهارشنبه، 
۲۹ شهریور( اجرایی شد. ارمنستان ادعا 
کرد در کمتر از ۲۴ ساعت از عملیات نظامی 
جمهوری آذربایجان در منطقه قره باغ 
کوهستانی، بیش از 3۰ نفر کشته و بیش از 
۲۰۰ نفر در نتیجه گلوله باران زخمی شده اند. 
»آناهیت ماناسیان« مدافع حقوق بشر 
جمهوری ارمنستان در پیامی در فیس بوک 
افزود: ٧ نفر از کشته شدگان غیرنظامی 
بودند که دو کودک را شامل می شود. وزارت 
دفاع جمهوری آذربایجان در تایید این توافق 
اعلام کرد: توافقی برای تعلیق »فعالیت های 
ضدتروریستی« در منطقه قره باغ کوهستانی 
از ساعت یک عصر چهارشنبه حاصل شد. 

خبرگزاری اسپوتنیک هم گزارش داد وزارت 
دفاع جمهوری آذربایجان از ساعت یک 
چهارشنبه »فعالیت های ضدتروریستی« 
در قره باغ را متوقف می کند. این وزارتخانه 
همچنین ادعا کرد قبل از موافقت با تعلیق 
اقدامات خود، نیروهای مسلح جمهوری 
آذربایجان کنترل بیش از ۹۰ موضع رزمی 
ارمنستان را به دست گرفتند. وزارت دفاع 
جمهوری آذربایجان اعلام کرد که تعلیق 
فعالیت های نظامی خود را تحت این شروط 
که »شبه نظامیان ارمنی و تشکیلات مسلح 
غیرقانونی در قره باغ سلاح های خود را 
زمین بگذارند؛ مواضع رزمی و پست های 
نظامی خود را ترک کنند و کاملا خلع سلاح 

شوند و خاک جمهوری آذربایجان را ترک 
کنند؛ شبه نظامیان غیرقانونی منحل شوند 
و در عین حال همه سلاح ها و تجهیزات 
است.  پذیرفته  شود«  تسلیم  سنگین 
طبق اعلام این وزارتخانه، تحقق همه این 
فرآیندها در هماهنگی با نیروهای حافظ 
صلح روسیه تضمین می شود. وزارت امور 
خارجه فدراسیون روسیه با صدور بیانیه ای 
خواستار توقف دور جدید درگیری های 
مسلحانه جمهوری آذربایجان و ارمنستان در 
منطقه قره باغ کوهستانی شد. وزارت خارجه 
روسیه با بیان اینکه سرنوشت حل وفصل 
مناقشه قره باغ به طور اساسی تحت تاثیر 
اذعان ارمنستان به اینکه قره باغ کوهستانی 

بخشی از خاک جمهوری آذربایجان است، 
قرار دارد، گفت: »این امر شرایط اساسی 
امضای بیانیه سران مسکو، ایروان و باکو 
مورخ نهم نوامبر ۲۰۲۰ و همچنین موقعیت 
نیروهای حافظ صلح روسیه را تغییر داد.« 
این وزارتخانه تصریح کرد که نیروهای حافظ 
صلح روس تلاش های خود را برای بهبود 
وضعیت انسانی در میدان هماهنگ کرده 
و به آغاز گفت وگوی مستقیم بین جمهوری 
آذربایجان و مقامات قره باغ کمک کردند. 
جمهوری آذربایجان عصر سه شنبه با استفاده 
از توپخانه و پهپاد حمله گسترده ای را به 
قره باغ کوهستانی آغاز کرد. باکو این حمله را 
»عملیات ضدتروریستی« برای بازگرداندن 
ساختار قانون اساسی در قره باغ اعلام کرد. 
شامگاه سه شنبه بود که رسانه های محلی 
از شروع دور دوم حملات هوایی و راکتی 
نیروهای مسلح جمهوری آذربایجان به 
کوهستانی  قره باغ  ارمنی نشین  مناطق 
خبر دادند. پیش تر، وزارت بهداشت قره باغ 
کوهستانی از ۸۰ زخمی و پنج کشته در 
ادامه عملیات جمهوری آذربایجان خبر داده 
بود. مقامات جمهوری آذربایجان نیز گفته 
بودند در حمله خمپاره ای نیروهای مسلح 
ارمنستان در »شوشا« یک غیرنظامی کشته 
شد. بامداد چهارشنبه منابع مطلع گفتند 
شورای امنیت سازمان ملل به درخواست 
فرانسه، جلسه ای فوق العاده برای بررسی 
درگیری های جدید در منطقه قره باغ برگزار 

می کند.

 حمایت حدود نیمی از آمریکایی ها 
از تحقیقات استیضاح بایدن

درصد   ۴۸ کانسالت«،  »مورنینگ  نظرسنجی  در   
رای دهندگان آمریکایی از تحقیقات کنگره برای استیضاح 
رئیس جمهورشان اعلام حمایت کردند و ۴۲ درصد گفتند 
با آن مخالف هستند. در این نظرسنجی ۱۰ درصد گفتند 
نظری ندارند و ۴۲ درصد گفتند با تحقیقات مخالف هستند. 
رئیس مجلس نمایندگان آمریکا حدود یک هفته پیش رسما 
اعلام کرد که این مجلس تحقیقات برای استیضاح جو بایدن 
را با محوریت دست داشتن او در معاملات تجاری مفسدانه 
»هانتر بایدن« پسرش و »جیمز بایدن،« برادرش به جریان 
می اندازد. بر اساس نتایج به دست آمده، دموکرات ها بیشتر 
احتمال مخالفت با تحقیقات را نشان دادند و 36 درصد آن ها 
اعلام کردند که  از این تحقیقات حمایت می  کنند، در حالی که 
در طرف مقابل، 63 درصد جمهوری خواهان گفتند از تحقیقات 
استیضاح بایدن حمایت می کنند. محققان درباره نتایج این 
نظرسنجی گفتند: بیش از سه نفر از هر پنج جمهوری خواه، 
تقریبا نیمی از مستقل ها و شاید در کمال تعجب 36 درصد 
دموکرات ها تحقیقات را تایید کردند. در این نظرسنجی 
رای دهندگان آمریکایی درباره این که از نظر آن ها تحقیقات 
انگیزه های درستی دارد یا خیر اختلاف نظر داشتند. تقریبا 
٧۴ درصد جمهوری خواهان گفتند تحقیقات ناشی از شواهد 
مبتنی بر تخلف بایدن است. در حالی که 66 درصد دموکرات ها 
گفتند که هدف آسیب زدن به ریاست جمهوری بایدن است. 
در بین مستقل ها هم ۴۰ درصد گفتند که شواهدی مبنی بر 
تخلف وجود دارد. 3۹ درصد آن ها اعلام داشتند که انگیزه برای 
آسیب به رئیس جمهور وجود دارد و ۲۱ درصد گفتند نمی دانند 
یا نظری در این خصوص ندارند. بانی این نظرسنجی معتقد 
است »آمار مستقل ها-- گروهی که بایدن را همین حالا هم 
دوست ندارد، ممکن است قدری آرامش برای او وقتی تاثیر 
روند استیضاح بر جایگاهش در سال ۲۰۲۴ مطرح است، ایجاد 
کند. با این حال یافته ها بویژه دیدگاه ها در بین دموکرات ها 
باید بایدن و حزبش را نگران کند.« این نظرسنجی همچنین 
نشان داد محبوبیت »کوین مک کارتی« رئیس جمهوری خواه 
مجلس نمایندگان آمریکا بعد از اعلام تحقیقات استیضاح از 
۴۲ درصد به ۴۹ درصد در بین رای دهندگان جمهوری خواه 
رسیده است. به گزارش وبگاه خبری»هیل«، این نظرسنجی با 
شرکت هزار و ۹33 رای دهنده ثبت نامی از ۱۵ تا ۱٧ سپتامبر 
)۲۴ تا ۲6 شهریور( با حاشیه خطای مثبت و منفی دو درصد 
انجام شد.  اقدام قانونگذاران جمهوری خواه کنگره آمریکا برای 
آغاز تحقیقات استیضاح بایدن از سوی دموکرات ها به عنوان 
»جنگ داخلی« توصیف شده است. سخنگوی کمیته نظارت 
مجلس نمایندگان آمریکا اعلام کرد: اولین جلسه استماع 
مربوط به تحقیقات برای استیضاح رئیس جمهور آمریکا 
پنجشنبه ۲۸ سپتامبر )ششم مهر( برگزار خواهد شد. »کارین 
ژان-پی یر« سخنگوی کاخ سفید ضمن بی اساس خواندن 
تحقیقات کنگره برای استیضاح رئیس جمهور آمریکا، مدعی 

شده جمهوری خواهان مدرکی علیه بایدن ندارند.

  با معرفی اسامی ۲ هزار و ۱3۵ 
سینماگر فاقد مسکن از تهران و 
شهرستان ها این طرح وارد مرحله 
اجرایی شد. در جمع بندی نهایی 
۴٧6 سینماگر فاقد مسکن به جمع 
محمد  شدند.  اضافه  متقاضیان 
خزاعی افزود: پس از جمع بندی 
لیست نهایی سینماگران متقاضی 
مسکن ۱6۵۹ نفر از سینماگر فاقد 
مسکن از تهران و ۴٧6 سینماگر 
فاقد مسکن از استان های مختلف 
کشور تاکنون در فراخوان طرح 
مسکن ثبت نام کردند. وی ادامه 
داد: فهرست متقاضیان این طرح 
طی نامه ای به دکتر محمدمهدی 
اسماعیلی و نایب رئیس شورای 
عالی سینما ارسال شد تا اجرای 
این طرح وارد مرحله تازه شود. 
خزاعی با بیان اینکه مسکن یکی از 
مهم ترین دغدغه های بخش بزرگی 
از خانواده سینما بوده که پس از 
تصویب این طرح در اولین جلسه 
شورای عالی سینما، همکاران بنده 
در سازمان سینمایی برنامه ریزی 
عملیاتی آن را آغاز کردند و تا شرایط 
برای تحقق این امر دست کم برای 
جمعی از خانواده سینما که تاکنون 
مسکن  تسهیلات  هیچگونه  از 
شود.  مهیا  نبوده اند،  برخوردار 
وی اضافه کرد: در دومین جلسه 
شورای عالی سینما موضوع مسکن 
سینماگران و مسیر آن مورد بررسی 
قرار گرفت و مقرر شد تا اسامی با نامه 
وزیر محترم ارشاد برای معاون اول 
رئیس جمهور ارسال و وارد مراحل 
اجرایی بعدی شود. خزاعی گفت: 
مقرر شد که در ظرف زمانی دو ماه 
آینده بررسی و ارزیابی لازم و فوری 
توسط گروه کارشناسی به عمل آید.

 ستاره پسیانی:
 سفر پدرم به فرانسه 

برای درمان نبوده است
 ستاره پسیانی تاکید کرد که پدرش برای سفری شخصی 
به خارج از کشور رفته و سفر او برای درمان نبوده است. این 
بازیگر در گفت وگویی با »ایسنا« توضیحاتی را ارائه کرد. 
به گفته او، آتیلا پسیانی برای سفری شخصی، به خارج از 
کشور رفته اما متاسفانه در پی نامساعد شدن حالش، به 
ناچار در بیمارستانی بستری می شود. در حال حاضر این 
هنرمند اجازه پرواز ندارد و به همین دلیل هنوز نتوانسته 
به کشور بازگردد. آتیلا پسیانی تحت نظر پزشک درمانگر 
خویش، دکتر عدنان خسروی است و مراحل درمان او در 

ایران طی می شود.

 حمیدرضا مدقق مطرح کرد
 لزوم توجه به اطلاع رسانی 

در حوزه آثار مستند
حمیدرضا مدقق، کارشناس حوزه خبر و اطلاع رسانی 
معتقد است که حجم اطلاع رسانی در حوزه سینمای مستند 
نسبت به گذشته افزایش پیدا کرده است. حمیدرضا مدقق 
به »مهر« گفت: سینمای داستانی در همه جای دنیا به دلیل 
حضور چهره های سرشناس و اقبال مردمی، جذابیت بیشتری 
دارد و به همین دلیل همیشه مورد توجه رسانه ها قرار می گیرد 
و آثار داستانی زمان اکران شرایط بهتری دارند. این یک امر 
طبیعی است و مختص به ایران و رسانه های داخلی نیست و 
در تمام شبکه های اجتماعی، رادیویی، تلویزیونی، مطبوعات 
و خبرگزاری ها معمولا توجه بیشتری به سینمای داستانی و 
بازیگرانش می شود. این مدرس دانشگاه ادامه داد: سینمای 
مستند در ایران مثل خیلی از کشورهای دیگر، از گذشته در 
حاشیه بوده و در سایه سینمای بلند داستانی از لحاظ خبری 
قرار داشته است. برگزاری مداوم جشنواره »سینماحقیقت« 
و راه اندازی شبکه مستند که به شکل پیاپی مستند پخش 
می کند، توجه به اطلاع رسانی در حوزه آثار مستند خیلی 
بیشتر از قبل شده است. مدقق عنوان کرد: به یاد دارم در 
دهه ٧۰ تا اوایل دهه ۹۰ این اندازه توجه به سینمای مستند 
نداشتیم. نمی خواهم بگویم الان، توجه و تمرکز بر سینمای 
مستند خیلی زیاد است اما نسبت به سال های قبل این روند 
خیلی بهتر شده است. این منتقد و مجری تلویزیون یادآور شد: 
زمان برگزاریِ جشنواره »سینماحقیقت« حجم اخبار مربوط 
به آثار مستند افزایش پیدا می کند. ما هم روزانه تقریبا دو یا 
سه خبر در خبرگزاری صداوسیما درباره فیلم های مستند 
پخش می کنیم. به طور کلی اگر بخواهیم سینمای مستند را 
با سینمای داستانی مقایسه کنیم طبیعتا حجم اطلاع رسانی 

کم است.

 مهوش وقاری:

  از بازیگران پول می گیرند و نقش می دهند
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 پس از انفجار یک کامیون در منطقه مین گذاری 
شده خوجاوند و کشته شدن ۴ کارمند وزارت کشور 
جمهوری آذربایجان، نیروهای این کشور با حمله به 
خانکندی - مرکز قره باغ- این منطقه را گلوله باران 
کردند. وزارت دفاع جمهوری آذربایجان این اقدام را یک 
عملیات ضدتروریستی و برای خنثی کردن تحریکات 
گسترده ارمنستان خواند و متعهد شد که فقط به اهداف 
نظامی حمله خواهد کرد که در این رابطه می توان چند 
نکته را مورد توجه قرار داد. تلاش برای آزادسازی قره باغ 
از سوی جمهوری آذربایجان با توجه به چند تحول اخیر 
قابل پیش بینی بود و کشته شدن ۴ کارمند وزارت کشور 
جمهوری آذربایجان، فقط این روند را سرعت بخشید. 
باکو که پس از جنگ ۴۴ روزه و امضای توافق آتش بس 
با ارمنستان در مسکو، طی هماهنگی با ترکیه برای 
باز کردن گذرگاه موسوم به زنگزور، برای رسیدن به 
نخجوان از طریق استان سیونیک در ارمنستان متمرکز 
شده بود، پس از مواجه شدن با مخالفت های منطقه ای 
از جمله موضع قاطع ایران مبنی بر مخالفت با تغییر 
مرزهای بین المللی، در هفته های گذشته باز کردن 
گذرگاه سیونیک را از اولویت خارج و بر آزادسازی قره باغ 
متمرکز شده است. انسداد تدریجی گذرگاه لاچین که 
ارمنستان را به قره باغ متصل می کرد و ارسال کمک های 
غذایی و بهداشتی از داخل خاک جمهوری آذربایجان 
برای اهالی قره باغ، حکایت از این داشت که باکو قصد 
دارد کار نیمه تمام خود در جنگ ۴۴ روزه را تکمیل 
کرده و قره باغ را در تمامیت ارضی این کشور حفظ کند. 
سردی روابط ارمنستان با روسیه و برگزاری رزمایش ده 
روزه مشترک ارمنستان با آمریکا که موجب نارضایتی 
روسیه از پاشینیان شد، آذربایجان را مترصد ساخت تا 
از این فرصت طلایی برای افزایش فشار برای آزادسازی 
قره باغ بهره جوید. خطای راهبردی ارمنستان این بود 
که نیکول پاشینیان، نخست وزیر این کشور علاوه بر بیان 
اینکه »وابستگی به روسیه یک اشتباه استراتژیک است« 
اعلام کرد که روی خود را به سمت غرب برگردانده است. 
این موضع پاشینیان که با نارضایتی روسیه و ذوق زدگی 
غرب همراه شد نشان داد که ارمنستان نسبت به روسیه 
بی اعتماد شده است. اظهارات گونتر فلینگر، رئیس 
کمیته اروپایی برای گسترش ناتو، در خصوص پیوستن 
ارمنستان به این پیمان نیز مشخص کرد که آمریکا و 
اروپا به دنبال انزوای روسیه در قفقاز و تلاش برای ایجاد 
مشکلی مشابه با اوکراین برای مسکو، از طریق ارمنستان 
هستند. پوتین رئیس جمهور روسیه در سخنرانی خود 
در تاریخ۲۱ - 6 - ۱۴۰۲ در مجمع اقتصادی شرق در 
»ولادی وستوک« در توجیه بی علاقگی خود به ورود در 
موضوع قره باغ، گفت »رهبری ارمنستان اساساً حاکمیت 
آذربایجان بر قره باغ را به رسمیت شناخته و الهام علی اف 
اکنون مستقیما می گوید مسأله وضعیت قره باغ دیگر 
موضوعیت ندارد و حل شده است. رهبری ارمنستان علناً 
این را اعلام کرده... و این اتفاق افتاده. تصمیم ما نیست، 
تصمیم رهبری کنونی ارمنستان است.« این اظهار 
پوتین به منزله چراغ سبزی به آذربایجان برای پیشبرد 
اهداف خود در قره باغ بود، اگرچه وی ابراز امیدواری کرد 
که آذربایجان، پاکسازی قومی را در دستورکار خود قرار 
ندهد و این روند)آزادسازی قره باغ( به آرامی انجام شود. 
برگزاری انتخابات در منطقه ارمنی نشین قره باغ که طی 
آن نمایندگان مجلس »شاموول شاهرامانیان« را به 
عنوان جانشین »آراییک هاروتونیان« و رئیس دولت 
خودخوانده قره باغ انتخاب کرد، اقدام تحریک آمیز 
دیگری بود که شرایط را برای ابتکار عمل آذربایجان 
فراهم کرد. قره باغ در سطح جهانی به عنوان بخشی از 
جمهوری آذربایجان شناخته می شود و مشخص بود 
که این انتخابات توسط جامعه جهانی غیرقابل پذیرش 
است. کشورهای منطقه از جمله ایران، روسیه، ترکیه و 
حتی اتحادیه اروپا با این انتخابات مخالفت کردند و حتی 
نبیله مسرالی، سخنگوی اتحادیه اروپا گفت: »اتحادیه 
اروپا انتخابات برگزار شده را به رسمیت نمی شناسد.« 
نتخابات حتی بدون  احتمال داده می شود که این ا
هماهنگی با دولت ارمنستان برگزار شده است. نکته 
دیگر اینکه به نظر می رسد تصمیم حمله به قره باغ 
از سوی جمهوری آذربایجان، به طور مستقل و بدون 
هماهنگی با ترکیه گرفته شده است. آنکارا معمولا تلاش 
برای بازکردن گذرگاه سیونیک را مقدم بر آزادسازی 
قره باغ می دانست و با تحریک آذربایجان برای اشغال 
سیونیک، به دنبال استفاده از این گذرگاه و رسیدن به 
دریای خزر بود. اهمیت یافتن مسیر ایران برای جمهوری 
آذربایجان جهت رسیدن به نخجوان و اراده این کشور 
به تقویت این مسیر با احداث راه آهن نیز تحول جدیدی 
در این روند است. طبعا اولویت دادن به آزادی قره باغ از 
سوی جمهوری آذربایجان نمی تواند مورد علاقه آنکارا 
باشد و اعلام اخیر ایروان مبنی بر اینکه روند عادی 
سازی روابط با ترکیه به مذاکرات با آذربایجان بستگی 
نخواهد داشت نیز نشان می دهد ایروان علاقه مند است از 
شکاف ایجاد شده بین باکو و آنکارا استفاده نماید. موضع 
جمهوری اسلامی ایران در مناقشه قره باغ همواره مبتنی 
بر حفظ تمامیت ارضی کشورهای آذربایجان و ارمنستان، 
تغییرناپذیری مرزهای بین المللی و تامین حقوق ارامنه 
بوده است. بر این اساس جمهوری اسلامی ایران، استان 
سیونیک را در حیطه تمامیت ارضی ارمنستان و قره باغ 
را در محدوده تمامیت ارضی جمهوری آذربایجان دانسته 
و در عین مخالفت با تجزیه آذربایجان، خواهان حفظ 
حقوق ارمنی های ساکن قره باغ است. در این برهه مهم 
نیز، ایران می تواند به عنوان یک بازیگر فعال و تاثیر گذار 
با اتکا به اصول منطقی خود، برای برقراری آتش بس بین 
دو همسایه، بازگرداندن صلح آمیز قره باغ به آذربایجان 

با تامین امنیت اقلیت ارمنی، ایفای نقش نماید. 

مروری بر تحولات اخیر در قره باغ 
 
 

یادداشت

 مساله دشمن هنوز 
جمهوری اسلامی است

ادامه از صفحه ۲| ایشان درگیر شدن همه 
لایه های مختلف اجتماعی و تبدیل مساجد، 
حوزه ها، دانشگاه ها و مدارس به محل خیزش 
و اعزام نیروها به جبهه را از دیگر مظاهر صبغه 
دینی دفاع مقدس خواندند و افزودند: در این 
بخش ها، صدها کار هنری جذاب می توان 
تولید کرد.  ایشان  در بخش چهارمِ تشریح 
عظمت دفاع مقدس، به دستاوردهای بی نظیر 
و فراوان ملت و کشور پرداختند. حضرت 
آیت ا... خامنه ای حفظ تمامیت ارضی و جدا 
نشدن حتی یک وجب از خاک ایران عزیز 
را از جمله این دستاورها دانستند و گفتند: 
آشکار شدن توانمندی های عظیم ملت از 
آثار بسیار مهم دفاع مقدس است، در واقع 
ملت بر خلاف تبلیغات و تلقینات تحقیرآمیز 
وابستگان به قدرت های بزرگ از جمله قاجار 
و پهلوی، عظمت و ظرفیت خود را در آیینه 
دفاع مقدس کشف و باور کرد چرا که همه 
دشمنان هشت سال علیه او همدست شدند، 
ایشان  بکنند.  نتوانستند هیچ غلطی  اما 
شکوفایی استعدادهای هزاران جوان را از دیگر 
واقعیات شوق آفرین دفاع مقدس دانستند و 
گفتند: با اتکا به این مسائل، با اطمینان تاکید 
می کنیم که جوانان کشور می توانند همه 
مشکلات را حل کنند.  ایمن سازی ایران، از 
دیگر نتایج هشت سال جنگ تحمیلی بود 
که مقام معبا اشاره به آن گفتند: کشور به 
واسطه دفاع جانانه همگانی، تا حد زیادی از 
تهاجمات محتمل ایمن شده است؛ همانگونه 
که دیدیم بارها گفتند گزینه نظامی روی میز 
است، اما از روی میز تکان نخورد زیرا ملت 
ایران را در جنگ شناخته بودند و می دانستند 
ممکن است آنها آغازگر حرکتی باشند اما 
ملت ما تمام کننده آن خواهد بود. ایشان با 
اشاره به ظهور قدرت، توانایی های گسترده، 
هوشمندی، ابتکار، نوآوری و ظرفیت غلبه 
بر قلدرهای جهانی در هشت سال جنگ 
افزودند: وقتی این ظرفیت های ملی آشکار 
می شود امید و نشاط را به پیروزی و پیشرفت 
در عرصه های دیگر افزایش می دهد. گسترش 
مرزهای غیر جغرافیایی ایران از جمله مرزهای 
فکری و معرفتی دستاورد دیگری بود که 
حضرت آیت ا... خامنه ای درباره آن گفتند: 
بر اثر این موفقیت بسیار مهم، مفهوم جهانی 
مقاومت شکل گرفته و در فلسطین، سوریه، 
عراق و مناطق دیگر جا افتاده و کارهای 
ملت ایران در مناطق گوناگون آسیا، آفریقا 
و آمریکای لاتین الگوی دیگر ملت ها شده 
است. مقام معظم رهبری ظهور و تحکیم 
فرهنگ اعتماد به نفس را معجزه دفاع مقدس 
خواندند و گفتند: زورگویان جهانی به منطقه 
مهم ما به دلایل مختلف چشم طمع داشته و 
دارند و به همین علت است که حضور معنوی 
جمهوری اسلامی ایران و اوج گیری فرهنگ 
مقاومت، فریاد آمریکا و برخی دیگر را درآورده؛ 
چراکه مقاومت ملت ها مانع منفعت طلبی آنها 
شده است. حضرت آیت ا... خامنه ای رشد و 
استحکام فکر مقاومت در داخل را از نتایج 
سال های دفاع مقدس خواندند و گفتند: 
در سی و چند سالی که از جنگ می گذرد 
مختلفی  انگیزی های  فتنه  و  تهاجمات 
داشته ایم که همه آنها به علت نهادینه شدن 
فرهنگ مقاومت در ملت، ناکام مانده است. 
ایشان  در جمع بندی سخنانشان درباره ابعاد 
عظمت دفاع مقدس گفتند: دفاع مقدس حق 
حیات بر کشور ما دارد، اما عده ای خدشه و 
شبهه وارد می کنند و با تحریف یا دروغ های 
صریح عظمت آن را زیر سوال می برند که 
تبیین گران باید واقعیات تاریخ ساز جنگ 

تحمیلی را به خوبی بیان و ارائه کنند. 

  ضرورت تکریم نیروهای مسلح
حضرت آیت ا... خامنه ای  توان و عناصر 
برای  را زمینه  مساعدی  انسانی  مستعد 
افزایش فراوان کارهای هنری جذاب از جمله 
فیلم ها، کتاب ها و رمان های خوب درباره 
دفاع مقدس دانستند و گفتند: باید مراقب 
باشیم در اینگونه کارها به هیچ دلیلی هدف 
را گم نکنیم. بخش پایانی سخنان مقام معظم 
رهبری به بیان نکاتی درباره نیروهای مسلح 
اختصاص یافت. ایشان نیروهای مسلح را جزو 
نوامیس حتمی هر جامعه  دانستند و گفتند: 
یکی از نقاط مورد هدف دشمن، خدشه در 
ارزش، شرافت و کرامت نیروهای مسلح است. 
حضرت آیت ا... خامنه ای با اشاره به ضرورت 
تکریم نیروهای مسلح، افزودند: امنیت همه 
چیز جامعه و کشور است و اگر نباشد، اقتصاد 
و آرامش  خاطر هم نیست؛ بنابراین باید از 
جهات مختلف به نیروهای مسلح رسیدگی 
کرد، حضورشان را مغتنم دانست و تلاش 
آنها را ارج نهاد. ایشان با تأکید بر اینکه منطق 
قدرت در اسلام برخلاف غرب، برتری جویی 
و تحقیر  دیگران نیست، خطاب به نیروهای 
مسلح گفتند: اقتدار با رفتار مهربان و زبان 
خوش هیچ منافاتی ندارد و قدرت و توانایی 
ذاتی و قانونی شما هرچه بیشتر شد، باید 
تواضع و انعطاف شما هم نسبت به مردم و 
توجه شما به خدای متعال نیز بیشتر شود. 
حضرت آیت ا... خامنه ای در انتها با یادآوری 
وعده نصرت الهی در صورت داشتن نیت الهی 
در کارها، خاطرنشان کردند: تا وقتی در راه 
خدا و برای خدا کار می کنیم، چه بفهمیم و چه 
نفهمیم، بلاشک خدا به ما کمک خواهد کرد.

   دولت  سیزدهم گفته است در جذب سرمایه گذاری 
خارجی به خصوص در زمینه کشورهای همسایه و منطقه 
عملکرد قابل قبولی داشته است. این گفته به چه میزان با 

واقعیت همخوانی دارد؟ 
باید آنچه با عنوان جذب سرمایه گذاری خارجی معرفی 
می شود، بررسی شوند تا ببینیم که جذب ارز آنها از خارج و 
بعد صدور ارز از کانال آنها، چگونه بوده است. در یک نمونه، یک 
شرکت را در صنایع غذایی ایران، به یک طرف عربی داده اند، بعد 
اسم آن را جذب سرمایه خارجی گذاشته اند. در حالی که این 
جابه جایی مالکیت است و این در حالی است که ۴۰۰ نمونه تولید 
کننده داخلی آن را هم داشته ایم. کل پولی که برای تملک آن 
واحد داده شده 3۸میلیون دلار بوده است اما در فاصله ۱3۹٧ تا 
۲۸ اردیبهشت ۱۴۰۰ که بانک مرکزی، تخصیص های دلاری را 
در سایت خود منتشر کرد، روشن شد فقط در این مدت، بیش 
از 3۵۰ میلیون دلار از بانک مرکزی ایران ارز گرفته است. تکان 
دهنده تر اینکه بیش از ۹۵درصد ارزهایی که این به اصطلاح 
سرمایه گذار خارجی گرفته ارز ۴۲۰۰ تومانی بوده است. واقعیت 
این است که حفظ مناسبات موجود در یک ساخت توسعه نیافته 
به معنای اهتمام به تداوم توسعه نیافتگی است. در ساحت 
اندیشه، این موضوع جزء مسلمات و بدیهیات است. حتی اگر 
همه مفروضات تئوری بازار نیز در دنیا ما به ازای عینی می داشت، 
از درون اجازه عملکرد آزادانه دادن به نیروهای بازار و محور 
قراردادن سیستم قیمت ها، دگرگونی اعتلابخش اتفاق نمی افتد، 
بلکه وضع موجود حفظ خواهد شد. بازارگراهای وطنی ما، بنا به 
ملاحظه های معرفتی و منفعتی، در اثر اجرای برنامه های تعدیل 
ساختاری، کشور را با بحران روبه رو کردند و تلاش می کردند 
آدرس نادرست مبنی بر اینکه کانون اصلی گرفتاری های موجود 
ایران، رشد نقدینگی است، بدهند. گویا نفع در نفهمیدن، به روی 
خودنیاوردن، پنهان و انکارکردن و تکذیب کردن و افزایش تعداد 

آدرس های غلط برای گیج کردن دولت و مردم است. 

   این رویکرد با چه هدفی است؟ 
امروز در شرایطی هستیم که با گرم شدن هوا، تعطیلی 
سراسری اعلام می شود و به تولیدکنندگان صنعتی رسما 
نامه داده می شود که کم کم فکری برای خودتان بکنید و 
ما نمی توانیم به صورت مطمئن در زمستان به شما گاز و در 
تابستان برق برسانیم. ابتدایی ترین وظایف کلاسیک دولت ها 
در ایران به چالش کشیده شده است. ما امروز دچار نابرابری های 
ناموجه هستیم که درحال رسیدن به مرزهای انفجارآمیز خود 

است. سقوط بنیه تولید ملی، به طور همزمان فقر و در عین 
حال وابستگی های به دنیای خارج را افزایش می دهد، روندهای 
تخریب محیط زیست را تشدید می کند و انبوه فاجعه های انسانی 
و اجتماعی را رقم می زند. می توان شمارش آسیب های رقت 
برانگیزی که در این کشور به دلیل فقر ایجاد شده است را ارائه 
داد که چشم اندازهای مایوس کننده ای رقم زده و مهاجرت را 
افزایش داده است. امروز کسانی، بخش بزرگی از داده های رسمی 
زندگی اجتماعی ایران را از روی شرم منتشر نمی کنند. صمیمانه 
و مشفقانه می خواهیم به تصمیم گیران کلیدی کشورمان 
بگوییم از خود بپرسید که آیا هنگام تجدیدنظر فرانرسیده است. 
آیا هنگام آن نرسیده که با خشوع نسبت به ذکر خدا و بازگشت 
به مردم و ذخیره دانایی نخبگان این مردم، این مسیر رو متوقف 
کنند و به مسیر اصلاح و بهبود وضعیت برگردند. اما حق این 
جامعه، بر اهل علمش این است که افق گشایی اندیشه ای 

داشته باشند. 

   در چه چیزی باید تجدیدنظر صورت بگیرد؟ 
در چنین شرایطی، همه کسانی که در هر سطحی از صلاحیت 
کارشناسی برخوردار هستند، باید گره گشایی اندیشه ای کنند. 
صمیمانه عرض می کنم که فصل مشترک آن گره گشایی 
اندیشه ای، اندیشه توسعه است. اندیشه توسعه می تواند به ما 
کمک کند نظام تصمیم گیری های اساسی مان را از این آشفتگی 
فکری، سردرگمی اجرایی و روزمرگی ها، اتلاف و اسراف نجات 
دهیم. فصل مشترک همه دورهای باطل تداوم دهنده توسعه 
نیافتگی، در بهره وری اندک و ضعف بنیه تولیدی است. این دو نیز 
در واقع یک مساله هستند؛ چراکه تولید را باید به مثابه یک نظام 
حیات جمعی دید. تولید تنها جنبه اقتصادی ندارد بلکه جنبه های 
متعدد فرهنگی، سیاسی، بین المللی و اجتماعی نیز باید برای آن 
قائل شد. با تنش زایی در مناسبات بین المللی نمی توان تولید را 
رشد داد. همان طور که با بی ثبات کردن فضای اقتصاد کلان از 
طریق شوک های قیمتی نمی توان انتظار رشد تولید داشت. در 
سیستمی که از نظر ترتیبات نهادی، پاداش دهی ها به گونه ای 
تعریف شده باشد که با دلالی و سوداگری بتوان نسبت به تولید 
پاداش بیشتری دریافت کرد و فرهنگی ایجاد شده باشد که افراد 
شارلاتان، زرنگ تر تلقی شوند، اگر کسی سراغ سرمایه گذاری در 
تولید فناورانه رفت، احساس می کند که اسیر و گرفتار شده است. 
تا زمانی که هزینه فرصت رانت خوارگی بالا باشد و افراد بتوانند 
با سهولت و بدون ریسک، با کلاهبرداری و قاچاق، درآمدهای 
سرشار کسب کنند، کسی سراغ تولید نمی رود. همان طور که 

اگر سطوحی از ثبات نباشد هم کسی سراغ تولید نمی رود. تولید، 
در چارچوب نظم اجتماعی غیرقائم به شخص و پیش بینی پذیر 
امکان رشد و اعتلا دارد و همه آنچه که نظم اجتماعی را پیش 
بینی پذیر می کند در زمره معجزه ها قراردارد که به آن »معجزه 
دانایی« می گوییم. بنگاه تولیدی، حیاتی ترین کانون انباشت 
دانایی و توانایی است و هم بزرگ ترین متقاضی دانایی و توانایی 
است. ما به خاطر ضعف دانایی به تولید پشت کرده ایم. این بسیار 

تکان دهنده است. 

   مهم ترین پیامدهای عدم توجه به اندیشه توسعه 
برای اقتصاد چه خواهد بود؟ 

وقتی شرایطی به وجود می آید که بخشی از شاغلان صنعتی 
ترجیح می دهند مسافرکشی کنند و در شغل صنعتی نمانند، 
ماجرا فقط این نمی شود که کیفیت اشتغال سقوط می کند، 
بلکه مرگ های از سر ناامیدی افزایش می یابند. آیا نظام 
قاعده گذاری های ایران، این آمادگی را دارد که آمارهای رسمی 
مرگ های ناشی از اعتیاد به الکل، مواد مخدر و خودکشی را به 
طور شفاف اعلام کند؟جالب است که به دلیل عبور شدت طلاق 
در ایران از مرحله مذموم دانستن آن، آماری در این باره ارائه 
نمی  شود، اما بهتر است که گامی رو به جلو بردارند و با امین 
دانستن اهل علم، به سوزاندن ریشه های مساله طلاق کمک 
شود. با پنهان کاری و پاک کردن صورت مساله، هیچ مشکلی حل 
و تبعات آن منتفی نمی شود. مطالعات و تحقیقات صورت گرفته 
در جامعه آمریکا نشان داده هیچ عنصری در تزلزل جامعه آمریکا 
به اندازه به حاشیه رفتن تولید صنعتی قدرت توضیح دهندگی 
ندارد. تمدن بشری هیچ مناسباتی را، از منظر نهادی، به اندازه 
مناسبات تولید محور فناورانه دارای توان و قدرت تعادل بخشی و 
ایجاد عدالت اقتصادی و اجتماعی شناسایی نکرده است. تولید و 
توسعه، علم، قانون و برنامه این ظرفیت را دارند که بتوانیم دورنگر 
شویم و به سمت توسعه حرکت کنیم. توسعه که بر شانه های این 
مسائل قرار می گیرد، در ذات خود، پدیده ای دور مدت است. 
بنابراین به تمهیدات دورمدت نیز نیازمند است. آفت بزرگ این 
مناسبات و مطالبه توسعه، سازه ذهنی »کوته نگری« است. انسان 
شناسی بازارگرایی، انسانها را دارای اطلاعات و عقلانیت کامل 
فرض می کند. بزرگ ترین خدمت نهادگرایی به توسعه این است 

که انسان شناسی تئوری بازار را واقع گرایانه کرد. 
چون اگر فرض اطلاعات کامل درست باشد، اختلافی پدید 
نمی آید که به طرف سوم دولت نیاز داشته باشیم. در حالی که 
در دنیای واقعی، ما با پدیده نقص اطلاعات مواجه هستیم. نقص 
اطلاعات از نظر اندیشه ای، انسان ها را کوته نگر می کند و از جنبه 
رفتاری برای رفتارهای فرصت طلبانه بسترسازی می کند. تا زمانی 
که احساس ناامنی و نااطمینانی به حداقل نرسد، امکان غلبه 
ظرفیت های دورنگری به کوته نگری فراهم نمی شود. ناامنی، 
ریشه دارترین مانع توسعه در ایران است. هم ناامنی با منشاء 
طبیعت در ایران بیداد می کند و هم ناامنی های با منشاء تعاملات 
انسانی. اگر کسی توسعه خواه باشد، باید کانون اصلی تمرکزش 
را از بین بردن ناامنی ها قراردهد، اما به واسطه اینکه ما به توسعه 

پشت کرده ایم، دائما این دو گونه ناامنی، افزایش پیدا می کنند. 

آرمان ملی - احسان انصاری: »وقتی شرایطی به وجود می آید که بخشی از شاغلان صنعتی ترجیح می دهند 
مسافرکشی کنند و در شغل صنعتی نمانند، ماجرا فقط این نمی شود که کیفیت اشتغال سقوط می کند، بلکه 
مرگ های از سر ناامیدی افزایش می یابند. آیا نظام قاعده گذاری های ایران، این آمادگی را دارد که آمارهای رسمی 
مرگ های ناشی از اعتیاد به الکل، مواد مخدر و خودکشی را به طور شفاف اعلام کند؟جالب است که به دلیل عبور 
شدت طلاق در ایران از مرحله مذموم دانستن آن، آماری در این باره ارائه نمی  شود، اما بهتر است که گامی رو به 
جلو بردارند و با امین دانستن اهل علم، به سوزاندن ریشه های مساله طلاق کمک شود. با پنهان کاری و پاک کردن 
صورت مساله، هیچ مشکلی حل و تبعات آن منتفی نمی شود.« جملات ذکر شده اظهارات دکتر فرشاد مومنی، 
اقتصاددان در گفت وگو با »آرمان ملی« است. مومنی در این گفت وگو به مهم ترین چالش های پیش روی نظام 

اندیشگی اقتصاد ایران اشاره می کند که در ادامه می خوانید. 

یک تحلیلگر مسائل بین الملل درباره اهمیت سفر رئیس جمهور به نیویورک گفت: این سفرها معمولا فرصتی برای اعلام مواضع نظام 
جمهوری اسلامی ایران بر مبنای گفتمان انقلابی است. اگر دستاوردی هم حاصل شده باید این دستاورد را در این ارتباط دید. مهدی 
مطهرنیا افزود: سیاست از نظر کارکردی چیزی جز نیل به اهداف نیست. هدف از این مسافرت ها ایجاد فضای هماهنگی بیشتر با جامعه 
جهانی و زمینه های همکاری بیشتر با کشورهای دوست، رقیب و متخاصم بوده است. حال سوال این است که در همه سفرهایی که 
روسای جمهوری ایران از بعد پیروزی انقلاب تاکنون به نیویورک داشتند چقدر توانسته ایم بهره ببریم و سطح ارتباط ایران را با کشورهای 
دوست، رقبا و متخاصم به سطوح بهتری از منظر کیفی برسانیم؟ این استاد دانشگاه یادآور شد: قطعا سفر رئیس جمهور به نیویورک از 
منظر تبلیغات سیاسی و اعلام مواضع جمهوری اسلامی ایران و ایجاد فضایی برای طرح دیدگاه های انقلابی اهمیت دارد اما واقعیت آن 
است گفتمان انقلابی بعد از گذشت ۴۵ سال به اندازه کافی در جهان شناخته شده و دوستان و دشمنان خاص خود را دارد، لذا کم و زیاد 
چندانی در این حوزه رخ نخواهد داد. مطهرنیا عنوان کرد: با وجودی که هر سال نسبت به سال گذشته کمیت اعضای هیأت همراه روسای 

جمهور در سفر به نیویورک بیشتر می شود، اما به نظر می رسد کیفیت کارشناسی کار کاهش می یابد. 

مهدی مطهرنیا: 

 بر کیفیت کارشناسی
 هیات همراه

 روسای جمهور بیفزایید 

دریـچه

تولید را باید به مثابه یک نظام حیات 
جمعی دید. تولید تنها جنبه اقتصادی 
ندارد بلکه جنبه های متعدد فرهنگی، 
نیز  اجتماعی  و  بین المللی  سیاسی، 
باید برای آن قائل شد. با تنش زایی در 
مناسبات بین المللی نمی توان تولید را 
رشد داد. همان طور که با بی ثبات کردن 
فضای اقتصاد کلان از طریق شوک های 
قیمتی نمی توان انتظار رشد تولید داشت 

باید آنچه با عنوان جذب سرمایه گذاری خارجی معرفی می شود، بررسی شوند تا ببینیم 
که جذب ارز آنها از خارج و بعد صدور ارز از کانال آنها، چگونه بوده است. در یک نمونه، یک 
شرکت را در صنایع غذایی ایران، به یک طرف عربی داده اند، بعد اسم آن را جذب سرمایه 
خارجی گذاشته اند. در حالی که این جابه جایی مالکیت است و این در حالی است که 400 نمونه 
تولید کننده داخلی آن را هم داشته ایم. کل پولی که برای تملک آن واحد داده شده 38میلیون 
دلار بوده است اما در فاصله 1397 تا 28 اردیبهشت 1400 که بانک مرکزی، تخصیص های 
دلاری را در سایت خود منتشر کرد، روشن شد فقط در این مدت، بیش از 350 میلیون دلار از 

بانک مرکزی ایران ارز گرفته است

فرشاد مومنی در گفت و گو با »آرمان ملی«: 

 اقتصاد ایران نیاز به 

معجزه دانایی دارد 
آیا زمان تجدیدنظر در مناسبات 

اقتصادی نرسیده است؟ 

با تنش زایی در مناسبات بین المللی 
نمی توان تولید را رشد داد 

 محسن پاک آیین         
سفیر سابق ایران در آذربایجان



  هشدار رئیس اتحادیه مشاوران املاک 
به خریداران خانه

نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران با تاکید 
بر اینکه باید پلتفرم های انتشار آگهی در بازار مسکن 
ز این طریق  ز قیمت سازی ا ساماندهی شوند تا ا
ز  جلوگیری شود، گفت: برخی فضاسازی ها حاکی ا
افزایش قیمت مسکن در نیمه دوم امسال دارد، اما مردم 
فریب این شایعات را نخورند. بازار مسکن در سال های 
اخیر به ویژه پس از شیوع ویروس کرونا در حال خارج 
شدن از شکل سنتی خود یا همان بنگاه های املاک 
است و در چند سال گذشته پلتفرم ها و اپلیکیشن های 
مختلف در این حوزه حتی بیشتر از بنگاه ها در حال 
نقش آفرینی هستند. در کنار سایر دلایل افزایش قیمت 
مسکن، اما نمی توان نقش پلتفرم ها در قیمت سازی ها 
به خصوص در بازار مسکن را نادیده گرفت؛ متاسفانه 
در این آگهی ها بدون اینکه معامله ای انجام شود، شاهد 
قیمت گذاری بی ضابطه هستیم که نظارتی هم بر آنها 
نیست. داوود بیگی نژاد، نایب رئیس اتحادیه مشاوران 
ینکه امروز دنیای مجازی با  املاک تهران با بیان ا
دنیای واقعی در تقابل قرار گرفته است، افزود: مردم 
برای سرمایه گذاری در بزرگ ترین موضوع زندگی شان 
ز مشاوران املاک مجاز  نند ا که مسکن است می توا
مشاوره بگیرند. وی با بیان اینکه بازار مسکن تابعی از 
دیگر بازارهای موازی در کشور است، ادامه داد: با ثابت 
ماندن دیگر بازارها مانند ارز و نهاده های ساختمانی، 
قیمت مسکن نیز ثابت مانده و در واقع کنترل می شود. 
نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران تولید و 
عرضه مسکن را به عنوان یکی از مهم ترین راهکارها 
برای کنترل این بازار عنوان کرد و گفت: بخشی از هزینه 
خرید و یا ساخت مسکن با تسهیلات بانکی تامین 
می شود، اما بانک ها آن چنان که باید در این حوزه به 
خصوص در بافت فرسوده همراهی نمی کنند که همین 
عامل می تواند روند تولید را در کشور با مشکل مواجه 
کند. بیگی نژاد با بیان اینکه بنگاه های املاک به عنوان 
معتمدین خود را به مردم ثابت کردند، تاکید کرد: 
زمانی مشکلات در حوزه بنگاه ها بیشتر شد که فضای 
مجازی بستری را برای بی قانون کار کردن در بازار 
مسکن ایجاد کرد. امروز هر کسی در این فضا به عنوان 
مشاور املاک فعالیت دارد در حالی که نیازمند نظارت 
در فضای مجازی هستیم که این نظارت وجود ندارد و 
می توان گفت که بیش ترین آسیب به بخش مسکن 
در بستر این فضاست. نایب رئیس اتحادیه مشاوران 
املاک گفت: راه حل این است که فعالان در این رسته 
در فضای مجازی باید مجوز فعالیت داشته  باشند و 
ساز و کاری برای این بستر ایجاد شود. برنامه دولت، 
ساماندهی وضعیت پلتفرم های انتشار آگهی های املاک 
در جهت مهار دلالانی است که به طرق مختلف قصد 
ایجاد التهاب در بازار مسکن و یا قیمت سازی را دارند. به 
گزارش تسنیم، کارشناسان مسکن می گویند: دلالان با 
استفاده از پلتفرم های انتشار آگهی در بازار مسکن برای 
قیمت سازی استفاده می کنند و شاهد آگهی های تقلبی 
و جعلی در برخی از این اپلیکیشن ها در حوزه مسکن 
هستیم که نه تنها سبب گمراهی مردم می شود، بلکه  
افزایش قیمت مسکن را به دنبال داشته است. چندی 
پیش سردار علی نوروزی، رئیس پلیس نظارت بر اماکن 
عمومی فراجا گفت: دو پلتفرم را شناسایی کردیم که 
بیش ترین دخالت را در بالا بردن قیمت مسکن داشتند 
و با همکاری وزارت صمت و اتحادیه کسب و کارهای 
مجازی آنها را شناسایی کردیم و برای آخرین بار اخطار 

جدی به این ۲ پلتفرم داده شد. 

صادرات کیوی از ابتدای مهر آزاد شد
معاون باغبانی وزارت جهاد کشاورزی از برداشته 
بتدای مهر خبر  ز ا شدن ممنوعیت صادرات کیوی ا
داد. معاون باغبانی وزارت جهاد کشاورزی طی نامه ای 
به معاونت بازرگانی این وزارتخانه اعلام کرد صادرات 
کیوی از مهر ماه بلامانع است که دلیل ایجاد ممنوعیت 
صادرات کیوی، جلوگیری از صادرات این میوه به صورت 
نارس است. به گزارش تسنیم، محمد مهدی برومندی، 
معاون باغبانی وزارت جهاد کشاورزی طی نامه ای به 
احمد خانی نوذری، معاونت بازرگانی این وزارتخانه 
اعلام کرد: صادرات کیوی از مهر ماه بلامانع است. در 
این بخشنامه آمده، بر اساس نامه ارسال شده از سوی 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان گیلان و با توجه 
به شرایط اعلام شده، صادرات کیوی از مهر ماه قابل 

انجام است. 

دستمزد کارگران افزایش می یابد؟
نماینده کارگران در شورای عالی کار با بیان اینکه 
طبق روال قبلی باید جلسه شورای عالی کار برگزار 
می شد گفت: تاکنون از برگزاری جلسه خبری نیست. 
محمدرضا تاجیک؛ عضو شورای عالی کار  در این باره 
می گوید: تاکنون دعوت نامه ای برای برگزاری جلسه 
ما طبق روال هر ماه باید جلسه  داده نشده است، ا
برگزار می شد و ما منتظر هستیم. وی با اشاره به اینکه 
درخواست ما این بود که بازنگری در بحث معیشت 
صورت گیرد افزود: طی سال های اخیر فشار زیادی 
در حوزه مسکن به کارگران وارد شد. تاجیک بیان 
کرد: قیمت سرسام آور مسکن و به تبع آن اجاره بهای 
سنگین عملًا بیش از نصف حقوق کارگران را می بلعد 
که هرچند کارفرمایان درصدد افزایش حقوق باشند 
اما بازهم نصیب اجاره بها خواهد شد. بنابراین دولت 
باید فکری به حال وضعیت معیشت و مسکن کارگران 
کند. به گزارش تسنیم، یکی از دغدغه های فعلی جامعه 
کارگری بحث افزایش قدرت خرید و ترمیم مزد است، 
چراکه افزایش هزینه های زندگی باعث شده است که 
کارگران با مشکلات متعدد دست و پنجه نرم می کنند. 
با توجه به بحران معیشت و شتاب تورم، ترمیم مزد برای 

نیمه  دوم سال، یک ضرورت و الزام قانونی ا ست. 

  آرمان ملی – المیرا بابایی: روز گذشته بانک مرکزی 
آمارهایی ارائه داد مبنی بر اینکه در سه ماهه اول سال جاری 
رشد 6. ۲ درصدی داشتیم و در مقایسه سه ماه نخست سال 
گذشته نیز افزایش سه برابری رشد اقتصادی دراقتصاد 
داشته ایم اما کارشناسان و تحلیلگران اقتصادی نگاه دیگری 
دارند و معتقدند سفره و سطح هزینه خانوار درباره تورم، سخنی 
دیگر دارد. از سوی دیگر به عقیده کارشناسان اتفاقی که برای 
اقتصاد کشور رخ داده است این است که گاهی اوقات برای مهار 
تورم ناچاراً باید رکود ایجاد کرد، چراکه تصور اقتصاد مرسوم این 
است که تورم به علت تشدید تقاضا رخ می دهد و برای جلوگیری 
از رشد تورم نیز بایستی تقاضا را کاهش داد که به نوعی به ایجاد 
رکود می انجامد بنابراین تناقضی میان مهار تورم و رشد تولید 
وجود دارد و در مختصات اقتصاد کشور ما، نمی توان تورم را به 
سمت عوامل سمت تقاضا ارجاع داد، بنابراین نمی توان امیدوار 
بود که با کنترل جدی نقدینگی و کسری بودجه، می توان تورم 

را مهار کرد. 
 دعوا بر سر آمارها! 

 مجید سلیمی بروجنی، تحلیلگر اقتصادی معتقد است: 
دولت  سیزدهم مطابق با آمارهای پولی و بانکی، کشور را با رشد 
نقدینگی شدید مواجه کرده است؛ به طوری که گزارش های 
اخیر بانک مرکزی نشان می دهد که نسبت پول به شبه پول 
به بالای 3۰درصد افزایش یافته و انتظارات تورمی به شدت 
بالاست. این کارشناس اقتصادی تصریح می کند: این در 
شرایطی است که دولت سیزدهم در بحبوحه جنگ روسیه و 
اوکراین و افزایش قیمت نفت به بالای ۱۰۰ دلار، اعلام کرده بود 
که کشور با درآمدهای ارزی خوبی مواجه شده و ارز حاصل از 
فروش نفت را به صورت نقد دریافت می کند. سلیمی بروجنی 
عنوان می کند: با این وجود، در بودجه ۱۴۰۱ کسری معادل ۵۰۰ 
همت، موجبات تورم شدید را فراهم آورده و پیش بینی می شود 
کسری بودجه کشور در سال جاری، به اعداد بالاتری نسبت به 
سال گذشته افزایش یابد و در واقع سرنوشت نحوه جبران کسری 
بودجه در نتیجه تورم حاصل از آن، چندان مشخص نیست. وی 
متذکر می شود: با توجه به رشد شدید نقدینگی در چند سال 
اخیر و عدم توازن آن با رشد اقتصادی، سطح عمومی قیمت ها 
به شدت افزایش یافته است. مسیر درست کنترل تورم، در راه 
کاهش انتظارات تورمی است، اما اینکه چگونه انتظارات تورمی 
جامعه کاهش یابد، خود یکی از دغدغه های اصلی اقتصاددانان 
است. این کارشناس اقتصادی یادآور شد: به طور قطع نظم 
مالی دولت، کاهش هزینه ها و ریخت وپاش ها، افزایش شفافیت 
سیاسی و اقتصادی می تواند اعتماد را به عموم جامعه بازگرداند 
و انتظارات تورمی را کاهش دهد. سلیمی بروجنی در ادامه 
می گوید: عدم انطباق تورم اعلام شده از سوی نهادهای آماری 
با نرخ تورم احساس شده از سوی افراد جامعه، یکی از مسائلی 
است که در سال های اخیر تشدید شده است. فارغ از این مساله 
که نرخ تورم احساس شده از جانب مردم متفاوت است، اما نکته 
قابل توجه دیگر این است که خود نرخ تورم نهادهای رسمی 
یعنی بانک مرکزی و مرکز آمار نیز با یکدیگر اختلاف دارند. 
پس ابتدا باید مشخص کنیم کدام یک از دو نرخ تورم اعلام شده 
از سوی این دو نهاد واقعا نشان دهنده نرخ تورم تحمیل شده 
به خانوارهاست. او به خبرآنلاین گفت: عادت کردن اقتصاد 
ایران به تورم مزمن و بالا، به قیمت استهلاک تدریجی بسیاری 
از زیرساخت ها یا از بین رفتن انگیزه ها و بی اثر شدن و حتی 
معکوس شدن سازوکارهای متعارف اقتصاد تمام شده است. 
این کارشناس اقتصادی عنوان می کند: چند دهه تداوم تورم 
دو رقمی با نوسان های گاه و بی گاه اصلی ترین مشخصه اقتصاد 
ایران است؛ تورمی که قدرت خرید مردم را کاهش داده، فقر را 
گسترده تر و نابرابری را بیشتر کرده و ضربات مهلکی بر تولید 
و رشد و در نهایت رفاه خانوار وارد آورده است. سلیمی بروجنی 
تصریح می کند: رکود تورمی به وجود همزمان تورم و رکود 
اقتصادی گفته می شود. هر زمان که رشد اقتصاد ایران دو یا 
کمتر از دو درصد و تورم دو رقمی باشد، اقتصاد درگیر رکود 
تورمی می شود. اقتصاددانان به این وضعیت رکود تورمی یا تورم 
رکودی می گویند و معنای آن این است که هم رشد اقتصادی 
از حرکت باز ایستاده و هم قیمت ها با سرعت بالایی افزایش 

می یابند. وی ادامه می دهد: سیاستمداران ایران همواره این 
دغدغه را دارند که باید مراقب بود مهار تورم به رکود منجر نشود، 
اما واقعیت این است که مهار تورم، رفع ریشه های مزمن آن در 
اقتصاد ایران نه تنها انواع اثرات رفاهی و اقتصاد سیاسی دارد، 
بلکه به طور خاص به رشد اقتصاد کمک می کند، اما سهل انگاری 
دولت ها در مهار تورم، به هیچ وجه به بهبود رشد اقتصاد کمک 
نکرده است. این کارشناس اقتصادی یادآور می شود: تورم به طور 
کلی از طریق ایجاد نااطمینانی شدید در اقتصاد و تغییر مستمر 
قیمت های نسبی اختلال زیادی در فرآیندهای ایجاد ارزش 

افزوده و رشد اقتصادی به وجود می آورد. 
 آیا رشد تولید همزمان با مهار تورم امکان پذیر 

است؟
حسین درودیان، کارشناس اقتصادی در این زمینه بر این 
باور است: در اقتصاد کلاسیک، برای مهار تورم ناچاراً باید رکود 
ایجاد کرد؛ چون تصور اقتصاد مرسوم این است که تورم به علت 
تشدید تقاضا رخ می دهد و برای جلوگیری از رشد تورم نیز 
بایستی تقاضا را کاهش داد که به نوعی به ایجاد رکود می انجامد. 
وی ادامه داد: اما نکته ای باید به آن توجه کرد این است که 
جنس تورم های ۴۰ تا ۵۰ درصد در چند سال اخیر که بارها آن 
را تجربه کرده ایم با جنس تورم میانگین ۱۵ تا ۲۰ درصد که در 
بلندمدت شاهد وقوع آن در اقتصاد ایران هستیم، متفاوت است 
چرا که این تورم ها، تولید را هم مختل می کند و علت شکل گیری 
آن، تشدید تقاضا نیست که بخواهیم با کاهش آن از بروز تورم 
جلوگیری کنیم. این کارشناس اقتصادی در ادامه بیان کرد: 
بنابراین در حالت کلی یک تناقضی میان مهار تورم و رشد تولید 
وجود دارد، اما در مختصات اقتصاد کشور ما، نمی توان تورم را به 
سمت عوامل سمت تقاضا ارجاع داد؛ بنابراین نمی توان امیدوار 
بود که با کنترل جدی نقدینگی و کسری بودجه، می توان تورم 
را مهار کرد. درودیان ضمن تأکید بر این نکته که دو جز شعار 
سال یعنی مهار تورم و رشد تولید در وضعیت فعلی اقتصاد کشور 
ما، تناسب و همسویی دارد، عنوان کرد: جنس اقداماتی که در 
این برهه زمانی باید برای مهار تورم انجام دهیم، از جنس همان 
اقداماتی است که باید به منظور رشد تولید انجام شود. به طور 
مثال اگر سرمایه گذاری در تولید را دستورکار قرار دهیم، نتیجه 

به گونه ای پیش می رود که به مهار تورم نیز می انجامد. 
 آمارهای عجیب !

رشد اقتصادی کشور در سه ماهه اول ۱۴۰۲ معادل 6. ۲ 
درصد و رشد اقتصادی بدون نفت طی این دوره معادل ۵. ۲ 
درصد بوده است. مقایسه ارقام سال جاری با رشد اقتصادی 

سه ماهه نخست سال ۱۴۰۱ نشان از افزایش بیش از سه برابری 
رشد اقتصادی کشور دارد. بر اساس محاسبات مقدماتی اداره 
حساب های اقتصادی بانک مرکزی، تولید ناخالص داخلی به 
قیمت پایه )به قیمت های ثابت سال ۱3۹۵( در سه ماهه اول 
سال ۱۴۰۲ به رقم 3۸۰۲. ۱ هزار میلیارد ریال رسیده که در 
مقایسه با سه ماهه اول سال ۱۴۰۱، به میزان 6. ۲ درصد رشد 
داشته است. همچنین رشد اقتصادی بدون نفت طی دوره 
مذکور معادل ۵. ۲ درصد بوده است. لازم به توضیح است 
عملکرد رشد اقتصادی با نفت و بدون نفت کشور در فصل 
اول سال ۱۴۰۱ به ترتیب معادل ۱/۹و ۱/٧ درصد بوده است. 
مقایسه ارقام مزبور با عملکرد رشد اقتصادی در سه ماهه 
نخست سال ۱۴۰۲ حاکی از افزایش بیش از سه برابری رشد 
اقتصادی کشور در فصل اول سال ۱۴۰۲ نسبت به فصل اول 
سال ۱۴۰۱ است. بررسی عملکرد رشد اقتصادی بر حسب 
گروه فعالیت های اقتصادی )به قیمت های ثابت سال ۱3۹۵( 
نشان می دهد، رشد تولید ناخالص داخلی در سه ماهه اول سال 
۱۴۰۲ حاصل تحقق رشد مثبت ارزش افزوده در تمامی گروه ها 
بوده است. لازم به توضیح است در دوره مورد گزارش، رشد 
محقق شده گروه های نفت و گاز، خدمات، صنایع و معادن و 
کشاورزی، جنگلداری و ماهیگیری نسبت به دوره مشابه سال 
قبل به ترتیب معادل ۱6. ۴، 6. ۲، 3. ٧ و ۲. ۲ درصد بوده است 
که مقایسه آن با ارقام مشابه در فصل اول سال ۱۴۰۱ حاکی 
از بهبود رشد ارزش افزوده تمامی گروه های اقتصادی است. 
خاطرنشان می شود سهم گروه های مزبور از رشد 6. ۲ درصدی 
محقق شده در سه ماهه اول سال ۱۴۰۲ به ترتیب معادل ۱. ۵، 
3. 6، ۰. ۸ و ۰. ۲ واحد درصد بوده است. شایان ذکر است رشد 
مثبت تولید ناخالص داخلی در فصل اول سال ۱۴۰۲ در تداوم 
رشد اقتصادی مثبت محقق شده از فصل اول سال ۱3۹۹ تا 
فصل چهارم سال ۱۴۰۱ بوده است؛ به نحوی که میزان رشد 
اقتصادی کشور در فصول سال ۱۴۰۱ به ترتیب برابر با ۱. ۹، 
3. ۹، ۴. ۹ و ۵. 3 درصد بوده است. به گزارش ایسنا، بررسی 
تولید ناخالص داخلی برحسب اقلام هزینه نهایی در سه ماهه 
اول سال ۱۴۰۲ نشان می دهد، هزینه های مصرف نهایی بخش 
خصوصی، هزینه های مصرف نهایی بخش دولتی و تشکیل 
سرمایه ثابت ناخالص به قیمت های ثابت سال ۱3۹۵ به ترتیب 
از نرخ رشد ۸. ۲، ۵. 3 و ۲. ۰ درصدی نسبت به دوره مشابه سال 
قبل برخوردار بوده اند؛ رشد ارقام مزبور در فصل اول سال ۱۴۰۱ 
نسبت به دوره مشابه سال قبل از آن به ترتیب معادل 6. ۴، 6. 

-۵ و ۱. -۴ درصد بوده است. 
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کوتــــــاه

اخبــار
 سقف تسهیلات مسکن نخبگان 

افزایش یافت
بانک مسکن اعلام کرد: سقف تسهیلات 
خرید یا ساخت مسکن نخبگان و استعدادهای 
برتر با هدف حمایت از سرمایه های علمی 
کشور به ۱۰ میلیارد ریال افزایش یافت، به 
طوری که در راستای تحقق اهداف دولت 
و اجرای طرح نهضت ملی مسکن شرایط 
استفاده سرمایه های علمی کشور از تسهیلات 
مسکن با در نظر گرفتن ضوابط شبکه بانکی 
کشور بازنگری و تسهیل می شود. بر همین 
اساس بنا بر سیاست های اعتباری بانک 
مسکن، نخبگان و استعدادهای علمی کشور 
با ارائه معرفی نامه از بنیاد ملی نخبگان به 
شعب بانک مسکن از تسهیلات مذکور با نرخ 
مصوب شورای پول و اعتبار بهره مند خواهند 
شد. متقاضیان واجد شرایط می توانند با ارائه 
مدارک لازم به شعب بانک مسکن از تسهیلات 
ویژه نخبگان و استعدادهای علمی کشور 
برای خرید یا ساخت مسکن با مدت زمان 
بازپرداخت ۲۰ ساله استفاده کنند. بانک 
مسکن به عنوان بانک پیشرو در ارائه تسهیلات 
مسکن در سال گذشته بیش از ۱۵۰ میلیارد 
ریال را برای اعطای تسهیلات به نخبگان 
اختصاص داده است. این مسیر با اجرای 
طرح های ویژه تسهیلات، روند رو به پیشرفتی 
را برای آحاد جامعه شهری و روستایی طی 
خواهد کرد. همچنین طرح تسهیلات مسکن 
جوانان یکی از طرح هایی است که متقاضیان 
می توانند براساس یک برنامه ریزی منظم و 
مشخص نسبت به سپرده گذاری در حساب 
پس انداز مسکن جوانان اقدام کنند و متناسب 
با میزان و مدت سپرده گذاری در طی ۵ الی 
۱۵ سال از سقف این تسهیلات برای خرید 
و یا ساخت مسکن بهره مند شوند. به گزارش 
ایرنا، سقف تسهیلات مسکن جوانان برای 
افتتاح کنندگان در سال ۱۴۰۲ و پس از ۵ 
سال سپرده گذاری به ترتیب در شهر تهران، 
شهرهای بزرگ و سایر شهرها مبلغ ۱6 
میلیارد ریال، ۱۴ میلیارد ریال و ۱۲ میلیارد 
ریال است. همچنین در صورتی که افتتاح 
کنندگان حساب پس انداز مسکن جوانان در 
سال ۱۴۰۲ بخواهند سپرده گذاری خود را تا 
۱۵ سال ادامه دهند )مشروط بر رعایت مبالغ 
سپرده گذاری تعیین شده(، می توانند از سقف 
این تسهیلات برای ساخت و خرید مسکن 
تا مبلغ ۴۰ میلیارد ریال در شهر تهران، 3۴ 
میلیارد ریال در شهرهای بزرگ و ۲۸ میلیارد 

ریال در شهرهای کوچک استفاده کنند. 

 خبر خوش وزیر راه 
درباره متروی پرند

وزیر راه و شهرسازی از افتتاح متروی پرند 
تا ۲ هفته آینده با حضور رئیس جمهوری 
خبر داد و گفت: طی دو سه روز آینده تست 
گرم متروی پرند انجام خواهد شد و ظرف 
دو هفته آینده با حضور رئیس جمهور به 
بهره برداری می رسد. وی افزود: ۴۰۰۰ مسکن 
مهر باقی مانده از ۱۲ سال قبل همزمان با 
افتتاح متروی پرند تقدیم مردم خواهد شد. 
به گزارش تسنیم، وی با بیان اینکه همچنین 
٧ مدرسه جدید پرند به بهره برداری خواهد 
رسید، تصریح کرد: ۱۰ هزار مسکن مهر باقی 
مانده از سال های گذشته در شهر جدید 
پردیس به پایان رسید و ۵ هزار واحد به مردم 

واگذار شد. 

قیمت مرغ چقدر شد؟
مرغ در تهران و برخی از شهرستان ها در 
محدوده نرخ مصوب خود یعنی هر کیلوگرم 
٧3 هزار تومان به فروش می رسد، اما نرخ این 
محصول در برخی از شهرستان ها حتی کمی به 
زیر نرخ مصوب رفته است. براساس مشاهدات 
میدانی هر کیلوگرم مرغ گرم در تهران ٧۵ تا 
٧۸ هزار تومان به فروش می رسد اما در شهری 
مانند ارومیه نرخ این محصول ٧3 تا ٧۵ هزار 
تومان است. در این شهر هر کیلوگرم مرغ 
خود شهرستان ٧۵ هزار تومان و مرغ سایر 
شهرستان ها ٧3 هزار تومان است که این به 
معنی آن است که نرخ مرغ در برخی مناطق 
کمتر از نرخ مصوب را نیز تجربه کرده است. 
افزایش جوجه ریزی به بیش از ۱3۰ میلیون 
قطعه در ماه و تامین نهاده های دامی از جمله 
دلایل کاهش دوباره قیمت مرغ در بازار است؛ 
اسفند ماه سال گذشته میزان جوجه ریزی 
کمتر از ۱۰۰ میلیون قطعه در ماه بود. بنابراین 
گزارش قیمت تخم مرغ با نزدیک شدن به 
فصل سرما افزایش یافته است،  به طوری که 
در دو هفته گذشته هر شانه 3۰ عددی از این 
محصول از ۸٧ هزار تومان به بیشتر از ۱۱۰ 
هزار تومان رسیده است. به گزارش تسنیم، 
بر اساس مشاهدات میدانی حداقل قیمت 
مصوب یک شانه تخم مرغ 3۰ عددی فله ۱۱۰ 
هزار تومان است اما این محصول با قیمت های 
متفاوت ۱۲۰ هزار تومان تا ۱3۵ هزار تومان 
به فروش می رسد و در میادین میوه و تره بار 
شهرداری تهران این محصول یافت نمی شود. 
درباره دلایل افزایش قیمت تخم مرغ در بازار 
نیز می توان به تغییر فصل و افزایش تقاضا در 
بازار و صادرات این محصول اشاره داشت؛ از 
طرفی همواره در نیمه دوم شهریور ماه صنایع 
تولید کننده کیک و شیرینی با توجه به نزدیک 
بودن به بازگشایی مدارس، اقدام به خرید عمده 

تخم مرغ برای افزایش تولید می کنند. 

  بازار گوشت قرمز با افزایش واردات و 
عرضه گوشت گرم در هفته های اخیر به 
آرامش رسیده و از التهاب ماه های گذشته 
فاصله گرفته است و توزیع گوشت های 
وارداتی با نرخ تنظیم بازار در فروشگاه های 
زنجیره ای طی یک ماه اخیر بدون وقفه 
ادامه داشته و گرچه تاثیر کاهشی بر قیمت 
گوشت در مغازه های سطح شهر نداشته اما 
روند افزایش قیمت را متوقف کرده است. 
رصد قیمت گوشت در مراکز مختلف عرضه 
این محصول نشان می دهد در حالی که 
مغازه های قصابی سطح شهر هر کیلو شقه 
گوسفندی درجه یک را همچنان با قیمت 
یک ماه پیش یعنی حدود ۵۰۰ هزار تومان 
و هر کیلو گوشت تفکیک شده را بین 6۰۰ 
ر تومان عرضه می کنند. در  تا ٧۰۰ هزا
فروشگاه های زنجیره ای و میادین میوه  
رداتی  و تره بار هر کیلو گوشت گرم وا
بین ۲۰۰ تا ۴۰۰ هزار تومان ارزان تر در 
دسترس مصرف کنندگان قرار گرفته است. 
نکته قابل توجه در واردات اخیر گوشت 
قرمز به کشور این است که برخلاف تجربه 
قبلی، مصرف کنندگان کیفیت گوشت های 

وارداتی را بسیار خوب ارزیابی می کنند. 
گوشت گرم گوسفندی تنظیم بازاری بسته 
به نوع آن، با قیمت بین 3۱۰ تا 3۹۰ هزار 
تومان در فروشگاه های زنجیره ای، میادین 
میوه و تره بار و همچنین فروشگاه های 
ینترنتی عرضه می شود. قائم مقام وزیر  ا
جهاد کشاورزی، قیمت هر کیلوگرم شقه 
تنظیم بازاری را حدود ۲6۰ تا ۲٧۰ هزار 
تومان عنوان کرد و درباره تنوع قیمت 
گوشت های تنظیم بازاری گفت: لاشه ها 

بر اساس کیفیت، قطعه بندی می شود و 
رد به  تعیین قیمت فرمول مشخصی دا
این ترتیب که گران ترین و با کیفیت ترین 
قطعات که ران و سردست است، حداکثر 
ر تومان در بسته بندی  به نرخ 3۹۰ هزا
به فروش می رسد و سایر قطعات قیمت 
کمتری دارند. به گفته علیرضا پیمان پاک، 
قیمت در میادین میوه و تره بار به دلیل 
عرضه غیرقطعه بندی، حدود ۲۰ تا 3۰ 
هزار تومان از محصول قطعه بندی ارزان تر 

است. رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی نیز 
از ایجاد ثبات و آرامش در بازار گوشت قرمز 
در نتیجه واردات مستمر خبر داد و گفت: 
در حال حاضر با افزایش توزیع گوشت های 
در  گوسفندی  گوشت  قیمت  رداتی  وا
ر روند کاهشی به خود گرفته است.  بازا
علی اصغر ملکی، قیمت کنونی هر کیلو 
بره زنده نر درجه یک را بین ۱٧۰ تا ۲۰۰ 
هزار تومان، حداکثر قیمت هر کیلو شقه 
ر تومان و هر  نر گوسفندی را ۴3۵ هزا
کیلو شقه گوسفندی ماده را بین ۴۱۰ 
تا ۴۱۵ هزار تومان اعلام کرد. به گزارش 
همشهری، وی با استقبال از اقدام دولت 
در زمینه واردات گوشت گرم، این امر را 
موجب جلوگیری از سودجویی دلال ها و 
واسطه ها دانست و خواستار تداوم واردات 
شد. ملکی همچنین وجود دام زنده مازاد 
در کشور را به شدت تکذیب کرد و گفت: 
برخی با ادعای وجود مازاد دام زنده در 
کشور به دنبال گرفتن مجوز صادرات و 
فروش دام زنده با نرخ ارز آزاد بودند که 
همین مسأله کشور را با کمبود دام زنده 

روبه رو کرده است. 

 گوشت ارزان می شود؟

»آرمان ملی« به بررسی آمارهای ارائه شده توسط بانک مرکزی مبنی بر رشد اقتصادی می پردازد؛ 

آمار عجیب دولت از رشد اقتصادیآمار عجیب دولت از رشد اقتصادی
 آیا رشد تولید همزمان با مهار تورم امکان پذیر است؟
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آ   ر   م   ا   ن  م  ل ی

زردچوبه برای درمان سوءهاضمه موثر استنوشابه های رژیمی موجب افزایش سطح انسولین می شوند
 یک مطالعه نشان داد: هر دو نوع نوشابه های گازدار 
عادی و رژیمی می توانند سطح انسولین بزاقی را افزایش 
دهند. نتایج حاکی از آسیب احتمالی مصرف بیش از 
حد و نوشابه های معمولی و رژیمی است. محققان برای 
مدت طولانی آسپارتام را در بزاق تشخیص دادند. این 
نشان می دهد که در یک بازه زمانی طولانی تر این ماده 
در بدن باقی می ماند و بنابراین می تواند به طور بالقوه 
پاسخ بدن به شیرین کننده را تحت تأثیر قرار دهد. 

محققان همچنین دریافتند که افزایش سطح آسپارتام 
بزاقی با مصرف نوشابه رژیمی با افزایش سطح انسولین 
بزاقی ارتباط دارد. به گفته محققان، قرارگرفتن در 
معرض انسولین طولانی مدت و نامناسب می تواند 
منجر به عوارض میکرو و ماکروواسکولار مرتبط با 
عوارض و افزایش مرگ و میر در دیابتی ها از جمله 
رتینوپاتی، نوروپاتی، بیماری کلیه، انفارکتوس میوکارد 

و سکته مغزی شود.

 یک مطالعه کوچک نشان داده است که زردچوبه به 
اندازه داروی »امُپرازول« در درمان سوءهاضمه مؤثر 
است. یافته محققان نشان می دهد شرکت کنندگان پس 
از مصرف مکمل های زردچوبه به مدت ۲۸ روز، کاهش 
قابل توجهی در شدت علائم را تجربه کردند. کورکومین، 
ماده موجود در زردچوبه، دارای خواص ضدالتهابی است 
که باعث کاهش التهاب می شود. زردچوبه را می توان به 
چای، خورش، یا به صورت مکمل اضافه کرد.  نتایج این 

مطالعه، زردچوبه را به عنوان یک درمان سوءهاضمه نشان 
می دهد، اما محققان می گویند انتخاب بین زردچوبه و 
امپرازول در نهایت به شدت علائم، ترجیحات فردی و 
توصیه های یک متخصص مراقبت های بهداشتی بستگی 
دارد. در نهایت، محققان تاکید می کنند مردم نباید مصرف 
داروهای PPI مانند امپرازول را بدون مشورت با پزشک 
خود کنار بگذارند، به ویژه که ممکن است هنگام ترک این 

داروها، ریفلاکس اسید را تجربه کنند.

روشی ساده در بهبود تمرکز و حافظه
 گوش کردن به موسیقی و نوشیدن قهوه می تواند موجب 
بهتر کارکردن مغز ما شود، به خصوص زمانی که نیاز به تمرکز 
و یادآوری موارد مختلف داریم. نتایج یک تحقیق از فناوری 
منحصر به فردی به نام »دیدبان ذهن« برای کشف این موضوع 
استفاده کرد. دیدبان ذهن که طی 6 سال گذشته توسط 
استادیار مهندسی زیست پزشکی دانشگاه نیویورک تاندون، 
رز فقیه، توسعه یافته، الگوریتمی است که فعالیت مغز افراد را 
از داده های جمع آوری شده از طریق هر دستگاه پوشیدنی که 
می تواند فعالیت الکترودرمال را کنترل کند، تجزیه و تحلیل 
می کند. دیدبان ذهن مانند یک کارآگاه مغز است. با استفاده 
از یک مچ بند و سربند شیک، سیگنال های مغز شما را بررسی 
می کند و می تواند واکنش بدن شما را هنگام استرس یا هیجان 
نشان دهد. در این تحقیق، افراد حین انجام آزمایش از این 
مچ بندها و سربندها استفاده کردند. آنان این آزمایش ها را حین 
گوش دادن به موسیقی، نوشیدن قهوه و بوییدن عطرهای مورد 
علاقه خود انجام دادند بعد هم همین آزمایش ها را بدون این 
کارها انجام دادند. فناوری دیدبان ذهن نشان داد که موسیقی 
و قهوه نحوه عملکرد مغز افراد را تغییر داده است. آنان را در 
یک ذهنیت خاص قرار می دهد که می تواند به افراد کمک کند 
تا وظایف حافظه را بهتر انجام دهند. این فناوری امواج مغزی 
افراد را بررسی کرد و دریافت که موسیقی و قهوه مغز آنان را 
فعال تر می کند، به ویژه به روشی که برای تفکر خوب است. این 
تغییر در فعالیت مغز با بررسی بهتر مرتبط است. بوییدن عطر 
نیز کمک کرد اما تحقیق بیشتری در این مورد لازم است. فقیه، 
محقق این تحقیق گفت: این بیماری همه گیر بر سلامت روانی 
بسیاری از مردم در سراسر جهان تأثیر گذاشته است. اکنون 
بیش از هر زمان دیگری، نیاز به نظارت یکپارچه بر تأثیر منفی 
عوامل استرس زای روزمره بر عملکرد شناختی فرد وجود دارد. 
وی افزود: در حال حاضر، دیدبان ذهن هنوز در حال توسعه 
است اما هدف نهایی ما کمک به فناوری است که می تواند 
به هر فردی امکان نظارت بر برانگیختگی شناختی مغز خود 
در زمان واقعی را بدهد، به عنوان مثال، لحظات استرس حاد یا 
عدم درگیری شناختی را تشخیص دهد. در آن زمان ها، دیدبان 
ذهن می تواند شخص را به سمت مداخلات ساده و ایمن، شاید 
گوش دادن به موسیقی، سوق دهد تا خود را به وضعیت مغزی 
برساند که در آن احساس بهتری داشته باشد و وظایف شغلی 
یا درسی را با موفقیت  بیشتری انجام دهد. در این تحقیق، افراد 
یک آزمون حافظه فعال به نام »ان بک« انجام دادند. این افراد 
باید می گفتند: آیا چیزی که در حال حاضر دیده یا شنیده اند 
همان چیزی است که قبل از »N«  دیده یا شنیده اند. آنان یک 
نسخه قابل مدیریت تر با N برابر با یک و یک نسخه سخت تر با 
N برابر با سه انجام دادند. لازم به ذکر است که آزمون رایانه ای 
ان بک )N- Back( یک تکلیف سنجش عملکرد شناختی 
مرتبط با کنش های اجرایی )عملکرد اجرایی( مانند کنترل و 
تخصیص توجه، تصمیم گیری، برنامه ریزی پردازش اطلاعات 
پیرامون و… است. در این آزمون تعدادی محرک بینایی، 
گام به گام و به صورت تصادفی روی صفحه نمایشگر ظاهر 
می شود. آزمودنی باید بررسی کند که آیا محرک ارائه شده فعلی 
با محرک N مرحله قبل از آن مشابه است یا خیر. محققان سه 
نوع موسیقی را امتحان کردند؛ یکی که باعث شد افراد احساس 
انرژی کنند، دیگری که آرامش بخش بود و بعدی که توسط رایانه 
برای مطابقت با سلیقه افراد ایجاد شد. موسیقی بانشاط، به ویژه 
موسیقی های رایانه ای، موجب شد آنان در آزمون ها، بهتر عمل 
کنند با این حال، برای اطمینان بیشتر به تحقیقات بیشتری نیاز 
است. نوشیدن قهوه کمی کمک کرد اما نه به اندازه موسیقی و 
بوی عطر کمترین تاثیر را داشت. افراد در آزمون های پیچیده تر 
بهترین عملکرد را داشتند. محققان می گویند: خوشی های 
روزمره مانند موسیقی و قهوه پتانسیل افزایش عملکرد شناختی 
را دارند. این فعالیت های ساده می توانند هوشیاری ذهنی را 
تقویت کنند و ارتباط بین خوشی و بهبود عملکرد شناختی 

را نشان دهند.

نکتــــه 
 خطری که نوزادان را تهدید می کند

 قرارگرفتن در معرض آلودگی هوا طی دوران بارداری 
تهدیدی خاموش برای نوزادان است. کارشناسان ارتباطی 
را بین قرارگرفتن در معرض آلودگی هوا قبل از تولد و اثرات 
مضر بر فرآیندهای سلولی نوزادان تازه متولد شده شناسایی 
کرده اند. این یافته ها در کنگره بین المللی انجمن تنفسی اروپا 
توسط دکتر اولگا گورلانووا، پزشک محقق در بیمارستان 
کودکان دانشگاه بازل سوئیس ارائه شد. دکتر گورلانووا اظهار 
کرد که تغییرات قابل مشاهده در پروتئین نوزادان متولد شده از 
مادران در معرض آلودگی هوا در دوران بارداری وجود دارد. این 
مورد می تواند فرآیند مرموز اتوفاژی را روشن کند که سلول ها 
در پاسخ به استرس »خودخواری« می کنند. دکتر گورلانوا 
افزود که واکنش مادر به قرار گرفتن در معرض آلودگی هوا 
در دوران بارداری حتی در میان نوزادان سالم، متفاوت است. 
این مورد نشان می دهد که سطوح حساسیت در میان نوزادان 
متفاوت است و برخی را آسیب پذیرتر از دیگران می کند. پیش 
از این، دکتر گورلانوا و گروه وی اثرات نامطلوب قرار گرفتن 
در معرض آلودگی هوا طی دوران بارداری بر عملکرد ریه و 
سیستم ایمنی نوزادان را بررسی کرده بودند. آخرین تحقیق 
آنان تأثیر بر روی پروتئین های حیاتی برای اتوفاژی، پیری و 
بازسازی سلولی را بررسی کرد. محققان ارتباط عمیقی بین 
قرارگرفتن در معرض ذرات آلاینده  PM۱۰ و تغییرات در 
پروتئین های حیاتی برای اتوفاژی کشف کردند. نتایج نشان 
می دهد که  NO۲، آلاینده ای که عمدتاً از انتشارات ترافیکی 
ایجاد می شود، با افزایش سطح پروتئین Beclin- ۱ مرتبط 
است که در شروع اتوفاژی نقش اساسی دارد. قرارگرفتن در 
معرض  NO۲ بالاتر با کاهش سطوح پروتئین  SIRT۱ مرتبط 
بود که نقش محافظتی در مقاومت در برابر استرس، التهاب 
و پیری ایفا می کند. محققان قصد دارند بررسی کنند، آیا 
نوزادانی که الگوهای پاسخ پروتئینی متمایز به آلودگی هوا 
دارند، در مقایسه با نوزادانی که پاسخ پروتئینی مشابهی از 
خود نشان نمی دهند، در دوران نوزادی و کودکی از مشکلات 
تنفسی بیشتری رنج می برند یا خیر. همه باید برای کاهش 
آلودگی هوا در سریع ترین زمان تلاش و تا آنجا که ممکن است 

این تلاش را دو چندان کنیم. 

 عمــود ی  افقــی

 افسردگی فصلی اختلالی است که معمولا 
با تغییر فصل به بالاترین میزان خود می رسد. 
به طور کلی افسردگی فصلی نوعی اختلال 
است که در آن فرد در دیگر زمان های سال 
شرایطی عادی دارد ولی در فصلی خاص 
افسردگی می کند.  و  اضطراب  احساس 
افرادی که با تغییر فصل دچار افسردگی 
می شوند، به هر میزان نور بیشتری دریافت 
کنند زودتر از افسردگی و تنگی خلق رهایی 
می یابند. خلق ۱۱ درصد از عموم مردم با 
شروع فصل پاییز و سرد شدن هوا کاهش 
پیدا می کند. ممکن است درصد کمی از 
افرادی که به یکباره با تغییر فصل دچار 
اضطراب و افسردگی می شوند به درمان های 
مداخله ای نیاز داشته باشند. احتمال بروز 
افسردگی با شروع فصل پاییز به مراتب 
بیشتر از بهار است، شیدایی یا مانیا حالتی 
از افسردگی است، در این مدل از اختلال 
خلق که همزمان با فصل بهار آغاز می شود، 
انرژی فرد بسیار زیاد می شود؛ به شکلی که 
این اختلال با تظاهراتی همانند نشاط  زدگی، 
تحریک پذیری، فعالیت بیش از حد، خلق بالا 
به صورت شادی، خوش بینی افراطی، بیقراری 
حرکتی، اشکال در تمرکز و برنامه ریزی های 
بلندپروازانه دیده می شود. در مبتلایان به 
بیماری دوقطبی، علائم مانیا و شیدایی با 
شروع فصل بهار و اختلال افسردگی در فصل 
پاییز عود می کند. به طور مثال بیش ترین 
سن بروز افسردگی بین 3۰ تا ۴۰ سال است 
و یا اختلال دوقطبی و یا بروز شیدایی در 
۲۰ تا ۲۵ ساله ها بیشتر دیده می شود. حتی 
ممکن است فردی در سن بالای ۵۰ یا کمتر 
از ۲۰ سال دچار افسردگی یا افسردگی 
فصلی شود. اگر چنانچه این بیماری به موقع 
تشخیص و درمان ها پیش از شدت گرفتن 
علائم آغاز شود، روند درمان تا حدود زیادی 
از بروز مشکلات بعدی جلوگیری خواهد کرد. 
درمان این اختلال به کمک نور درمانی، دارو 
و روش های روان پزشکی انجام می شود و اگر 
چنانچه فرد به اختلال دوقطبی مبتلا باشد 
باید به پزشک خود اطلاع دهد؛ چرا که این 
موضوع برای زمان تجویر نور درمانی و دیگر 
داروهای ضد افسردگی بسیار اهمیت دارد. 
درمان با داروهای ضدافسردگی برای برخی 
از بیماران مبتلا به اختلال عاطفی فصلی، 
به خصوص اگر علائم شدید باشد بسیار موثر 

خواهد بود.

 جمال شمس 
متخصص روانپزشکی  

کلم از چند لایه برگ ضخیم تشکیل شده است و به رغم متداول بودن آن، مردم معمولا آن را به عنوان گیاهی که با روغن گیاهی، روغن یا 
سایر مواد مغذی که ارزش غذایی آن را کاهش می دهد پخته می پزند. کلم خطر ابتلا به سرطان به ویژه سرطان مری کمک می کند.

اسفناج تولید گلبول های قرمز خون را افزایش داده و ظاهر نقایص لوله عصبی را کاهش می دهد و سرشار از اسید فولیک 
است که در پیشگیری از چندین بیماری کمک می کند. توصیه می شود که با هدف بهبود سلامت عمومی و ایمن سازی در برابر 

بیماری های مختلف فرد یکبار در روز اسفناج خام بخورد. 

کلم

اسفناج

برگ چغندر سبز )یا چغندر( منبع خوبی از تغذیه است، زیرا سرشار از پتاسیم، فیبر، کلسیم و ویتامین های A و K. است. این 
برگ ها حاوی آنتی اکسیدان  است و برخی از مشکلات چشمی مانند دژنراسیون ماکولا و آب مروارید کاهش می دهد. 

به کلم پیچ نیز معروف است و یکی از مفیدترین سبزیجاتی است که افراد می توانند در سراسر جهان از آن استفاده 
کنند. می توان آن را به صورت آب پز یا خام مصرف کرد و دارای ارزش های مفید زیادی مانند ویتامین ها، آنتی اکسیدان ها 

و مواد معدنی برای بدن است. در یک فنجان کلم پیچ خام ویتامین  K، دو برابر ویتامین  A ، مقدار کافی ویتامین C و 
آنتی اکسیدان  موجود است.

برگ چغندر

گل کلم

  -۱ آراسته ومرتب- آلبومي از شهرام ناظري -۲ قلعه - 
ریشه- لاله کوهي -3  فدراسیون کانو قایق پارویی- مقابل 
رفت- ویتامین انعقادخون-  برکت برنج -۴  خم کاغذ- از 
منجمان ایتالیایی- پرده نقاشی ۵ - کویری در ایران- چوپان 
آن را به چرامی برد- داخل- بی سروصدا 6 - چهره ای بشاش 
دارد- زاییده شده- زدنی بهانه جو -٧  دسته- ورقه ای 
که از سوی دادگستری برای آگاهی شخصی به او صادر 
می شود -۸  ضروری - نوعی غذای کمکی نوزاد- خاتون 
-۹  فیلمنامه نویس- ازفرزندان چنگیزخان -۱۰  زوبین- 
رشته کوهی درآسیای مرکزی- غمگین ودلخور -۱۱  
ورزشی رزمی- علامت مصدرجعلی- زنبورعسل- پختنی 
نانوا -۱۲  پسوندآلودگی- نوعی کمپوت- محصول مرداب 
-۱3  خم قیراندود- ازضمایرانگلیسی- میوه ای خوشمزه در 
تابستان- پرنده سیاه رنگ -۱۴  جنگجو-  برآمدگی در بدن 
براثر ضربه- اهل شبه قاره -۱۵   نام یک خوراک ایتالیایی 

است که  در فارسی آن را »دهان پرَ« نامید- غیبگو
  

-۱  فیلمی از رومن پولانسکی- کارگردان نامدارآلمانی  -۲  ضدکهنه- دریاچه ای در روسیه- واحدپول 
آنگولا -3  وسیله ای درآشپزخانه- درس دادن- دودلی وتردید- صابون خیاطی -۴  قوم کهن مکزیک- 
هاورکرافت- نمای سینمایی -۵  همایش علمی- خاندان و قوم- میوه پرزدار -6  ریختن آب- مقابل 
عقب- کاپیتان ورهبر گروه- گریز آهو -٧  از استان های شرقی عراق- تپه باستانی نمین -۸  عبوس- 
ازمعروفترین علمای شیعه- مارکی برخودروهای سنگین -۹  اوامروفرامین- بازاریابي شبکه اي -۱۰  
پسوندشباهت- موج شدیدوبزرگ- بدشگون- شماومن -۱۱  سردی آب- حرف  پیروزی- کشتزارخربزه 
-۱۲  وسایل زندگی- ویراستار- مردمک  -۱3  شامل شدن- خشکی- به شوق آمدن- بی نیازی 
-۱۴  شهری درخراسان شمالی- سبزی کبابی- قبل ازیازده -۱۵ جانشین- سراینده حماسی انگلیسی

  بهترین سبزیجات
برگـــــــــــــدار

سبزیجات برگ دار حاوی ویتامین ها، مواد معدنی و فیبر فراوان هستند و ارزش 
غذایی بالا و کالری کمی دارند. اگر فردی بتواند از رژیم غذایی سرشار از سبزیجات 
برگدار پیروی کند، مزایای بسیاری از جمله محافظت در برابر بسیاری از بیماری ها را 
برای خود تضمین می کند. در این گزارش بهترین سبزیجات برگدار که می توانند با 
هدف بهبود سلامت کلی به رژیم غذایی اضافه شوند آورده شده است:



 

گوششان بدهکار نیست!
به تازگی حسین آخانی، استاد دانشگاه تهران و کارشناس 
محیط زیست در یادداشتی که در شبکه های مجازی منتشر 

شده، نوشته است:
از بالا تا پایین محل مسکونی ما به گند کشیده شده است. 
این گندکاری اتفاقا کار دولت نیست. اینها بخشی از هنرنمایی 
مردمانی است که در نبود یک مدیریت شهری خردمند، 
هر کاری دلشان می خواهد می کنند. دور و بر خانه ما شده 
است گربه خانه. همسایه های ما صبح تا شب مشغول گربه 
ولگردپروری هستند. صحنه های نفرت انگیز و گاهی رقت انگیز 
از مردمانی که بدون آنکه یکبار به حرف گوش کنند، یک 
بار کتاب بخوانند خودشان شده اند تئوریسین. راه می افتی 
می آیی ابتدای گیشا، با صحنه زشت کفتر چاهی پروری مواجه 
می شوی . گو اینکه عده ای قصد کرده اند زباله های غذایی خود 
را بیاورند و در این محل تخلیه کنند. هر چه سعی می کنم 
به خودم تلقین کنم که مرد آرام باش و اصلا نگاه نکن!!! نه 
نمی توانم. وقتی آدم هایی که آشغال و یا غیر آشغال برای 
کفترها می ریزند از همه قشری هستند. همه آنها فقط در یک 
چیز مشترکند، گوشی برای شنیدن ندارند، مثل کسانی که هر 
چه به آنها توصیه می کنی صلاح  کار رفتار خردمندانه است 
گوششان بدهکار نیست؛ درست مثل همسایه های ما که هر 
چه بگویی ریختن غذا برای گربه ها اشتباه است، از سر لجبازی 

بیشتر می ریزند.

 زندگی مشقت بار بیش از ۴۰ خانوار
 پشت سد آیت الله بهجت

خبرگزاری ایلنا در گزارشی نوشته است که گویا مشکلات 
مردم شهرستان رودبار تمامی ندارد و سال هاست که شهرها و 
روستاهای این شهرستان با بی آبی و نداشتن جاده های دسترسی 
مناسب مواجه است. سفرهای مسئولان استانی هم تاکنون 
دستاوردی درخور توجه در پی نداشته و آب و جاده ای هم برای 
این مردم نداشته است. حدود چهل خانوار روستاهای دولیه سرا، 
چانه سرا، آلوکله و لپه سرای بلوکات با افتتاح سد آیت الله بهجت 
و نوشیدن آب گوارای این سد توسط مرکز نشینان گیلان راه 
ارتباطی شان قطع شده است و ناچار هستند با قایق پرمخاطره 
آن هم روزی دوبار صبح و عصر از مسیر مخزن سد سفر کنند و یا 
از یک راه جنگلی سخت گذر تردد کنند و اگر کسی دچار حادثه 
شود به دلیل عدم دسترسی به امکانات درمانی ممکن است 
جانش را از دست بدهد. اما این فقط مشکل بلوکاتی ها نیست و 
وعده مسئولان هم برای آبرسانی به سیزده روستای پایین دست 
سد نیز تاکنون عملی نشده است و اهالی این روستاها حتی 
از آب آشامیدنی سالم و مطمئن هم بهره مند نیستند. اصلان 
نصیری یکی از اهالی همین روستاهای کنار سد در این باره به 
ایلنا، گفت: سال ۸3 کلنگ سد آیت الله بهجت را زمین زدند و در 
سال ۹۴ این سد افتتاح شد. راه ارتباطی روستاهای بالا دست 
از جمله دولیه سرا، چانه سرا، لنگه سرا، آلوکله، فیاو و تنگه رود 
متاسفانه مسدود شد و از ٧۰ خانوار حدودا ۴۰ خانوار در آنجا 
ماندند و به شغل دامداری شان ادامه دادند و بقیه مجبور شدند به 
روستاهای پایین دست کوچ کنند چرا که هیچ امکاناتی در این 
روستاها دیگر وجود ندارد. نصیری افزود: نه تنها به ۴۵ خانوار 
روستاهای پشت سد آب  نرسیده بلکه به دهستان بلوکات که 
جمعیتی بالغ بر ۵ هزار نفر جمعیت و بیست روستای بالای ۲۰۰ 
خانوار که دارای شورا و دهیار هستند هم آب نداده اند و بسیاری 
از این روستاها با تانکر آبرسانی می شوند. وی گفت: کاری نکنند 
که مردم گرفتار حاشیه نشینی در شهرها شوند و با هزار مشکل 
دست و پنجه نرم کنند. شرایطی فراهم کنند که اهالی بتوانند 

با نگهداری دو تا گاو، گوسفند و مرغ امورات شان را بگذرانند.
نصیری ادامه داد: هرگاه برای اهالی پشت سد اتفاقی رخ بدهد 
مجبورند خودشان را به بالای تپه ها برسانند که آنتن دهی داشته 
باشد که بتوانند با پشتیانی سد تماس بگیرند که برای شان قایق 
بفرستند و فرد بیمار یا حادثه دیده را به مراکز درمانی منتقل 
کنند و مورد داشتیم به دلیل دیر رسیدن به مراکز درمانی فرد 
فوت کرده و یا به دلیل عدم دسترسی به جاده و تهیه علوفه مجبور 
شده از کوه و کمر بالا برود و به علت سقوط جانش را از دست 
داده است و موارد اورژانسی که با مشکل مواجه می شوند در 

روستاهای پشت سد کم نیستند.

دهیار روستا
از یکی از روستاهای بخش خلجستان قم تماس می گیرم. 
دهیاری که برای این روستاها انتخاب کرده اند اکثر آنها در شهر 
زندگی می کنند و در روستا حضور ندارند. مگر نباید دهیار در 
روستا باشد. این دهیارها هم حقوق بازنشستگی خود را از شهر 
می گیرند و هم اینکه حقوقی برای دهیاری از روستا دریافت 
می کنند ولی با این حساب کاری برای روستاها انجام نمی دهند. 
یک شهروند از قم

نرخ تزریقات
چرا نرخ تزریقات در درمانگاه ها، بیمارستان ها و مراکز 
بهداشتی- درمانی با یکدیگر متفاوت است؟ ضمنا سال های 
گذشته بیماران به دلیل اینکه درمانگاه های خیریه ویزیت 
کمتری دریافت می کردند، ترجیح می دادند به این گونه مراکز 
مراجعه کنند اما با تعرفه هایی که وزارت بهداشت تعیین کرده، 
برخی از پزشکان عمومی به خاطر رفاه حال بیماران ویزیت 
کمتری می گیرند، اما ویزیت پزشکان متخصص به گونه ای 
تعیین شده که افراد کم درآمد جامعه قادر نیستند برای مداوای 

بیماری شان نزد آن ها بروند. 
شریفی از تهران 

باربری های 
از مسئولان کامیون ها و باربری های پایانه کشور تقاضا دارم 
که به قیمت های کامیون های داخل شهری رسیدگی کنند. چرا 

اینقدر باید قیمت باربری ها گران باشد؟
سعادت از تهران

9اجتماعی سال پنجم
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استان ها

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

پتروشیمی میانکاله مجوز ندارد
رئیس سازمان محیط زیست در واکنش 
به صحبت های استاندار مازندران و سازمان 
بارزسی در خصوص مجوزهای پتروشیمی گفت: 
موضوعی به نام پتروشیمی میانکاله هیچ مجوزی 

از سوی این سازمان ندارد.
علی سلاجقه در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، 
درباره این که استاندار مازندران معتقد است 
پتروشیمی میانکاله مجوزهای لازم را دارد، 
گفت: برای آخرین بار عرض می کنم و این کلام 
سازمان محیط زیست کشور است؛ موضوعی 
به نام پتروشیمی میانکاله هیچ مجوزی ندارد.  
رئیس سازمان محیط زیست درخصوص این که 
گفته می شود سازمان بازرسی کل کشور ساخت 
پتروشیمی میانکاله را بلامانع اعلام کرده، اظهار 
داشت: از خودشان سوال کنید از نظر سازمان 

محیط زیست هیچ مجوزی وجود ندارد.

بیکاری مرزنشینان
صولت مرتضوی، وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در سومین نشست کمیته ملیّ برنامه 
تقویت کسب وکار با موضوع معیشت مرزنشینان 
و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق مرزی اظهار 
کرد: حاکمیت و نظام جمهوری اسلامی ایران 
رسالت هایی از جمله توجه به مرزنشینان دارد؛ 
نگاه ویژه به مرز صرفاً معطوف به جمعیت 
مرزنشین نیست و نگاه به کل کشور را شامل 
می شود.  وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: 
نرخ بیکاری در استان ها و شهرستان های مرزی 
بیشتر از متوسط نرخ بیکاری کشوری است. 
مصوبه هیأت وزیران در حوزه اشتغال؛ معیشت 
و تاب آوری مردم مرزنشین را دنبال می کند. 
جمعیت متراکم مرزی رونق را در این مناطق به 
دنبال خواهد داشت.  وزیر کار تأکید کرد: توجه به 
مرز را باید توجه به کل کشور بدانیم. خروج مردم 
از جوار مرز، هزینه های بالایی برای برخورداری 
از امنیت را به دنبال دارد که بسیار بیشتر از 

هزینه های حوزه اشتغال زایی است.

تعدیلِ دوباره دیوار
جمعی از نیروهای سایت »دیوار« در تماس با  
ایلنا، از ادامه  تعدیل ها در این شرکت خبر دادند و 
گفتند: چندی پیش از سوی مدیریتِ این سایت 

پیامِ قطع همکاری به آن ها ارسال شده است. 
مدیریتِ »دیوار« در این پیام علتِ این 
تعدیل ها را »بهینه سازی« دانسته و نوشته: »در 
ادامه عملیاتِ بهینه سازی های دیوار، مرحله  
دیگری از خداحافظی با همکارانِ ارزشمندمون 
در پیش رو داریم.«  پیش از این شرکتِ دیوار، در 
دوره های مختلف حدود ۲۰۰ نفر از نیروهایش 
را تعدیل کرده بود.  این شرکت قبلا در جوابیه ای 
به ایلنا علتِ تعدیل ها را »اعمال تغییرات برای 
افزایش بهره وری و حفظ کیفیت خدمت رسانی« 
دانسته بود. نیروهای تعدیل شده البته دلیل 
اخراج را افزایش بهره وری نمی دانند و می گویند: 
این اخراج ها از ابتدای اسفند ماه و پس از صدور 
حکم برائت مدیر عامل دیوار اتفاق افتاد. در 
این حکم آمده بود: »مسئولیت کیفری انتشار 
و عرضه محتوای مجرمانه در پیام رسان های 
اجتماعی داخلی برعهده کاربر منتشرکننده 

آن است.« 

استعلام ممنوع الخروجی 
فارس نوشت: سخنگوی پلیس از استعلام 
ممنوع الخروجی از طریق سامانه های مختلف 
فراجا تنها با درج کد ملی خبر داد. سردار سعید 
منتظرالمهدی معاون فرهنگی اجتماعی فراجا 
با بیان اینکه پلیس در تسهیلِ خدمت رسانی به 
مردم طلایه دار و پیشران دیگر دستگاه هاست، 
آورده است: اگر »پلیسِ  هوشمند« طی سال های 
گذشته شعاری، غیرقابل دسترس می کرد اما 
امروز با تسهیل دریافت خدمات و کاهش مراجعه 
حضوری به مراکز انتظامی، برنامه ای محقق شده 
و البته رو به  جلو است. استعلام ممنوع الخروجی 
از طریق سامانه های مختلف فراجا تنها با درج 
کد ملی را می توان یکی از همین موارد دانست. 
سخنگوی پلیس اعلام کرد: شهروندان می توانند 
افزون بر مراجعه به پنجره واحد خدمات فراجا 
)سخا(، با نصب و راه اندازی اپلیکیشن »پلیس 
من«، وضعیت ممنوع الخروجی خود را به صورت 
آنی بررسی کنند، در صورت ممنوع الخروج 
بودن، کافی است فرد برای پیگیری موضوع به 

یکی از دفاتر گذرنامه مراجعه کند.

فراخوان اعزام به سربازی
سازمان وظیفه عمومی فراجا در اطلاعیه ای 
اعلام کرد: کلیه مشمولانی که برگ آماده به 
خدمت به تاریخ مهر ماه سال ۱۴۰۲ دریافت 
کرده اند، می بایست با مراجعه به یکی از دفاتر 
خدمات الکترونیک انتظامی پلیس۱۰+، برگ 
معرفی نامه مشمولان به مراکز آموزش را دریافت 
و برابر اطلاعات مندرج در آن اقدام کنند. این 
دسته از مشمولان می بایست روز دوشنبه سوم 
مهر ماه سال ۱۴۰۲ در ساعت، محل و مراکزی 
که در برگ معرفینامه مشمولان اعلام شده، 
حضور یابند و به خدمت دوره ضرورت اعزام 
شوند. مشمولان اعزامی می بایست واکسن 
مننژیت و دوگانه را در روز اعزام به همراه داشته 
باشند. مشمولان می بایست اصل مدارک مورد 
نیاز اعم از برگ آماده به خدمت، برگ محل 
مراجعه، برگ واکسیناسیون، کارت ملی و 
شناسنامه، مدارک مربوط به شرایط خاص را به 

همراه خود داشته باشند.

کــوچ نخبه ها 

آرمان ملی: روز گذشته لایحه یک فوریتی حمایت از 
فرهنگ عفاف و حجاب نهایتاً با اصلاحاتی برای مدت اجرای 
آزمایشی سه سال در مجلس شورای اسلامی تصویب شد. 
در این لایحه تصویب شده جریمه ها همه مشخص شدند و 
ممنوعیت های اجتماعی و کاری هم برای شهروندان یا به 
اصطلاح بهتر زنان جامعه و هم ادارات و موسسات و سازمان ها 
و کارگروه هایی مثل مد و لباس و غیره. برای نمونه جریمه 
رانندگان بدون حجاب در مرحله اولیه ۵۰۰ هزار تومان 
تعیین شد و شکل برداشت این جریمه ها از حساب های بانکی 
مردم است و مراحل بعدی به بازداشت می انجامد. همزمان 
با این لایحه، شیوه نامه های مرتبط با  پوشش هم در مراکز 
دانشگاهی هم صادر شد و البته با برخی مواردی که در ابتدا 
عجیب به نظر می آمدند برای نمونه در شیوه نامه اجرایی پوشش 
دانشجویان علوم پزشکی، آمده که استفاده از ادکلن ممنوع 
است. این شیوه نامه اجرایی جدید رفتار و پوشش حرفه ای 
دانشجویان علوم پزشکی و دستیاران را وزارت بهداشت برای 
سال تحصیلی ۱۴۰3 - ۱۴۰۲ منتشر کرده و دانشگاه های 
علوم پزشکی موظف هستند این شیوه نامه اجرایی را به اطلاع 
دانشجویان برسانند. گفته شده که وزارت بهداشت پس از ۱۰ 
سال مصادیق پوشش را بازنگری کرده و ابلاغ کرده با این توضیح 
که آیین نامه رفتار و پوشش دانشجویان و دستیاران دانشکده ها 
و دانشگاه های علوم پزشکی کشور پیش از این به تصویب 
رسیده است و به منظور اجرایی کردن این آیین نامه به استناد 
بند ۱ از ماده ۴ آن، شیوه نامه به منظور شفاف سازی عملکرد 
دانشجویان و دستیاران، خط مشی مشخص برای مجریان و 

ناظران تهیه شده است. 

   هدف، تربیت نیروی ماهر عنوان شده
بر اساس تعریف شیوه نامه اجرایی آیین نامه رفتار و پوشش 
حرفه ای دانشجویان و دستیاران دانشکده ها و دانشگاه های 
علوم پزشکی کشور دانشجویان و دستیاران خارجی )اتباع 
غیرایرانی( نیز مشمول این آیین نامه هستند. همچنین 
مکان های اردویی و همه تجمعات دانشجویی و دستیاری 

مشمول قوانین محیط های آموزشی و پژوهشی می شوند. 
در ابلاغیه وزارت بهداشت که خبرگزاری مهر آن را منتشر 
کرده، توضیح داده شده که هدف از آموزش دانشجو و دستیار 
در دانشگاه های علوم پزشکی، تربیت نیروی ماهر جهت انجام 
حرفه مقدس پزشکی و احتمالاً ورود به حریم خصوصی افراد 
است، از این رو به عنوان یک وظیفه شرعی و اخلاقی، دانش 
آموخته علوم پزشکی موظف است رفتاری کاملًا حرفه ای و 
متناسب با  شأن محیط های علمی و درمانی از خود نشان دهد 
و به عنوان مشاوری رازدار به حریم خصوصی و  شأن و مقام 
دیگران احترام بگذارد.  گنجاندن مفاهیم عفاف و حجاب 
در برنامه های آموزشی )ساعت های فرهنگی( دانشجویان 
و دستیاران، فرهنگ سازی، آموزش و اجرای کامل قانون 
انطباق امور فنی موسسات پزشکی با موازین شرع مقدس 
اسلام و ابلاغ دستورالعمل های اجرایی در محیط های آموزشی 
و بهداشتی، درمانی از دیگر وظایف دستگاه هاست که در این 

شیوه نامه به آن اشاره شده است. 
همچنین دستگاه ها موظف هستند نظارت بیشتری بر 
بیمارستان های تابعه و مراکز آموزشی و درمان به منظور ترویج 
فرهنگ حجاب و رعایت حقوق بیماران توسط دانشجویان و 
دستیاران داشته باشند و بر رعایت حجاب و اخلاق اسلامی به 
عنوان یکی از پیش شرط های اساسی جهت حضور دانشجویان 
و دستیاران در محیط های مختلف آموزشی و دانشگاهی تاکید 
کنند.  باید گفت که اهمیت به مساله حجاب به عنوان یکی از 
امتیاز های شاخص در گزینش و معرفی دانشجویان، دستیاران 
و اعضای هیأت علمی نمونه دانشگاه ها و دانشکده های علوم 
پزشکی بر اساس آیین نامه رفتار و پوشش حرفه ای در نظر 

گرفته خواهد شد. 
همچنین این دستگاه ها موظف هستند الگو های مناسب با 
بهره گیری از سیره عملی معصومین)ع(، بزرگان علمی، ادبی و 
فرهنگی منطبق با مقتضیات زمان و مکان در مناسبت های 
مختلف معرفی کنند و استادان متخصص و بانوان خارجی و 
تازه مسلمان شده و محجبه در موضوع عفاف و پوشش را برای 

سخنرانی دعوت کنند. 
از دیگر وظایف دستگاه ها می توان به تبلیغ و اطلاع رسانی 
گسترده مواد مختلف شیوه نامه به استادان، مدرسین و اعضای 
هیأت علمی، دانشجویان، دستیاران و کارکنان در قالب بنر - 

پیامک و تابلو های دانشگاه اشاره کرد. 

تقدم اقدامات ایجابی معرفتی و تشویقی بر اقدامات بازدارنده 
بر اساس شیوه های امر به معروف و نهی از منکر در امر عفاف و 
پوشش )مانند برگزاری کارگاه های مختلف آموزشی با موضوع 
عفاف و پوشش، مسابقات علمی و فرهنگی، اردو های فرهنگی 
مرتبط، سخنرانی و جلسات پرسش و پاسخ، کرسی های 

آزاداندیشی و …( از جمله وظایف دستگاه هاست. 
همچنین همه مراکز دانشگاهی موظفند تابلو یا پوستر های 
۵۰ در ٧۰ حاوی مقررات و ضوابط پوشش و شئون رفتاری در 
دانشگاه را در فرم و رنگ یکسان در ورودی دانشکده ها و کلیه 
مراکز آموزشی - درمانی به گونه ای که از فاصله ۲ متری قابل 

رؤیت و مطالعه برای همه افراد باشد، نصب کنند. 
گفتنی است که معاونت های آموزشی و دانشجویی و فرهنگی 
وزارت بهداشت وظیفه نظارت بر حسن اجرای این آیین نامه و 

شیوه نامه اجرایی آن را برعهده خواهند داشت. 

   همه متحدالشکل؛ پسر و دختر جدا
در شیوه نامه قید شده؛ کارت شناسایی ارائه شده از سوی 
معاونت آموزشی شامل عکس، نام و نام خانوادگی، آرم دانشگاه، 
رشته تحصیلی و مقطع تحصیلی دانشجو / دستیار باید به 
صورت متحدالشکل بر روی سینه در سمت چپ لباس فرم به 

طوری که قابل رؤیت باشد، نصب شود. 
 لازم است کلاس های درس دانشجویان و دستیاران دختر و 
پسر در دو ردیف جداگانه تشکیل شود. همچنین دانشجویان و 
دستیاران باید به منظور رعایت استاندارد های حقوق خدمات 
گیرندگان و همراهان ایشان متون مصوب اخلاق پزشکی را 

مطالعه و به آن عمل کنند. 
در یکی از بندها هم به این اشاره شده که درون بخش های 
بیمارستانی استفاده از هرگونه پوشش غیرحرفه ای روی لباس 
فرم مصوب ممنوع است. تبصره: استفاده از چادر رنگ روشن 
در محیط آموزشی درمانی در صورتی که مخصوص استفاده 
در فضای درمانی باشد بلامانع است. و نیز هنگام معاینه بیمار 
غیر همجنس باید دانشجو یا دستیار همجنس بیمار یا همراه 
او )بیمار( در کنار دانشجو و دستیار معالج حضور داشته باشد. 

   از مژه مصنوعی و آرایش تا مقنعه و کراوات
در بخش دیگری مصادیق باید ها و نباید های پوشش و 
آراستگی )مشترک آقایان و بانوان( معرفی شده با این توضیح 
که استفاده از پوشش یا زینت آلات مغایر با شرع مقدس 
اسلام، فرهنگ اسلامی و ملی و  شأن و عرف دانشگاه و مصداق 
ترویج فرهنگ و سبک غربی و حاوی حروف و کلمات و نماد 
عرفان های نوظهور، فرقه های انحرافی و شیطان پرستی ممنوع 

است. 
  مدل مانتو، مقنعه، لباس ها، کفش و کیف باید ساده و 
به دور از مد های افراطی باشد. هرگونه پوشش کوتاه یا تنگ، 
مانتو جلو باز، جنس حریر، تور و یا لباس های یقه باز که بدن را 
نمایان سازد، ممنوع است.  مچ بند های )دست و پا( غیرمتعارف 
که دارای نقوش زننده، علائم گروه های انحرافی، ضد اخلاق و 
یا رنگ دار، پولک دار، چراغ دار، قفل دار، زنجیر دار و … ممنوع 

است. 
  استفاده از پیشانی بند، شال، دستمال گردن، کمربند، 
انگشتر و کیف هایی که دارای نقوش و نوشته هایی با حروف 
لاتین و زننده و یا دارای علائم گروه های انحرافی ممنوع است. 

  استفاده از لباس ها و هرگونه اقلام آویز شده که روی 
آن تصاویر زن، عبارات عاشقانه، مبتذل، الفاظ رکیک، تصاویر 
فکاهی پوچ و بی معنا، شعار های قومی، نژادی، آرم و نشانه های 
دین ستیزی، گروه های خاص انحرافی از جمله رپ، هوی 
و تبلیغات تجاری که زننده یا توهین آمیز تلقی می شوند یا 

محیط های آموزشی را خصمانه می سازند، ممنوع است. 
  هرگونه تتو )خالکوبی( صورت )لب، ابرو و چشم( و در 
نواحی قابل رویت )دست ها و صورت و …( و سوراخ کردن اعضای 

بدن نظیر حلقه در بینی ممنوع است. 
  استفاده از پوشش مجامع غیرمناسب برای محیط 
دانشگاهی نظیر پوشش متناسب با محافل جشن، محیط های 

تفریحی و ورزشی و مکان های استراحت ممنوع است. 
  پوشیدن کلاه در کلاس های درس و بالین بیماران و نیز 

درمانگاه ها )محیط های آموزشی( ممنوع است. 
  استفاده از هرگونه لوازم آرایش، ادکلن و عطر ها با بوی تند 

نامتعارف در محیط های آموزشی ممنوع است. 
  استفاده از هرگونه پروفایل بدون پوشش و یا پوشش های 

نامناسب در فضای مجازی ممنوع است. 

  استفاده از کلاه بدون مقنعه ممنوع است. 
  استفاده از مژه مصنوعی ممنوع است. 

  با استفاده از مقنعه بلند )تا زیر شانه( و با ضخامت مناسب 
تمامی سر و مو ها باید پوشیده شود، به طوری که نواحی گردن و 
ناحیه یقه لباس نیز پوشانده شود. استفاده از روسری های نازک 
و کوتاه، شال به تنهایی یا خارج شدن مو از جلوی سر و پشت 

مقنعه ممنوع است. 
  کاشت ناخن و آرایش هایی در صورت و ناخن که موجب 

جلب توجه دیگران می شود و اثر درمانی ندارد، ممنوع است. 
  پوشیدن بلوز شلوار به تنهایی و بدون مانتوی جلو بسته 
ممنوع است. همچنین نمایان شدن هر قسمتی از بدن از زیر 

مانتو مجاز نیست. 
  روپوش و یا پیراهن زنان و مردان باید در تمام مدت حضور 

در محیط های بالینی به طور کامل بسته باشد. 
  مشخصات روپوش دانشجویی / دستیاری به این ترتیب 
است: روپوش سفید بلند )در حد زانو(، گشاد، آستین بلند، 
غیرچسبان و ضخیم به طوری که لباس زیر آن قابل رویت 

نباشد. 
  پوشیدن دامن جایگزین شلوار برای بانوان به غیر از موارد 

خاص مانند بیماری خاص یا دوران بارداری ممنوع است. 
  حضور دانشجویان و دستیاران در محیط های آموزشی با 
مانتو های تنگ یا خیلی گشاد، کوتاه )بالای زانو( یا خیلی بلند، 
چاکدار، آستین کوتاه، چسبان، بدن نما، دارای رنگ تند و زننده 

یا سویشرت، شومیز، بلوز، سارافون و تونیک ممنوع است. 
  پوشیدن شلوار کوتاه )ساق کوتاه(، شلوارک، تنگ، 
چسبان، ساپورت، لگ، استرچ، خمره ای، شلوار های آویزان، 

جوراب های شلواری، شلوار پاره یا وصله دار ممنوع است. 
  به جهت بهداشتی ناخن ها باید کوتاه و تمیز باشد. 
ناخن بلند به دلیل داشتن لبه تیز احتمال آسیب به دیگران و 

تجهیزات ممنوع است. 
  از آنجا که لاک ناخن، برچسب های ناخن و ناخن های 
مصنوعی موجب تجمع باکتری و افزایش شانس انتقال عفونت 
و ایجاد مشکل در زمان کار با تجهیزات استریل است، داشتن 

این ناخن ها ممنوع است. 
  استفاده نامتعارف از جواهرات در صورت )نگین بینی یا 
دندان(، دست و پا )زنجیر پا( که مغایر با عرف دانشگاه باشد، 
ممنوع است. لیکن استفاده از جواهرات و زیور آلات متعارف 
محیط های اداری و دانشگاهی مانند حلقه یا انگشتر ازدواج 

بلامانع است. 
  پوشیدن جوراب های زنانه و مردانه که تا بالای مچ را 
بپوشاند، ضروری است. پوشیدن جوراب های توری مجاز نیست. 
استفاده از کفش های دارای پاشنه بلند )بالای ۵ سانتیمتر( و 

صدادار و نیز پوشیدن چکمه روی شلوار ممنوع است. 
  برای آقایان، استفاده از کراوات و پاپیون از هر نوع ممنوع 
است. همچنین استفاده از البسه زنانه، تی شرت های تنگ و 
کوتاه، لباس های اندامی تنگ و چسبان با آستین های خیلی 
کوتاه حلقه ای یا رکابی یا یقه باز، شلوارک، لباس راحتی، 
شلوار های فاق کوتاه یا فاق بلند، تنگ یا چسبان و شلوار های 

پاره یا وصله دار ممنوع است. 

   گام های برخورد
در این شیوه نامه توضیح داده شده از آنجا که تخلفات 
دانشجویان و دستیاران به حوزه کمیته انضباطی سپرده شده 
است و کمیته های انضباطی در دانشگاه ها زیر نظر معاونت های 
فرهنگی دانشجویی هستند، بررسی تخلفات به این معاونت 

سپرده شده است. 
روش تذکر برای دانشجویان و دستیاران ناآگاه یا متخلف 
هم به این صورت است که در گام اول، ارسال پیامک از طریق 
دبیرخانه کمیته انضباطی دانشجویان دانشگاه به دانشجو / 
دستیار متخلف صورت می گیرد. در گام دوم، تذکر محترمانه 
شفاهی و صریح به افرادی که در پوشش و شئون اخلاقی، 
مقررات پوشش و شئون آن را رعایت نمی کنند. گام سوم این 
است که در صورت عدم توجه به تذکر شفاهی، دانشجویان و 
دستیاران به اداره مشاوره و سلامت روان معاونت فرهنگی و 
دانشجویی دانشگاه معرفی می شوند و گام چهارم: در صورت 
عدم توجه به تذکرات شفاهی و توصیه های مشاوره ای، دانشجو 
و دستیار جهت تشکیل پرونده به شورای انضباطی دانشجویان 

ارجاع می شوند. 
گفتنی است که این شیوه نامه از تاریخ ابلاغ )مردادماه ۱۴۰۲( 

به دانشگاه های علوم پزشکی سراسر کشور لازم الاجراست. 

وزارت بهداشت شیوه نامه اجرایی جدید رفتار و پوشش حرفه ای دانشجویان علوم پزشکی و دستیاران را منتشر کردوزارت بهداشت شیوه نامه اجرایی جدید رفتار و پوشش حرفه ای دانشجویان علوم پزشکی و دستیاران را منتشر کرد

استفاده از ادکلن هم  استفاده از ادکلن هم  ممنوع شدممنوع شد

آرمان ملی: اخیرا تصویری از مهاجرت ۱3دانشجوی دانشگاه شریف 
در یک پرواز در فضای مجازی خبرساز شده است. اعتمادآنلاین هم آن 

را پوشش داده. 
همین چند روز پیش غلامرضا ظریفیان، معــاون وزیر علوم در دولت 
اصلاحات در گفت وگویی از خروج نخبگان، بروز مهاجرت های منفی و 
تبعات مخرب آن سخن گفته بود. او توضیح داده بود که وقتی در عرصه 
حکمرانی دانــش، محدودیت هایی فراتر از شایســتگی های علمی مد 
نظر قرار بگیرند و این محدودیت ها به اندازه ای انقباضی شود که دیگر 
فضا برای کنشگری فعالان دانشــگاهی فراهم نشود، نخبگان دست به 

مهاجرت می زنند. 
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دستگیری زوج قاچاقچی 
فرمانده انتظامی استان فارس گفت: با تلاش ماموران 
پلیس مبارزه با موادمخدر فارس، ۱۱6 کیلو و ۴۰۰ گرم 
تریاک در بازرسی از سواری پراید کشف شد. سردار 
رهام بخش حبیبی، اظهار داشت: در راستای طرح 
برخورد با سوداگران مرگ، مأموران پلیس مبارزه با مواد 
مخدر استان هنگام کنترل خودروهای عبوری در محور 
مواصلاتی کوار- شیراز به یک سواری پراید مشکوک و 
با تیزبینی و هوشیاری آن را برای بررسی بیشتر متوقف 
کردند. وی ادامه داد: ماموران انتظامی موفق شدند در 
بازرسی از آن خودرو، ۱۱6 کیلو و ۴۰۰ گرم تریاک کشف 
کنند. فرمانده انتظامی فارس با بیان اینکه در این خصوص 
ننده و سرنشین )نامزدش( دستگیر و پس از سیر  را
مراحل قانونی روانه دادسرا شدند، تصریح کرد: محورهای 
مواصلاتی این استان محل ناامنی برای قاچاقچیان است و 
پلیس با سوداگران مرگ با جدیت و قاطع برخورد قانونی 

می کند.

2 کشته در یک تصادف
برخورد  از  زبرخان  شهرستان  انتظامی  فرمانده 
یکدستگاه خودرو سواری پراید با یکدستگاه موتورسیکلت 
با ۲ کشته و ۲ مصدوم خبر داد. سرهنگ رضا علیزاده بیان 
داشت: در پي اعلام مرکز فوریت هاي پلیسی ۱۱۰ مبني 
بر وقوع یک مورد حادثه رانندگی در یکی از روستاهای 
شهرستان زبرخان، بلافاصله گشت تصادفات به همراه 
نیروهای امدادی در محل حاضر شدند. فرمانده انتظامی 
شهرستان زبرخان افزود: با حضور ماموران در محل و در 
بررسی های اولیه مشخص شد یکدستگاه خودرو سواری 
پراید با یکدستگاه موتورسیکلت به دلایل نامعلومی با هم 
برخورد کرده اند. سرهنگ علیزاده گفت: متاسفانه در این 
حادثه راکب و ترک نشین موتورسیکلت به علت شدت 
جراحات وارده فوت و ۲ سرنشین خودرو پراید مصدوم 
که بلافاصله توسط نیروهای امدادی به مراکز درمانی 
منتقل شدند. این مقام انتظامی با ابراز تاسف از این سانحه 
رانندگی، تصریح کرد: علت دقیق این حادثه رانندگی 

توسط کارشناس پلیس راهور در دست بررسی است.

کشف سوخت قاچاق
رئیس پلیس امنیت اقتصادی فرماندهی انتظامی 
اصفهان از کشف 6۰ هزار لیتر گازوئیل قاچاق به ارزش 
بیش از ۱۴ میلیارد ریال در بازرسی از یک کارگاه خبر 
داد. سرهنگ کامران ریاحی افزود: با هماهنگی مرجع 
قضائی اکیپ مشترکی از مأموران پلیس و کارشناسان 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی و اداره صمت به یکی 
از کارگاه های تولیدی اطراف اصفهان اعزام و در بازدید از 
محل 6۰ هزار لیتر گازوئیل قاچاق را کشف کردند. رئیس 
پلیس امنیت اقتصادی اصفهان با اشاره به اینکه ارزش 
سوخت کشف شده ۱۴ میلیارد و ۴۰۰ میلیون ریال برآورد 
شده است، تصریح کرد: در این رابطه پرونده ای تشکیل 
شد و تحت رسیدگی قرار گرفت. این مقام انتظامی، مقابله 
با قاچاق سوخت و فرآورده های نفتی را از اولویت های 
پلیس در راستای حفظ سرمایه های ملی کشور عنوان 
کرد و از مردم خواست: هرگونه اخبار و اطلاعات در این 
زمینه را از طریق تماس با مرکز فوریت های ۱۱۰ به پلیس 

اطلاع دهند. 

کــوتــاه

آتش سوزی کارگاه کفش 
از  تهران  آتش نشانی  سازمان  سخنگوی 
آتش سوزی کارگاه کفش در بازار تهران خبر داد. 
ملکی سخنگوی سازمان آتش نشانی تهران، گفت: 
یک مورد آتش سوزی در یک کارگاه تولیدی 
کفش در بازار تهران کوچه پاچنار به سامانه ۱۲۵ 
آتش نشانی اطلاع داده شد و بلافاصله ۴ ایستگاه 
آتش نشانی با تجهیزات کامل به محل حادثه اعزام 
شدند. وی افزود: در این آتش سوزی یک ساختمان 
۲ طبقه به وسعت ۲۰۰ متر که کارگاه تولید کفش 
بوده است و مقدار زیادی ابزار و مواد اولیه کفاشی 
در آن نگهداری می شد دچار حریق شد که با 
حضور به موقع و اقدامات سریع آتش نشانان، آتش 
مهار شد و از سرایت آن به دیگر مغازه ها که مغازه 
پارچه فروشی و نگهداری مواد آتش زا بود جلوگیری 
شد. سخنگوی سازمان آتش نشانی تهران با بیان 
اینکه عملیات اطفای حریق با موفقیت به پایان 
رسید، گفت: خوشبختانه این حادثه مورد 

مصدومیت و تلفات جانی نداشته است.

گروگان پس از ۱2 روز آزاد شد
فرمانده انتظامی کهنوج از آزادی مرد میانسال 
از دست آدم ربایان و بازگشت به آغوش خانواده اش 
پس از ۱۲ روز خبر داد. سرهنگ علی امیری گفت: 
اواخر شهریورماه جاری در پی ربایش یک مرد 
میانسال توسط افراد ناشناس از حوزه شهرستان 
کرمان این مورد به ماموران انتظامی شهرستان 
کهنوج نیز گزارش شد. وی افزود: ماموران پلیس 
آگاهی این فرماندهی با اقدامات اطلاعاتی نسبت 
به شناسایی این افراد که فرد ربوده شده را به 
این شهرستان منتقل کرده بودند، اقدام و محل 
اختفای این فرد را در یکی از روستاهای حاشیه 
شهر شناسایی کردند که در ادامه این فرد توسط 
گروگانگیران آزاد شد. فرمانده انتظامی شهرستان 
کهنوج با اشاره به دستگیری ۲ نفر در این زمینه 
و ادامه پی جویی های پلیس برای شناسایی دیگر 
عاملان این عمل مجرمانه تصریح کرد: بارها بر 
پرهیز از اینگونه اعمال مجرمانه به سبب اختلافات 
مالی و دیگر موضوعات تاکید شده و عاملان 
ارتکاب اینگونه جرایم خشن با برخورد قاطع پلیس 

روبه رو خواهند شد.

کشف کالای قاچاق در راه آهن
فرمانده پلیس راه آهن کشور، از کشف بیش 
از ۴ میلیارد و صد میلیون تومان کالای قاچاق 
در انبار توشه خبر داد. سردار حشمت ا... ملکی 
گفت: در راستای مقابله با قاچاق و قاچاقچیان کالا 
و ارز، مأموران پلیس راه آهن تهران حین کنترل 
و بازرسی محموله های ارسالی اداره پست از انبار 
توشه این ایستگاه، به تعدادی محموله پستی که 
فاقد مدارک گمرکی بودند، مشکوک می شوند. 
وی افزود: در بازرسی به عمل آمده از محموله ها 
و بررسی اسناد و مدارک گمرکی مشخص شد، 
این کالاها شامل انواع لوازم خانگی، لوازم جانبی 
موبایل و پیانو ساخت کشورهای خارجی به 
ارزش ۴۱ میلیارد و ۱۸۰ میلیون ریال که در حال 
ارسال از مبدأ تهران به مشهد و اهواز بود، کشف 
شد. فرمانده پلیس راه آهن کشور گفت: کالاهای 
کشف شده فاقد هرگونه پروانه گمرکی از مبادی 
ذیربط بود که با مرجع قضائی این کالاها توقیف 
و پرونده ای در این خصوص تشکیل شد. سردار 
ملکی افزود: پلیس راه آهن در راستای تحقق 
شعار سال و کمک به اقتصاد کشور با سوداگران و 
اخلالگران نظم و امنیت اقتصادی حوزه صنعت 

ریلی کشور قاطعانه مقابله می کند.

قاتل دستگیر شد
فرمانده انتظامی شهرستان خدابنده از وقوع یک 
فقره قتل و دستگیری قاتل، لحظاتی پس از ارتکاب 
جرم در شهر سجاس خبر داد. سرهنگ محسن 
غنیمتی افزود: در پی اعلام مرکز فوریت های 
پلیسی ۱۱۰ مبنی بر یک فقره تیراندازی در یکی 
از مناطق شهر سجاس از توابع شهرستان خدابنده، 
بلافاصله ماموران انتظامی به محل اعزام شدند. 
وی گفت: ماموران در تحقیقات متوجه شدند 
بر اثر این تیراندازی، فردی ۴۰ ساله از اهالی آن 
محل مورد اصابت گلوله قرار گرفته و فوت کرده 
است. این مسئول افزود: ماموران پلیس آگاهی 
شهرستان پس از شناسایی قاتل، با هماهنگی 
مراجع قضایی، او را دستگیر کردند و یک قبضه 
سلاح که در عمل مجرمانه از آن استفاده شده بود 
کشف کردند. سرهنگ غنیمتی با بیان اینکه متهم 
پس از تشکیل پرونده جهت سیر مراحل قانونی به 
مراجع قضایی معرفی شد، گفت: پلیس در راستای 
احقاق حق مردم و به ویژه برخورد با جرایم خشن از 

هیچ تلاشی فروگذار نخواهد کرد.

متهمی که با همدستی داماد و پسرش، 
یک تن سنگ فیروزه از یکی از معادن اطراف 
تهران سرقت کرده بود، دستگیر شد. تابستان 
امسال، مرد جوانی به شعبه هفتم دادسرای 
ناحیه 3۴ )ویژه سرقت( مراجعه و هنگامی که 
نوند قرار  مقابل بازپرس محمدولدی بیرا
گرفت، گفت: »من صاحب یک معدن سنگ 
فیروزه در نزدیکی تهران هستم، اما چندی 
قبل یک تن سنگ از معدن سرقت شد، حالا 
به اینجا آمدم تا شکایتم را ثبت کنم.« پس از 
تشکیل پرونده بررسی های میدانی تیم تحقیق 
آغاز و در نخستین گام مشخص شد، سارقان 
با حفاری تونل غیرمجاز به معدن موردنظر راه 
پیدا کردند و به صورت مخفیانه موفق به یک 
تن سنگ فیروزه شدند و پا به فرار گذاشته اند. 
اقدامات فنی و اطلاعاتی تیم تحقیق نشان 
می داد، یک مرد میانسال به نام »داریوش« 
با طراحی یک نقشه حرفه ای به همراه پسر 

و داماد خود دست به این سرقت زده اند که 
همین سرنخ کافی بود تا متهمان در یک قدمی 
بازداشت قرار بگیرند. ماموران پلیس پس از 
دریافت این اطلاعات مهم با دستور قضائی، 

»داریوش« را به اتهام سرقت بازداشت کردند 
که او در همان تحقیقات ابتدایی جرم خود 
اعتراف کرد و گفت: »می دانستیم ساعت ۹ 
شب به بعد فردی از معدن موردنظر نگهبانی 

نمی کند به همین خاطر با همراهی داماد 
و پسرم تصمیم گرفتیم تا نقشه سرقت را 
عملی کنیم.« متهم ادامه داد: »به همراه 
همدستانم ابتدا یک تونل حفر کردیم و به 
معدن رسیدیم در آنجا سنگ های فیروزه 
را سرقت کردیم؛ پس از آن داماد و پسرم با 
خودرویی که سنگ ها در آن ریخته شده بود 
به مکانی نامشخص رفتند و ما از یکدگیر جدا 
شدیم که چندی بعد بازداشت شدم.« پس از 
اعتراف صریح متهم ماموران پلیس از سوی 
بازپرس پرونده ماموریت یافتند تا با اقدامات 
اطلاعاتی مخفیگاه ۲ متهم دیگر را شناسایی 
و سپس نسبت به دستگیری آن ها با دستور 
نوند؛ بازپرس شعبه هفتم  محمدولدی بیرا
دادسرای ویژه سرقت، متهم برای روشن شدن 
زوایای پنهان پرونده در اختیار کارآگاهان 
پلیس آگاهی قرار گرفت و تحقیقات برای 

دستگیری ۲ مرد فراری ادامه دارد.

سرقت یک تن سنگ فیروزه با حفاری تونل مخفی

نکــته
 انواع شگردهای کلاهبرداری  

 در پلتفرم های تبلیغاتی
رئیس مرکز تشخیص و پیشگیری پلیس فتا فراجا انواع 
شگردهای کلاهبرداری در پلتفرم های تبلیغاتی را تشریح کرد. 
به گزارش »فارس« سرهنگ علی محمد رجبی، رئیس مرکز 
تشخیص و پیشگیری پلیس فتا در برنامه تلویزیونی »سلام 
تهران« به موضوع نرم افزارهای تبلیغاتی پرداخت و اظهار داشت: 
یکی از پرکاربردترین نرم افزارهای ایرانی، اپلیکیشن های ثبت 
آگهی هستند؛ حجم زیاد کاربر و تبادلات مالی در این نرم افزارها 
زمینه را برای کلاهبرداری های سایبری فراهم می کند، در واقع 
کلاهبرداران با استفاده از شگردهای متعددی وارد این کار 
می شوند. وی با بیان اینکه اولین و شایع ترین شیوه کلاهبرداری 
در این سایت ها، دریافت بیعانه است؛ تصریح کرد: در این شیوه 
مجرم محصولی را با قیمت بسیار جذابی بر روی سایت می گذارد. 
این موضوع کاربر را وادار می کند که برای اینکه این فرصت را از 
دست ندهد، بیعانه ای را پرداخت کند. سرهنگ رجبی گفت: بعد 
از پرداخت بیعانه توسط خریدار، مجرم مدام زمان می خرد و در 
نهایت از دسترس خارج می شود؛ لذا توصیه می شود که پرداخت 
مبلغ برای خرید تمام کالاها به صورت حضوری صورت گرفته و از 
پرداخت بیعانه خودداری شود. وی افزود: یکی دیگر از شگردهای 
مجرمان، کلاهبرداری مثلثی است. در این روش مجرم از یک 
فروشنده واقعی کالا را می خرد و بعد از آن یک آگهی کاملا مشابه 
را از کالا منتشر می کند. بعد از آن به محض اینکه خریداری برای 
کالا پیدا شد، شماره کارت فروشنده واقعی را به خریدار می دهد 
و پس از انتقال وجه، خودش کالا را از خریدار دریافت می کند. 
سرهنگ رجبی تصریح کرد: متأسفانه در این فضا، فروشندگان 
نیز از کلاهبرداری ها در امان نیستند؛ بعضا پیش می آید که 
فروشنده اقدام به فروش اجناس قیمتی مانند طلا می کند در 
چنین حالتی پیش می آید که مجرمی که خود را در نقش خریدار 
جا زده است، ادعا به واریز پول می کند و رسید آن را ارائه می دهد، 
در صورتی که در حقیقت واریزی انجام نشده است. این موضوع 
به خصوص در خرید و فروش اقلام قیمتی از جمله پلی استیشن، 
موبایل و طلا به چشم می خورد. وی اضافه کرد: یکی دیگر از 
شگردهای کلاهبرداران انتشار آگهی هایی با عنوان کار در منزل 
است. در این روش کلاهبرداران اطلاعات حساب افراد را به بهانه 
استخدام آنها برای کار خانگی دریافت کرده از آن برای پولشویی 
استفاده می کنند؛ این موضوع منجر می شود که تمام جرم به فرد 

صاحب »کار« منتسب شود.

کشف 2۵ کیلو شیشه و هروئین 

باند کلاهبرداری اینترنتی منهدم شدکلاهبرداری ۳۱ هزار دلاری از یک شهروند

باند سارقان متلاشی شد

فرمانده انتظامی شهرستان نیشابور گفت: 3 موبایل قاپ 
با ۸ فقره سرقت در شهرستان نیشابور دستگیر شدند. 
سرهنگ حسین احمدی اظهار کرد: در پی گزارش چند 
فقره موبایل قاپی خشن از نوجوانان با تهدید سلاح سرد 
و افشانه توسط دو جوان موتورسوار در برخی نقاط شهر 
نیشابور، پیگیری موضوع در دستور کار پلیس قرار گرفت. 
فرمانده انتظامی شهرستان نیشابور افزود: در تحقیقات تیم 
تجسس کلانتری ۱3 قدس از مالباختگان مشخص شد دو 

سارق جوان پس از شناسایی طعمه های خود در ساعات 
و نقاط خلوت، با تهدید سلاح سرد افشانه و غیره، اقدام 
به سرقت موبایل و گاهی گردنبند از نوجوانان می کردند.  
وی ادامه داد: مأموران انتظامی با انجام تحقیقات فنی، 
یکی از متهمان را که جوانی ۱۹ ساله است، شناسایی و با 
هماهنگی مقام قضائی، وی را در اقدامی ضربتی دستگیر 
و در بازرسی از مخفیگاهش یک قبضه اسلحه شکاری 
نواع سلاح سرد،  غیرمجاز، تعدادی فشنگ به همراه ا

تعدادی موبایل سرقتی و افشانه کشف کردند. احمدی 
گفت: متهم در مواجهه با ادله و مستندات پلیس، به هشت 
فقره موبایل قاپی در نقاط مختلف سطح شهر نیشابور 
با همکاری دو نفر دیگر اعتراف کرد. فرمانده انتظامی 
شهرستان نیشابور ادامه داد: دیگر همدستان متهم نیز 
در عملیات هایی جداگانه دستگیر شدند و تحقیقات 
از متهمان برای کشف سایر سرقت های احتمالی دیگر 

ادامه دارد

دستگیری متهمان موبایل قاپی از نوجوانان 

فرمانده مرزبانی فراجا از کشف بیش از دو تن انواع 
موادمخدر توسط مرزداران استان سیستان و بلوچستان 
طی چند رشته عملیات مسلحانه در مرزهای جنوب 
شرق خبر داد. سردار احمدعلی گودرزی گفت: در 
راستای کنترل و مراقبت از مرزها و برخورد قاطع با 
هرگونه تجاوز به حریم ایران اسلامی، مرزداران استان 
سیستان و بلوچستان با اشراف اطلاعاتی و رصد تحرکات 
در مناطق مرزی، طی چند رشته عملیات به سرنخ هایی 
از قصد عناصر متجاوز مسلح و قاچاقچیان موادمخدر 

برای ورود به خاک کشور دست یافتند و با برنامه ریزی 
دقیق عملیاتی، تشدید اقدامات کنترلی در دستور کار 
قرار گرفت. فرمانده مرزبانی فراجا افزود: با انجام اقدامات 
گسترده اطلاعاتی مسیرهای تردد قاچاقچیان مشخص 
شد و مرزداران دلاور استان سیستان و بلوچستان در قالب 
چندین تیم پوششی و عملیاتی با استقرار کمین های 
هدفمند و اجرای طرح مهار، مناطق موردنظر را در کنترل 
خود قرار دادند و موفق شدند طی این چند رشته عملیات 
محموله موادمخدر را کشف کنند. سردار گودرزی بیان 

کرد: قاچاقچیان که قصد داشتند در فرصتی مناسب 
موادمخدر را وارد کشور کنند در این امر ناکام ماندند 
و مرزداران موفق شدند طی پنج عملیات مسلحانه دو 
قاچاقچی را دستگیر و دو دستگاه خودرو، یکدستگاه 
کامیون ترانزیتی، چهار  دستگاه موتورسیکلت، هشت 
رأس دواب زنده، مقدار دو تن و 3٧3 کیلوگرم انواع 
موادمخدر شامل؛ یک تن و 6٧۲ کیلوگرم تریاک و ٧۵۴ 
کیلوگرم شیشه به همراه یک دستگاه بیسیم دستی را 

کشف کنند.

کشف بیش از ۲ تن موادمخدر 

مدیرکل پزشکی قانونی استان تهران گفت: از ابتدای فروردین تا 
پایان تیرماه امسال 3۹ نفر براثر مسمومیت با گاز مونواکسیدکربن 
فوت و به مراکز پزشکی قانونی این استان ارجاع شدند که این 
رقم نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۵6 درصد افزایش داشته 
است. مهدی فروزش افزود: در سال گذشته در همین مدت ۲۵ 
نفر به دلیل مسمومیت با گاز مونواکسیدکربن فوت کردند که 
شاهد افزایش ۵6 درصد تلفات با گازگرفتگی دراستان تهران در 
چهارماهه امسال هستیم. مدیرکل پزشکی قانونی استان تهران 
افزود: از تعداد فوتی ها به دلیل گازگرفتگی در چهار ماهه امسال در 
 CO  استان تهران ۲۵نفر مرد و ۱۴نفر زن بودند. وی تاکید کرد: گاز
)مونواکسیدکربن( گازی است سمی که از احتراق ناقص کربن به 
وجود می آید که رنگ و بوی خاصی ندارد و به همین دلیل آن را 
قاتل خاموش می نامند و وقتی CO وارد سیستم تنفسی شخصی 
شود بلافاصله با گلبول های قرمز شخص وارد واکنش شده و باعث 
می شود تا اکسیژن کمتری به اعضای بدن برسد که اولین عوارض 

این مساله در ابتدا سوزش چشم ها و پس از سپری شدن زمانی 
بین ۱ تا ۲ ساعت بسته به غلظت گاز کربن مونواکسیدکربن موجود 
در مکان فرد احساس خواب آلودگی و احساس خستگی مفرط 
می کند. وی گفت: در این حالت اعضای بدن گِزگِز کرده و اگر بدن 
شخص حساس باشد دچار خونریزی بینی می شود. اگر شخص 
سعی کند سرپا بایستد دچار سرگیجه به همراه حالت تهوع شده و 
چشم ها در این حالت اغلب سیاهی می رود. در ادامه ممکن است 
شخص دچار بیهوشی شود. فروزش اظهارکرد: افرادی که در یک 
فضای سربسته در معرض استنشاق این گاز قرار می گیرند ابتدا 
احساس کرختی و خواب آلودگی می کنند و در صورتی که هرچه 
سریعتر مکان را ترک نکنند و یا هوای تازه تنفس نکنند دچار 
بیهوشی و در نهایت خفگی می شوند. کودکان، سالمندان، افراد 
با سابقه بیماریهای قلبی - ریوی و افراد با مبتلا به بیماری های 
خونی بیشتر از سایرین دچار عوارض ناشی از مسمومیت با گاز  

CO می شوند.

در چهارماهه امسال 
رخ داد

فوت ۳۹ 
نفر به دلیل 
گازگرفتگی 

رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر استان خوزستان از کشف ۲۰ کیلوگرم شیشه و ۵ کیلوگرم 
هروئین و دستگیری یک قاچاقچی مواد مخدر در شهرستان آبادان خبر داد. سرهنگ سعید 
داراب نیا اظهار کرد: ماموران پلیس مبارزه با موادمخدر با کار اطلاعاتی از فعالیت یک قاچاقچی 
موادمخدر که اقدام به حمل و فروش موادمخدر در شهرستان آبادان می کرد مطلع و دستگیری 
آن را در دستور کار خود قرار دادند. وی افزود: ماموران پلیس با رصد اطلاعاتی و اقدامات تخصصی 
مخفیگاه متهم را شناسایی و با هماهنگی مرجع قضائی در عملیاتی ضربتی او را دستگیر کردند. 
رئیس پلیس موادمخدر استان خوزستان تصریح کرد: در بازرسی از مخفیگاه متهم مقدار ۲۰ 
کیلوگرم مواد مخدر از نوع شیشه که از مرزهای شرقی وارد کشور شده و پنج کیلوگرم هروئین 
کشف و خودروی متهم نیز توقیف شد. سرهنگ داراب نیا با اشاره به تحویل متهم به مرجع 
قضائی، بیان داشت: موادمخدر یکی از مهم ترین عوامل فروپاشی خانواده ها و سر منشأ بسیاری از 
ناهنجاری های اجتماعی است که مبارزه با این ناهنجاری اجتماعی نیازمند همکاری همه جانبه 

مردم و نهادهای مسئول با پلیس است. 

رییس پلیس فتا استان کرمان با اشاره به کلاهبرداری 3۱ هزار دلاری از یک 
شهروند نسبت به ترفندهای تطمیع مردم از طریق تبلیغات دروغین دریافت 
سودهای میلیاردی هشدار داد. سرهنگ محمدرضا رضایی افزود: در پی مراجعه 
یک شهروند به این پلیس و طرح شکایتی با موضوع کلاهبرداری اینترنتی ارز 
دیجیتال به مبلغ تقریبی 3۱ هزار دلار با عنوان سرمایه گذاری ارز دیجیتال در 
یک کانال تلگرامی، پرونده به صورت ویژه در دستور کار قرار گرفت. وی ادامه داد: 
شاکی در اظهارات خود عنوان کرد که پس از راهنمایی های این کانال مبلغ 3۱ 
هزار دلار را در اختیار سرمایه گذار قرار داده اما نه تنها هیچ سودی برایش واریز 
نشده بلکه دیگر کسی پاسخگوی وی هم نبوده است. رئیس پلیس فتا استان کرمان 
با تاکید بر اینکه ورود به این بازار بدون دانش و تخصص کافی احتمال از دست 
رفتن سرمایه را دوچندان می کند، بیان کرد: شهروندان فریب تبلیغاتی با عناوین 
دریافت سود میلیاردی در معامله ارز دیجیتال، استخراج بدون دستگاه، درآمد 
میلیونی از استخراج بیت کوین و اجاره دستگاه های استخراج را نخورند و به هیچ 
عنوان شماره حساب بانکی یا اطلاعات کیف پول الکترونیکی خود را در اختیار 

دیگران قرار ندهند.

فرمانده انتظامی شهرستان قدس گفت: یک باند که 3 میلیارد و ۴۰۰ میلیون ریال کلاهبرداری اینترنتی 
کرده بودند، توسط پلیس فتای شهرستان قدس منهدم و مجرمان دستگیر شدند. سرهنگ شاهپور فلاحی از 
انهدام باند ۴ نفره کلاهبرداری اینترنتی که با اجاره کارت بانکی افراد کم بضاعت، مبلغ 3 میلیارد و ۴۰۰ میلیون 
ریال از ۱۱ نفر کلاهبرداری کرده بودند، خبر داد و گفت: در پی طرح شکایت یکی از شهروندان در خصوص 
برداشت غیرمجاز از حساب بانکی وی به مبلغ۸۰۰ میلیون ریال، موضوع به صورت ویژه در دستور کار ماموران 
پلیس فتا قرار گرفت. فرمانده انتظامی شهرستان قدس افزود: ماموران پلیس فتا با اقدامات فنی و بررسی 
تراکنش های بانکی، یکی از متهمان را شناسایی و وی را در شهر تهران دستگیر کردند. این مقام انتظامی 
تصریح کرد: ماموران پلیس فتا با هدایت متهم در محدوده اعلامی، موفق به شناسایی و دستگیری سر شبکه 
این باند شده و پس از تعقیب و مراقبت، متهم اصلی را در عملیاتی غافلگیرانه در شهر تهران دستگیر کردند. 
فلاحی با اشاره به اینکه متهم اصلی پرونده، پس از شناسایی طعمه ها و اجاره کارت بانکی افراد کم بضاعت، 
وجوه کلاهبرداری را به کارت اجاره ای انتقال و سپس برای فرار از قانون از صاحبان کارت درخواست می کرد 
که خرید های وی را نیز انجام دهند از این طریق تاکنون بیش از 3 میلیارد و ۴۰۰میلیون ریال از ۱۱ نفر 
کلاهبرداری کرده بود. فرمانده انتظامی خطاب به شهروندان خاطرنشان کرد: کارت بانکی به عنوان سند 
هویتی و اختصاصی برای هر فرد بوده و به هیچ عنوان نباید در اختیار دیگری قرار داده شود و شهروندان در 

مواجهه با افرادی که قصد اجاره کارت و یا خرید آن را دارند مراتب را به پلیس گزارش دهند.

فرماندهی انتظامی استان قزوین از دستگیری اعضای باند ۴ نفره سارقان منزل با اعتراف به 
3۰ فقره سرقت خبر داد. سردار علی ابراهیمی، بیان داشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت 
منزل دستگیری سارق یا سارقان به صورت ویژه در دستور کار پلیس آگاهی استان قزوین قرار 
گرفت. وی افزود: کارآگاهان پلیس آگاهی با انجام اقدامات فنی پلیسی و تسلط اطلاعاتی 
هویت اعضای باند ۴ نفره سارقان منزل را در استان همجوار شناسایی، پس از هماهنگی و اخذ 
نیابت قضائی طی عملیاتی ضربتی و غافلگیرانه 3 نفر از آنان را در مخفیگاهشان دستگیر کردند. 
فرمانده انتظامی استان قزوین در ادامه ضمن اشاره به کشف مقدار زیادی از اموال مسروقه و 3 
دستگاه خودرو به کار رفته در سرقت ها از مخفیگاه متهمان، تصریح کرد: در بررسی و تحقیقات 
پلیس متهمان تاکنون به بیش از 3۰ فقره سرقت منزل در سطح استان معترف شده اند. سردار 
ابراهیمی در خاتمه با اشاره به اینکه عضو دیگر این باند نیز در یکی از استان های دیگر دستگیر 
شده است، خاطرنشان کرد: در این خصوص پرونده مقدماتی تشکیل و متهمان به مرجع قضائی 

معرفی شدند.
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دیدگـاه

گفت وگو

  کوتاه 
تسنیم: پزشک تیم فوتبال پرسپولیس گفت: در بازی 
با النصر ترابی و امیری آسیب جدی تری داشتند که برای 
تصویربرداری و بررسی های پاراکلینیکی هماهنگی صورت 
گرفته است. دکتر علیرضا حقیقت در گفت وگو با رسانه رسمی 
باشگاه پرسپولیس، اظهار داشت: آسیب دیدگی مهدی ترابی 
را همه دیدند. بدشانسی بدی بود. خودش گفت که پایش در 
یک چاله رفت که پیامد آن پیچیدن مچ پایش بود. ما بلافاصله 
اقدامات پزشکی اولیه را انجام دادیم، ولی برای ارزیابی دقیق تر 
به معاینه و شرح حال بعدی نیاز است و برای بررسی های 
پاراکلینیکی اعزام می شود. وی ادامه داد: آسیب دیدگی وحید 
امیری هم از ناحیه همسترینگ است و در مورد او نیز اقدامات 
پزشکی اولیه صورت گرفت. برای تعیین میزان آسیب، هماهنگ 
شده است و دیروز )چهارشنبه( برای MRI اعزام شد. پزشک 
پرسپولیس خاطرنشان کرد: بعد از بررسی ها و تعیین میزان 
آسیب، برنامه درمانی طراحی می شود تا بازیکنان در سریع ترین 

زمان ممکن در اختیار کادر فنی قرار بگیرد. 
ایسنا: مدافع ذوب آهن می گوید این تیم وضعیت خوبی 
دارد و در آینده از ذوب آهن بیشتر می شنوید. شایان مصلح در 
گفت وگو با ایسنا در رابطه با حضورش در ذوب آهن اظهار کرد: 
شرایط این تیم نسبت به سال های قبل تفاوت پیدا کرده و کادر 
و بازیکنان جدید به این تیم آمدند. همه چیز دست به دست هم 
داده که تجربه جدیدی در این تیم رقم بخورد. عملکرد تیم 
محمد ربیعی تا اینجا مثبت بود و بعد از این هم از ذوب آهن 
بیشتر خواهید شنید. او ادامه داد: ذوب آهن نیاز به زمان دارد و 
کم کم آن تیمی که حرفی برای گفتن خواهد داشت را می بینید. 
به مرور زمان می شود ذوب آهن را به جایگاه گذشته اش برگرداند. 
با یک سال نمی شود بهترین نتایج را رقم زد اما این تیم در آینده 

حرف زیادی برای گفتن خواهد داشت. 

بیــن المــلل 
 از نظر اوله گونار سولشر تصمیم منچستریونایتد برای 
بازگرداندن رونالدو به اولدترافورد اشتباه بود. به گزارش تلگراف، 
پس از بازگشت رونالدو به منچستریونایتد، سرمربی این تیم دو 
بار تغییر کرد و در نهایت این بازیکن پرتغالی با جنجال زیاد این 
باشگاه لیگ برتری را ترک کرد. اوله گونار سولشر اعتراف کرد که 
انتخاب نکردن رونالدو بسیار سخت بود؛ چرا که آن زمان هنوز یکی 
از بهترین های جهان بود. رونالدو سال های ۲۰۰3 تا ۲۰۰۹ برای این 
باشگاه انگلیسی بازی کرد و اوت ۲۰۲۱ به این تیم بازگشت و در 
اولین فصل پس از بازگشتش ۲۴ گل به ثمر رساند. سولشر به دلیل 
ناکامی ها نوامبر ۲۰۲۱ اخراج شد. رونالدو هم درست یک سال بعد 
یعنی در نوامبر ۲۰۲۲، پس از اختلاف نظر با اریک تن هاخ، سرمربی 
هلندی، مصاحبه ای پر سر و صدا انجام داد که در آن باشگاه را به 
خیانت متهم کرد. منچستریونایتد هم پس از انتشار گفت وگوی 
رونالدو با پیرس مورگان، خبرنگار سرشناس انگلیسی، قرارداد 
CR٧ را فسخ کرد. سولشر درباره بازگشت رونالدو به جمع شیاطین 
سرخ گفت: وقتی قرار شد رونالدو را به خدمت بگیریم خیلی فکر 
کردم. امتناع از آن بسیار دشوار بود و احساس می کردم باید او را 

جذب کنیم اما معلوم شد که تصمیم اشتباهی 
بوده است. وقتی او قرارداد بست و هواداران در 
روز پیروزی چهار بر یک برابر نیوکاسل او را 
بارها تشویق کردند حس خیلی خوبی داشت و 
خود رونالدو هم احساس خوبی را تجربه کرد. 

رونالدو آن زمان یکی از بهترین گلزنان 
جهان بود و قدرتمند به نظر می رسید. 
پس از سولشر، رالف رانگنیک، هدایت 

شیاطین سرخ را بر عهده گرفت 
که تیم با او ششم شد و در ادامه 

اریک تن هاخ به باشگاه آمد که 
رونالدو بلافاصله با او دچار 

مشکل شد. رونالدو از 
در   ۲۰۲۲ دسامبر 
النصر عربستان بازی 

می کند. 
 

 
غذا بد بود طلای جهانی را 

از دست دادم! 
ایسنا: بانوی قهرمان پارالمپیک توکیو در 
پرتاب نیزه گفت: هر چند در مسابقات جهانی 
فرانسه به دلیل شرایط بد غذایی رکوردم افت 
پیدا کرد و مدال طلای خود را از دست دادم 
اما در هانگژو این ناکامی را جبران و بهترین 
نتیجه را کسب خواهم کرد. هاشمیه متقیان 
در گفت وگو با ایسنا، یکی از عوامل افت رکورد 
خود در مسابقات جهانی فرانسه را شرایط بد 
غذایی در جریان این رقابت ها عنوان کرد و 
اظهار داشت: قبل از اعزام به مسابقات جهانی 
فرانسه قول مدال و رکوردشکنی داده بودم 
اما متاسفانه به دلیل شرایط بد غذایی که 
اصلا به درد یک ورزشکار حرفه ای نمی خورد 
بدنم تحلیل رفت و نتوانستم این افت را تا روز 
مسابقات جبران کنم. البته تا چند روز اول 
شرایطم خوب بود اما به دلیل فاصله زمانی که تا 
شروع مسابقات داشتم دچار افت شدم و حتی 

نتوانستم رکورد شخصی خود را تکرار کنم. 

خارج ازمستطیل سبز

توهین درویش بعد از عکس یادگاری  
دخترش با رونالدو

تسنیم: درویش از موقعیت خودش به عنوان 
مدیرعامل پرسپولیس سوءاستفاده می کند و 
دخترش را به عنوان مترجم به فرودگاه می برد 
تا در عکس یادگاری با ستاره فوتبال جهان 

تنها نباشد. 
مدیرعامل واکنش در توجیه این موضوع 
گفته است: »بخل و حسد تمام تار و پود 
خیلی ها را گرفته است، مدت هاست که هر 
وقت احتیاج بود از بچه هایم استفاده می کردم، 
خوشبختانه از آن خانواده هایی نیستیم که برای 
هر کدام از اعضای خانواده حقوق تعیین کنیم، 
از دختر خودم به عنوان مترجم کمک گرفتم، 
این اتفاق برای اولین بار رخ نداد و چندین بار 

تکرار شده بود ولی در گذشته دوربین نبود.

خبـــــر

کیفیت پایین  پرسپولیس در لیگ قهرمانان 

پرسپولیس مقابل النصر تن به شکست داد. در این بازی 
کیفیت خوبی از پرسپولیس شاهد نبودیم و آن شادابی و نشاط 
همیشگی که از تیم انتظار داشتیم و شجاعتی که باید در ساق 
پای بچه ها دیده می شد وجود نداشت و همین موضوع بازی را از 
تب و تاب انداخته بود. به نظر می رسد بازیکنان تحت تاثیر اسم 
بزرگ ستاره های تیم حریف قرار داشتند و با استرس در زمین 
حاضر شدند و حریف هم به خوبی از این ضعف استفاده کرد و 
به پرسپولیس ضربه زد. در خط هافبک پرسپولیس شادابی 
همیشگی را شاهد نبودیم و همین گره کار بود. مصدومیت 
مهدی ترابی در ابتدای بازی به نوعی پرسپولیس با فلج کرد 
و اخراج سرلک هم مزید بر علت شد که دیگر بازی از کنترل 
پرسپولیس خارج شود و اگر درخشش بیرانوند نبود شاید 
گل های بیشتری هم دریافت می کردیم. به نظرم پرسپولیس 
به هیچ وجه شایسته گرفتن امتیاز در این بازی نبود. نبود یک 
مهاجم با کیفیت در ترکیب پرسپولیس هم به چشم می آمد. 
شهاب زاهدی استانداردهای یک مهاجم گلزن را ندارد و فرصت 
خوبی را هم از دست داد. مهاجم جدید خارجی که گرفتند هم 
نمی دانیم چقدر کیفیت دارد و می تواند کمک کند یا نه. این یک 
مشکل بزرگ و جدی برای پرسپولیس است. قبول دارم کیفیت 
چمن روی کیفیت بازی تاثیر منفی گذاشت ولی خب این 
شرایط برای دو تیم بود و اینطور نبود که فقط برای پرسپولیس 
باشد. تیم حریف به خوبی این ضعف چمن را مدیریت کرد ولی 
پرسپولیس نتوانست برای آن راهکاری داشته باشد پس نباید 
نتیجه بازی را خیلی متاثیر از کیفیت چمن ورزشگاه بدانیم. از 
دست دادن سه امتیاز خانگی در ابتدای کار پرسپولیس را خیلی 
عقب انداخت ولی فکر می کنم هنوز شرایط برای بازگشت محیا 
باشد. کیفیت پرسپولیس و النصر بالاتر از دو تیم دیگر گروه 
است و حتی اگر به واسطه این شکست شانس سرگروهی را هم 
از دست بدهیم پرسپولیس می تواند بدون مشکل به عنوان تیم 

دوم گروه صعود کند. 

رحیم یوسفی پیشکسوت پرسپولیس و 
کارشناس فوتبال در خصوص حواشی دیدار 
این تیم مقابل النصر در لیگ قهرمانان آسیا 

صحبت کرد. 
   در مورد بازی پرسپولیس و النصر و 

حاشیه های آن چه نظری دارید؟
به نظرم مسئولانی که وظیفه داشتند 
تا برنامه ها را مدیریت کنند انتظار چنین 
استقبال بی سابقه ای را از کریستیانو رونالدو 
نداشتند. مردم ایران بسیار احساسی رفتار 
می کنند و وقتی این تصور برای آنها ایجاد 
می شود در رویداد یا اتفاقی از دیگران عقب 
مانده اند از هر سو هجوم می آورند تا خود را 
به محل رخ دادن اتفاق برسانند. چهره های 
شاخص به کشورهای مختلف رفته اند و 
استقبال های زیادی از آنها شده، بنابراین 
چنین  پیش بینی  باید  هم  ما  مسئولان 
استقبالی را از رونالدو می کردند ولی به  نظرم 
به فکرشان نرسیده بود که ممکن است تا این 
اندازه حضور رونالدو سیل جمعیت را به محل 
اقامت او بکشاند. قدردانی از کریستیانو رونالدو 
و سادیو مانه اتفاق قشنگی بود و به همین 
خاطر فرش نفیس به آنها داده شد تا در خاطر 
این دو بازیکن مطرح حضور در ایران ماندگار 
شود ولی وقتی باشگاه بدهکاری زیادی دارد 
و بازیکنان و کادرفنی حق و حقوق خود را 
نگرفته اند نیاز به دادن کادوهای تا این اندازه 
گرانقیمت نبود. باشگاه پیشکسوتانی دارد که 
لنگ ۵۰ هزار تومان هستند و به نظرم دادن 
چنین کادویی با ارزشی بالا نیاز نبود. حضور 
دختر مدیرعامل باشگاه در مراسم استقبال 
از تیم النصر به عنوان مترجم کاری بود که 
اگر انجام نمی شد بهتر بود. اینکه او قبلًا هم 
نقش مترجم باشگاه را داشته دلیل نمی شد که 
در این بازی مهم چنین اتفاقی بیفتد. به نظر 
رسید مدیرعامل پرسپولیس قصد سوءاستفاده 
از موقعیت خود را داشته است. کریستیانو 
رونالدو دیگر ستاره های النصر بیش از اندازه 
در ذهن بازیکنان ما بزرگ شده بودند. در حالی 
که رونالدو نتوانست در حد و اندازه بالایی بازی 

کند و موفق به گلزنی هم نشد. 
چگونه  را  گل محمدی  عملکرد   

ارزیابی می کنید؟
پرسپولیس مقابل النصر ترسو بازی کرد 
و به نظرم محتاط بودن بیش از حد یحیی 
گل محمدی باعث شد تا این موضوع به 
بازیکنان انتقال پیدا کند. دلیلی نداشت 
پرسپولیس با سیستم ۵-۱-۴ بازی کند و 
کاملًا دفاعی در زمین خودی بماند. تیم هایی 
که از رقبا امتیاز کامل می گیرند در زمین 
حریف بازی می کنند و بازی رو به عقب و 
کاملًا محتاط پرسپولیس باعث شد تا روی 
توپی که بیرانوند می توانست جمع کند، علی 
نعمتی عجولانه ضربه ای بزند که توپ پس از 
برخورد به وحید امیری از دستان بیرانوند دور 
و تبدیل به گل اول حریف شود. بعد از آن هم 
پرسپولیس که یک بازیکن کمتر داشت بازی 
رو به جلویی را انجام نداد تا النصر گل دوم را 

هم به ثمر برسانند. 

حمید درخشان 
کارشناس فوتبال 

پیشکسوت فوتبال:  
پرسپولیس مقابل 

النصر ترسو   بازی کرد 

واعظ آشتیانی: درویش اشتباه کرد و خوش سلیقگی نکرد
حضور اعضای تیم فوتبال النصر عربستان 
و کریستیانو رونالدو در ایران با حواشی و 
نتقادات مختلفی همراه بود و در این بین  ا
امیرواعظ آشتیانی نیز یکی از منتقدان بود. 
مدیرعامل اسبق استقلال که نسبت به عملکرد 
رضا درویش نقد داشت، صحبت هایی جنجالی 
هم در خصوص استقبال مردم از کریستیانو 
رونالدو مطرح کرد و آن را حاصل عدم 

فرهنگ سازی و استثمار دانست. 

حضور النصر در ایران با حواشی 
زیادی همراه بود؛ از استقبال مدیران 
پرسپولیس از رونالدو تا اتفاقاتی که 
مقابل هتل رخ داد. شما درباره این مسائل 

چه نظری دارید؟
من خیلی درباره این مسائل صحبت کردم 
اما اگر بخواهیم به صورت کلی و منطقی نگاه 
کنیم، باید ببینیم سرمنشا این اتفاقات چیست؟ 
باید آسیب شناسی کنیم که چه موضوعی بستر 
این اتفاقات را فراهم می کند؟ در هر صورت به 
راحتی نمی شود جلوی مردم و نسل جوان را 
گرفت اما باید ببینیم ما کجا کوتاهی کرده ایم؟ 
واقعا در بخش فرهنگی و بستر های فرهنگی 
نتوانستیم به درستی مسائل را منتقل کنیم. 
خود ورزش از ابزارهای بسیار توانمند برای 

بسترسازی فرهنگی در یک جامعه است اما 
باید بپذیرید که ما در چهار دهه اخیر در حوزه 
فرهنگی به ویژه در بخش ورزش نتوانستیم 
خوب عمل کنیم. بخش های مختلف از جمله 
خود وزارت ورزش در این مسائل نقش داشتند. 
وزارت ورزش حوزه ای به نام معاونت فرهنگی 
دارد و کسانی که در این حوزه مسئولیت دارند 
باید گزارش بدهند در این سال ها چه کاری 
انجام دادند که امروز جوانان ما هیجانی تصمیم 
نگیرند؟ اعتقاد من این است که در این حوزه 
کم کاری شده است. ما ابزار این موضوع را در 
اختیار داشتیم اما نتوانستیم از آن بهره برداری 
کنیم و علتش هم این است که افراد کارآمد و 
آگاه در این جایگاه ها ننشسته اند که این مهم 
را به سرانجام برسانند؟ چه بخواهیم و چه 
نخواهیم در حال حاضر ورزش در دنیا ابزار 
سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی است و 
تمام دنیا به خوبی از آن بهره برداری می کنند اما 
ما یک نگاه زودگذر و هیجانی و مبتنی بر نتیجه 
به ورزش داریم و تا زمانی که این شرایط وجود 
دارد، شاهد این به هم ریختگی ها خواهیم بود. 
تفکر مدیران ما، حرفه ای نیست. ضمن اینکه 
برخی اصلا مدیر نیستند. یک مدیر حرفه ای 
و دوراندیش همیشه سعی می کند به گونه ای 
عمل کند که اعتبار و شخصیت سازمانش را ارتقا 
بدهد اما برخی افراد اعتبارشان را از سازمان شان 
می گیرند. هر زمانی که یک سازمان اعتبارش 
را به صورت متقابل از مدیر و مدیر از 
سازمان گرفت، نشان می دهد آن سازمان، 

پویا و دارای اعتبار است.  

  مهم اینکه آقای درویش 
استقبال  اینکه  بر  علاوه 
عجیبی از رونالدو داشتند، 
به  هم  جالبی  واکنش 

حضور دخترشان در این مراسم نشان 
دادند. 

من در یک جمله بگویم آقای درویش اشتباه 
کرد و خوش سلیقگی نکرد. ایشان می توانست 
بهتر از این تصمیم بگیرد و رفتار کند . به اعتقاد 
من ایشان خودش تولید حواشی کرد و بار 
روانی منفی روی تیم خودش گذاشت. من 
به عنوان کسی که اتفاقات را رصد می کردم، 
برداشتم این است که پرسپولیس پیش بازنده 
تلقی شد. مدیران دیگر باید از این اتفاقات 
تجربه بگیرند و به نوعی عمل کنند که هم شان 
خودشان و هم شان سازمان یا باشگاه شان 
را محفوظ نگه دارند. ای کاش آقای درویش 
یک نماینده ای از خودشان می فرستادند، نه 
اینکه خودشان به عنوان مدیرعامل باشگاه 
به استقبال بروند.  این نشان می دهد ما در 
مجموعه مان پروتکل تعریف شده ای نداریم. 
رونالدو یا هر کسی که می خواهد باشد، اگر 
پروتکل تعریف شده ای وجود نداشته باشد، 
مشکل می شود که باید چطور عمل کرد. 
اگر مدیرعامل باشگاه حریف هم با تیم شان 
آمده بود، طبیعی بود مدیرعامل پرسپولیس 
هم به استقبال برود اما اتفاقی که رخ داد، 
درست نبود و می توانست بهتر باشد. آقای 
درویش از دوستان ما است اما باید بپذیرد که 
تصمیم درستی نگرفت و باید از افراد آگاه تری 
مشورت می گرفت که حضور پیدا کند یا خیر. 
به هر جهت امیدوارم این برای مدیران دیگر 

تجربه شود. 

  شما استقبال مردم از رونالدو را 
مربوط به عدم فرهنگ سازی می دانید 
اما این سوال ایجاد می شود که مگر یک 
جوان ایرانی چندبار فرصت مواجهه با 
اسطوره ای مثل رونالدو را دارد؟ چه بسا 
که این اتفاقات در کشورهای دیگر هم 

رخ می دهد. 
ما باید هر رفتار احتمالا غلطی که در 
کشورهای دیگر دارند، انجام بدهیم؟ ما فرهنگ 

و ادبیات خاص خودمان را داریم. انتقاد من از 
این بعُد است که ای کاش به جای اسطوره های 
هیجانی که تاریخ مصرف شان در یک مدت تمام 
می شود، این تعلیم را به جوان ها می دادیم که 
افراد علمی و اثرگذار جامعه را بشناسند. خوب 
است که برخی از اندیشمندان و متفکران را هم 
به عنوان اسطوره به جوان ها معرفی کنیم؛ اتفاقا 
این دسته افراد ماندگار هستند. آقای رونالدو 
قابل احترام هستند اما اینها تاریخ مصرفی دارند 
که یک روز تمام می شود اما متفکران و عالمان 
جامعه بسیار مهم هستند. باید فرهنگ سازی 
کنیم که هر فردی در جایگاه خودش مورد 
احترام قرار بگیرد و اینگونه نباشد که ذهن 
جوان ها مستقیم به سمت مسی و رونالدو و... 
برود. نظر شخصی من این است که این شکل از 

فرهنگ اسطوره  سازی، هدفمند است. 
وقتی می گوییم دنیا به ورزش به عنوان یک 
ابزار سیاسی نگاه می کند، همین است. اینکه 
جامعه ای به این سمت و سو برود که فقط درباره 
امثال رونالدو و مسی و... صحبت شود، یک 
مدل استثمار نوی فکری محسوب می شود. من 
نمی گویم که هیجانات جوانی نادیده گرفته شود 
اما اینکه ما کار فرهنگی را فراموش کنیم و نسل 
جوان را به سمتی نبریم که منطقی فکر کند، 

کار درستی نیست. 
من شهرت امثال رونالدو و مسی و... را نفی 
نمی کنم اما وقتی پایان می پذیرند، تمام شده 
است. شما بالاتر از پله و مارادونا و... که ندارید اما 
همین ها هم وقتی دوران قهرمانی هایشان تمام 
می شود، افول می کنند و یک اسطوره تاریخی 

می شوند. 
صحبت من این است که اگر از یک جوان 
سوال کنیم موضوع نازایی در کشور را کدام 
دانشمند ما در ایران برطرف کرد، بتواند به 
سرعت بگوید مرحوم کاظمی آشتیانی است. 
من نمی گویم استقبال نشود. همه چیز به جای 
خودش، اما اینکه ما تحت تاثیر یک استثمار 
فکری که دیگران از بیرون هدایت می کنند، 

قرار می گیریم، درست نیست.

الخاندرو بالده )19 ساله( تا سال 
2028 به عنوان بازیکن بارسا به 
فوتبالش ادامه خواهد داد. باشگاه 
بارسلونا روز چهارشنبه اعلام کرد 
که مدافع چپ جوان قراردادش را 
برای پنج فصل آینده تمدید کرده و 
این بازیکن آینده دار بند فسخ یک 
میلیارد یورویی نیز دارد تا تداوم 

حضور او را تضمین کند.

دکتر زهره هراتیان که برای 
نظارت بر دیدار پرسپولیس- 
النصر در لیگ قهرمانان آسیا 
در ورزشگاه آزادی حضور یافته 
بود، پیش از مسابقه آخرین 
پروتکل های FIFA و AFC را هم 
به تیم پزشکی آموزش داد و با 
همراهی عوامل برگزارکننده 
مسابقه تا پایان در کنار زمین ماند. 

 نواف الاغیدی کم کارترین بازیکن 
النصر در روز پیروزی بزرگ این تیم 
بود. روز سه شنبه و در اولین دیدار 
سرخ ها در لیگ قهرمانان آسیا، 
پرسپولیس حتی یک شوت در 
چارچوب نداشت تا طرفداران این 
تیم با کنایه بنویسند که حتی اگر 
النصر بدون گلر هم به ایران می آمد، 

مشکلی برایش پیش نمی آمد. 

ـت
وشـ

س ن
        بیکار   تمدید پزشک خانمعک

آرمان ملی: پرسپولیس در حالی اولین دیدار خود در 
لیگ قهرمانان آسیا مقابل یاران رونالدو را واگذار کرد که 
چمن ورزشگاه آزادی کیفیتی در حد یک بازی بین المللی 

را نداشت. 
   مصدومیت ترابی

حقیقت پزشک تیم در خصوص مصدومیت دو بازیکن 
پرسپولیس، گفت: آسیب دیدگی مهدی ترابی را همه 
دیدند. بدشانسی بدی بود. او گفت: خودش گفت که پایش 
در یک چاله رفت که پیامد آن پیچیدن مچ پایش بود. ما 
بلافاصله اقدامات پزشکی اولیه را انجام دادیم ولی برای 

ارزیابی دقیق تر به معاینه و شرح حال بعدی نیاز است. 
   کاپیتان پرسپولیس 

امید عالیشاه کاپیتان پرسپولیس درباره کیفیت پایین 
چمن ورزشگاه آزادی و اینکه مصدومیت ترابی هم به دلیل 
بد بودن زمین بود، گفت: الان حرف بزنم می گویند بهانه 
می آوریم. حتی در تیم های دیگر هم بودم تا الان ندیدم که 
زمین اینقدر بد باشد. شرم آور بود که مقابل تیم بزرگی مثل 
النصر با ستاره هایش در این زمین بازی کنیم. النصری ها 
از ما می پرسیدند که مزرعه است یا زمین چمن؟! عالیشاه 
در واکنش به اینکه رونالدو هم از کیفیت چمن ناراضی بود، 
خاطرنشان کرد: نه تنها رونالدو، بلکه بازیکنان خود ما هم از 
وضعیت بد زمین آزادی شاکی بودند. روز قبل از بازی زمین 
را دیدیم و هنگ کردیم. قبل از اینکه به پرسپولیس هم 
بیایم ندیده بودم کیفیت زمین به این شکل باشد، در این 

۱۰ سال هم که جای خود دارد. 
   صحبت بازیکن النصر

محمد قاسم، بازیکن النصر و بهترین بازیکن این دیدار 
در نشست خبری پس از این دیدار اظهار کرد: به لطف خدا 
توانستیم بازی خوبی ارائه کردیم. از کیفیت چمن ورزشگاه 
راضی نبودیم و اصلا کیفیت خوبی نداشت با این حال 
توانستیم این وضعیت را کنترل کنیم و پیروز از ورزشگاه 

خارج شویم.
   صحبت رافت 

پایان رافت پیشکسوت فوتبال در این خصوص اظهار 

کرد: یک زمین چمن خوب در ایران نداریم در حالی که لیگ 
عربستان همانند باشگاه های انگلیس می ماند این قدر که 
از زمین چمن باکیفیت، عالی و استاندارد برخوردار است. 
رافت تصریح کرد: اگر از زمین چمن و امکانات بهتری در 
آزادی برخوردار بودیم قطعا شاهد بازی زیبا و پرگل تری 
بودیم در حالی که بدی زمین چمن روی کیفیت هر دو تیم 
تاثیر بدی گذاشته بود و بازیکنان هر دو تیم مرتب دچار 

مصدومیت می شدند. 
   نظر فرکی

حسین فرکی مربی پیشین تیم ملی فوتبال در پاسخ به 
این پرسش که نامناسب بودن زمین چمن آزادی چقدر در 
کاهش عملکرد بازیکنان پرسپولیس تاثیرگذار بود؟ افزود: 
کیفیت زمین چمن برای هر دو تیم بود، البته بدشانسی ای 
که پرسپولیس در این دیدار داشت مصدومیت ترابی و اخراج 
سرلک بود که در ادامه بازی به این تیم آسیب زد. هر چند 
معتقدم نبض بازی در اختیار النصر بود و بهتر از پرسپولیس 
بازی می کرد در حالی که انتظار داشتیم این تیم چیزی از 
النصر کمتر نداشته باشد. مربی پیشین تیم ملی فوتبال با 
بیان اینکه از زمین لغزنده و ناهموار آزادی متعجب شده، 
افزود: من زمین چمن آزادی را خیلی وقت بود که ندیده 
بودم و در بازی روز گذشته پرسپولیس و النصر دیدم که چه 
شرایط بدی پیدا کرده است. این مساله برای فوتبال ما بد 
است در حالی که تیم های عربی بهترین و استانداردترین 

زمین های چمن را دارند. 
   جواب توسعه و نگهداری اماکن ورزشی

سرپرست شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی 
کشور با بیان اینکه برخی  با ذره بین دنبال نیمه خالی لیوان 
هستند، گفت: چمن آزادی با فرمان مسئول پرسپولیس 
نگهداری شد. مهیار عسگریان در گفت وگو با تسنیم، 
درباره روند آماده سازی ورزشگاه آزادی برای برگزاری 
دیدار تیم های فوتبال پرسپولیس و النصر عربستان در 
لیگ قهرمانان آسیا اظهار داشت: همه برای آماده کردن 
ورزشگاه بسیج شده بودند. فکر می کنم با توجه به اینکه 
در حین بازسازی و بهسازی بودیم توانستیم نمره قبولی از 

مردم بگیریم؛ هر چند نباید راضی باشیم. زمانی می توانیم 
راضی باشیم که مردم خوشحال و خشنود باشند. طبق 
چیزی که ما دیدیم بازخوردها از سوی مردم بد نبود و باید 
از آنها تشکر کنیم. وی در واکنش به بحث آبیاری چمن 
ورزشگاه آزادی از آب دریاچه این مجموعه تصریح کرد: 
اینطور نیست. آب از چاه  به دریاچه می رود ولی برعکس آن 
را نداریم. آب دریاچه نیز آب چاه است. نمی دانم چرا این 
خبر منتشر شده است. آب چاه مجموعه است که به دریاچه 
می رود. سرپرست شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی 
کشور در مورد انتقاد عربستانی ها از کیفیت چمن ورزشگاه 
آزادی خاطرنشان گفت: اگر مصاحبه تصویری یا صوتی از 
مسئولان عربستانی را داشته باشیم، ممنون می شوم. اینکه 
از قول افراد درباره موضوعات صحبتی کنیم، کم لطفی 
است! عسگریان در خصوص انتقادهای یحیی گل محمدی 
و بازیکنان پرسپولیس از مصدومیت مهدی ترابی به دلیل 
کیفیت چمن ورزشگاه آزادی خاطرنشان کرد: به باشگاه و 
تیم پرسپولیس خسته نباشید و خدا قوت می گویم. بازی 
برد و باخت دارد و امیدوارم این شکست پرسپولیس در 
آینده جبران شود. دعا می کنیم پرسپولیس مثل همیشه 
جنگنده و پرقدرت ظاهر شود و نتایج خوبی بگیرد اما در 
رابطه با مصدومیت ترابی که گفته می شود به دلیل چمن 
مصدوم شده هم من در ورزشگاه حضور داشتم و هم چند 
بار صحنه مصدومیت را بررسی کردم و ندیدم که پای ترابی 
خالی شود یا در چمن گیر کند. آرزو می کنیم اتفاق خاصی 
برای هافبک پرسپولیس نیفتاده باشد و بهبودی او زودتر 
حاصل شود. سرپرست شرکت توسعه و نگهداری اماکن 
ورزشی کشور در واکنش به اینکه پرسپولیس و استقلال 
نه تماشاگر دارند و نه از کیفیت چمن راضی هستند و 
شاید دیگر در آزادی به میدان نروند، گفت: بحث حضور 
تماشاگر و بلیت فروشی دست ما نیست. برگزاری هر بازی 
هزینه دارد. نگهداری چمن و تأسیسات هزینه دارد. وقتی 
آپارتمانی داشته باشید باید برای نگهداری آن هزینه کنید. 
اگر این دو تیم بخواهند به ورزشگاه دیگری نیز بروند باید از 

جیب شان هزینه کنند. 

وقتی کیفیت چمن مناسب یک دیدار بین المللی نیست وقتی کیفیت چمن مناسب یک دیدار بین المللی نیست 

مزرعه ای به اسم ورزشگاه آزادی! مزرعه ای به اسم ورزشگاه آزادی! 
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خبـــرآخــرغیـــر محرمانـــه

 اخراج نماینده  اسرائیل
  با آغاز ســخنرانی رئیس جمهور در مجمع عمومی 
ســازمان ملل، گیلعاد اردان، سفیر رژیم صهیونیستی با 
بالا گرفتن عکس مهسا امینی به دنبال اخلال در جلسه 

بود که از صحن سازمان ملل اخراج شد.
انفجار در کارخانه ذوب فلزات  

در پی وقوع حادثه ای که در کارخانه اســتیل ریزان 
ذوب فلزات در جاده قم- کاشان اتفاق افتاد متأسفانه ۲۱ 
نفر دچار درجات مختلف سوختگی شدند که حال یکی 
از مصدومان وخیم اســت.به گزارش فرارو، بعد از اعلام 
حادثه به مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشــکی 
بلافاصله 3دســتگاه آمبولانس و یک اتوبوس آمبولانس 
به محل حادثــه اعزام و بعد از اقدامــات اولیه درمانی، 

مصدومان به بیمارستان خیرین سلامت منتقل شدند.
 هک اکانت تلگرامی اینترنشنال  

یک گــروه هکری با هک اکانت تلگرامی پشــتیبان 
شــبکه ایران اینترنشنال، تمام افرادی که به این شبکه 
پیام داده بودند را جمــع آوری کرد. به گزارش فارس، 
یک گروه هکری، با هک اکانت تلگرامی پشتیبان شبکه 
ایران اینترنشــنال، تمام افرادی که به این شــبکه پیام 
داده بودنــد را جمع آوری کرد.بــه این ترتیب به زودی 
افرادی که از داخل ایران به این شــبکه اطلاعات ارسال 

می کردند بدست قانون سپرده خواهند شد.
توجیه عجیب درویش 

مدیرعامل باشــگاه پرســپولیس نه تنها اشتباه برای 
حضــور دخترش در فرودگاه را نپذیرفت، بلکه با ادبیاتی 
نامناســب این موضوع را به شــکلی عجیب توجیه کرد.

درویــش از موقعیــت خــودش به عنــوان مدیرعامل 
پرسپولیس سوءاســتفاده می کند و دخترش را به عنوان 
مترجم به فرودگاه می برد تا در عکس یادگاری با ستاره 
فوتبال جهان تنها نباشد. مدیرعامل در واکنشی به توجیه 
این موضوع گفته اســت: »بخل و حســد تمام تار و پود 
خیلی ها را گرفته است، مدت هاست که هر وقت احتیاج 
بود از بچه هایم اســتفاده می کردم، خوشــبختانه از آن 
خانواده هایی نیستیم که برای هر کدام از اعضای خانواده 
حقوق تعییــن کنیم، از دختر خــودم به عنوان مترجم 
کمک گرفتم، « توجیهی عجیب که بیشــتر توهین به 
مخاطبان و مترجمان است، یعنی در کل کشور یک نفر 
پیدا نمی شود که چنین سؤالی را از رونالدو بپرسد؟ یعنی 
درویش به مسئول روابط بین الملل باشگاه خودش هم که 
کنارش حضور داشت، اطمینان ندارد؟ چرا درویش برای 
بردن دخترش به فرودگاه از فلســطین مایه می گذارد و 
به دیگران توهین می کند؟ چگونه اســت که مدیر امور 
بین الملل باشگاه مذاکره با بازیکنان و مربیان خارجی را 
انجام می دهد یا در جلسات و محاکم قضایی بین المللی 
حضور پیــدا می کند اما پای رونالدو که به میان می آید، 
دخترش، محرم اسرار می شود؟ وقتی مدیرعامل باشگاه 
این گونه از خود بی خود می شــود و رفتاری غیرحرفه ای 
انجام می دهد از ســایرین چه توقعی می رود؟ ما قبل از 
حضور در چمن ورزشگاه آزادی به خودمان باخته بودیم، 

ما از خودمان و خودی ضربه خوردیم.

 

 

 

 محمدمهدی اسماعیلی: 
عزم جدی دولت توسعه هنر است

مراســم قدردانی از دســت اندرکاران جشنواره های 
هنــری فجر ۱۴۰۱ با حضــور وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی و محمود ســالاری، معاون امــور هنری این 
وزارتخانه برگزار شــد. محمدمهدی اســماعیلی، وزیر 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی در این جلسه با تبریک حلول 
ماه ربیع الاول گفت: نقاط عطف مهمی در این ۲ ماه رقم 
خورد، عزاداری های باشــکوه در دهه اول محرم، اربعین 
و دهــه پایانی ماه صفر از موارد مهمی بود که توســط 
مردم عزیز رقم خــورد. وی با تاکید بر اینکه جامعه ما 
یک جامعه عمیقاً دینی است، افزود: روشنفکر و هنرمند 
ما اگــر می خواهد در جامعه ایرانی مخاطب داشــته و 
مردم پذیرای صحبت های او باشــند باید متناســب با 
این زیســت بوم که بنا و شــاکله آن دینی است، سخن 
بگوید. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: به رغم تلاش 
عــده ای که قصد دارند تا با خط  کشــی حوزه فرهنگ 
و هنــر از رونق آن بکاهند، عزم و مأموریت ما توســعه 
فرهنگ و هنر کشور است و به دنبال فراهم کردن همه 
لوازم مورد نیاز آن هستیم. اسماعیلی گفت: امروز تاکید 
می کنیم حوزه فرهنگ و هنر بی تردید پررنگ ترین دوره 
خود را ســپری می کند و شاهد و گواه این موضوع آمار 
و اعداد این حوزه اســت. این رونق ها در ســالی که این 
حوزه شاهد، تحریم نه بلکه تهدید بود اتفاق افتاد، حال 
باید گفت آیا ما به دنبال تعطیلی فرهنگ و هنر هستیم 
یــا آنهایی که تهدیــد می کنند. رئیس شــورای عالی 
هنر با تاکید بر اینکــه ۹۰ درصد جامعه هنری پایبند 
آرمان های مردم ایران هستند، گفت: چیزی که موجب 
حفظ این نظام شــده است، این اســت که نظام مولود 
اراده مردم است. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره 
به تحریم شدنش توسط بریتانیا گفت: کشوری که قتل 
عام مردم ایران، کودتای ۲۸ مرداد و سقوط دولت ملی 
در ایران را دارد، وزیــر فرهنگ ایران را به اتهام حقوق 
بشــری تحریم می کند، اگر آن ها ما را تأیید کنند باید 
در عملکرد خودمان شــک کنیم. علت این تحریم هم 
پای کار انقلاب بودن و ایســتادگی سال گذشته اهالی 
فرهنگ و هنر و روشــن نگه داشــتن چراغی است که 
دشــمن قصد خاموش کردنش را داشت. وی با اشاره به 
برگزاری باشکوه جشنواره های هنری فجر سال گذشته 
گفــت: از تمامی هنرمندانی که پای کار انقلاب و مردم 
ایســتادند تقدیر و تشکر می کنم. اســماعیلی در پایان 
گفت: ســال پیش رو سالی پر رونق برای فرهنگ و هنر 
خواهد بود. در این مراسم محمود سالاری معاون هنری 
وزیر، مدیــران ادارات کل و دبیران و دیگر مســئولین 

جشنواره های فجر حضور داشتند. 

عکسنامه هفته دفاع مقدس گرامی باد

منبع:  موج نیوز    اینفوگرافیک

تعدادی از گروه ها و هنرمندان فعال موسیقی ایرانی و 
موسیقی تلفیقی طی روزهای آینده مجموعه کنسرت هایی 
را در ژانرهای مختلف در تالارهای موسیقی تهران پیش روی 
مخاطبان قرار می دهد. این در حالی است که برخی دیگر از 
خوانندگان پاپ نیز فعلًا در مدار برگزاری کنسرت های خود در 
کشورهای خارجی هستند و هنوز مشخص نیست که چه زمانی 
را برای میزبانی از طرفداران خود در تهران و دیگر شهرهای 

کشور برنامه ریزی کرده اند.
ارکستر سمفونیک تهران از مجموعه های مهم و پرطرفدار 
موسیقی کشورمان که طی ماه های اخیر دستخوش تحولات و 
اتفاقات زیادی شده است، روزهای چهارشنبه پنجم و پنجشنبه 
ششم مهر ماه نخستین کنسرت خود را در تالار وحت تهران به 

رهبری ارکستر منوچهر صهبایی برگزار می کند. 
این کنسرت قرار بود طی یک نوبت روز چهارشنبه پنجم مهر 
ماه میزبان مخاطبان باشد اما به دلیل استقبال مخاطبان یک 
روز دیگر هم به دور اول اجراهای پاییزی ارکستر سمفونیک 

تهران اضافه شد. 
سمفونی شماره ٧ بتهوون، رقص در سمنگان اثر حسین 
ناصحی، رقص های مجار شماره ۱، ۴، ۵ و ۱۰ و قسمت اول 
سمفونی شماره ۴ برامس، قطعاتی هستند که قرار است در این 

کنسرت، نواخته شوند. 
چه کنسرت هایی در آغاز پاییز اجرا می شوند؟/ تماشای چند 
اجرای جدی تالار جلیل شهناز خانه هنرمندان و میزبانی از یک 

کنسرت پژوهشی
کنسرت پژوهشی »منظومه ابریشم« با تنبور نوازی نیکناز 
میرقلمی نیز ساعت ۱۹ روز جمعه هفتم مهر ماه در تالار جلیل 

شهناز خانه هنرمندان ایران اجرا می شود. 
نیکناز میرقلمی فارغ التحصیل کارشناسی ارشد فلسفه 
هنر از دانشگاه هنر تهران و کارشناسی ارشد اجرای موسیقی 

)MMus( از دانشگاه SOAS لندن است. 
وی موسیقی را نزد هنرمندانی چون حمیدرضا گلدوزان، 
کیخسرو پورناظری، طینوش بهرامی، ارشد طهماسبی، بابک 
خضرایی و مجید اسماعیلی آموخته و به عنوان نوازنده در 
گروه هایی چون شمس و جاده ابریشم لندن فعالیت داشته 
است. ضمن اینکه این هنرمند از سال ۲۰۱٧ به نوعی بیان 
موسیقایی شخصی و داستان سرایی تمرکز داشته و موفق به 

کسب جوایزی از بوزار بروکسل و اودیسه فرانسه شده است. 

   یک کنسرت با سه بلیت
روز جمعه سی و یکم شهریور ماه نیز مجموعه نوازندگانی از 
هنرمندان جوان و نوجوان به رهبری ارکستر رامین صفاییان 
در قالب سه ارکستر جداگانه کنسرتی را در تالار شهید آوینی 
فرهنگسرای بهمن تهران پیش روی مخاطبان قرار می دهند. 

آنچه در این کنسرت برای مخاطبان اجرا می شود، مبتنی 
بر سه مجموعه موسیقایی با محوریت ساز ویولن است. بر این 
اساس در بخش اول ارکستر زهی با همراهی سازهای دیگر 
قطعاتی را در قالب موسیقی پاپ بی کلام اجرا می کنند. در 
بخش دوم ارکستری مشتمل بر سازهای ایرانی و سازهای 
کلاسیک به خوانندگی محمدرضا تنها آثاری را پیش روی 
مخاطبان قرار می دهند.  در بخش سوم نیز که به نوعی بخش 
فانتزی کنسرت محسوب می شود ارکستری مشتمل بر 
کودکان و نوجوانان پنج تا شش سال که تا به امروز تمرین های 
بسیار زیادی برای هماهنگی هرچه بیشتر انجام دادند، قطعاتی 

را برای تماشاگران اجرا می کنند. 
منصور صفائیان از جمله هنرمندانی است که تحصیلات 
خود را در مقطع کارشناسی و کارشناسی ارشد نوازندگی 
ویولن به پایان رسانده و هم اکنون نیز دانشجوی پژوهش هنر 
دانشگاه تهران است. این هنرمند طی سال های گذشته علاوه 
بر فعالیت های تخصصی خود در عرصه نوازندگی و تدریس 
موسیقی در مجموعه های مهم حوزه موسیقی کشور از جمله 
ارکستر سمفونیک تهران، ارکستر ملی، ارکستر سمفونیک 
سازمان صدا و سیما، ارکستر فیلارمونیک برج میلاد و ارکستر 

البرز به عنوان نوازنده حضور داشته است. 
رسیتال پیانوی فریدون ناصحی از نوازندگان شاخص عرصه 
پیانونوازی ساعت ۲۱:3۰ روز جمعه هفتم مهر ماه در تالار 

وحدت تهران پیش روی مخاطبان قرار داده خواهد شد. 
در این کنسرت موسیقی فریدون ناصحی به اجرای آثار 

بزرگان موسیقی کلاسیک جهان می پردازد. 
فریدون ناصحی فرزند حسین ناصحی آهنگساز شهیر ایرانی 
در سال ۱3۵۴ موفق به اخذ بورسیه جهت ادامه تحصیلات 
خود در کشور آلمان شد. وی بعد از اتمام دوره تحصیلاتش 
در رشته سولیستی پیانو و اجرای چندین رسیتال پیانو در این 

کشور و اتریش به ایران بازگشت و چندین اجرا در تالار وحدت 
و فرهنگسرای نیاوران برگزار کرد. 

این هنرمند سابقه همکاری با موسیقیدانان شهیری همچون 
ایرج صهبایی، نادر مشایخی، امیل خاچاتوریان را در کارنامه 

هنری خود دارد. 

    کنسرت گروه موسیقی »شهپر«
کنسرت موسیقی فیوژن گروه موسیقی »شهپر« هم با 
استفاده از اشعار شاهنامه فردوسی با شعار »بیا تا جهان را به بد 
نسپریم« ساعت ۱۹ روزهای ۱۰ و ۱۱ مهر ماه در فرهنگسرای 

نیاوران تهران پیش روی مخاطبان قرار داده می شود. 
محسن مرعشی آهنگساز، خواننده و انتخاب اشعار، هومان 
حیدری نوازنده سنتور، جواد سلیمانی نوازنده سازهای 
کوبه ای، تورنگ سلیمانی نوازنده سازهای کوبه ای، عرفان 
پرقوه تنظیم قطعات برای ارکستر و نوازنده ساز بادی و گیتار 
بیس، مهران منفرد نوازنده گیتار الکتریک، گیتار اسپانیش و 
گیتار آکوستیک گروه اجرایی این کنسرت را تشکیل می دهند. 
گروه موسیقی »شهپر« طی سال های اخیر تلاش کرده است، 
داستان های شاهنامه را با ملودی و سازبندی هایی نزدیک به 
علاقه مندی های نسل جوان و با تلفیقی از سازهای اصیل ایرانی 
در کنار سازهای جهانی، تنظیم و اجرا کند و در واقع نگاهی 
متفاوت تر از آنچه که تا به امروز در خصوص موسیقی شاهنامه 

به انجام رسیده است، ارائه کند. 

   سهراب پاکزاد در استرالیا 
سهراب پاکزاد از خوانندگانی که طی ماه های گذشته تبدیل 
به یکی از پرطرفدارترین و پرفروش ترین خوانندگان موسیقی 
پاپ در عرصه برگزاری کنسرت شده است مهر ماه سال جاری 
در شهرهای مختلف کشور استرالیا کنسرت هایی را برگزار 

می کند. 

   مجید رضوی در دوبی
مجید رضوی دیگر خواننده پرطرفدار موسیقی پاپ نیز روز 
بیست و یکم مهر ماه در یکی از تالارهای اجرای موسیقی شهر 
دوبی میزبان طرفداران و مخاطبان خود با برگزاری کنسرت 

خواهد بود. 

چه کنسرت هایی اجرا می شوند گـزارش

معاون امور بین الملل بنیاد 
سینمایی فارابی تشریح کرد: 

 چرا 
 »نگهبان شب« 
به اسکار 
معرفی شد؟

معاون امور بین الملل بنیاد سینمایی فارابی 
و سخنگوی کمیته انتخاب نماینده سینمای 
ایران به آکادمی اسکار، درباره علت انتخاب 
فیلم »نگهبان شب« و اقدامات حمایتی برای 
عرضه جهانی  آن توضیحاتی را ارائه کرد. 
شامگاه، ۲۸ شهریورماه کمیته انتخاب نماینده 
سینمای ایران به آکادمی اسکار ۲۰۲۴ متشکل 
از منوچهر شاهسواری، رسول صدرعاملی، 
محمد  مرادپور،  احمد  حسینی،  علیرضا 
داوودی، اکبر نبوی، پرویز شیخ طادی، بهروز 
شعیبی و رائد فریدزاده نام فیلم »نگهبان 
شب« به کارگردانی رضا میرکریمی را به عنوان 
نماینده سینمای ایران در اسکار پیش رو معرفی 
کردند. فریدزاده در گفت وگویی با ایسنا درباره 
برخی انتقادهای مطرح شده نسبت به انتخاب 
فیلمی که تاکنون در جشنواره های خارجی 
شرکت نداشته و در کشوری دیگر هم به اکران 
درنیامده است، توضیح داد: مسئله انتخاب 
فیلم برای معرفی به آکادمی اسکار همیشه 
با حساسیت زیادی از سوی رسانه ها، جامعه 
سینمایی و نیز مردم علاقه مند پیگیری می شود 
و این یک نشانه خوب برای وجود حیات پویای 
فرهنگی و هنری است. البته همیشه هر فیلمی 
که انتخاب می شود یک سری موافق و مخالف 
دارد در حالی که نباید فراموش کنیم پروسه 
انتخاب فیلم برای اسکار، پیش از هر چیز نتیجه 
خرد جمعی است. او افزود: در کمیته انتخاب 
دوستان مسائل زیادی را بررسی می کنند و 
قطعاً حضور جشنواره ای و پخش کننده خارجی 
از عوامل تعیین کننده و مهم برای انتخاب فیلم 
می توانند باشند هرچند براساس نفراتی که در 

کمیته هستند و اینکه از چه منظری فیلم ها 
را بررسی کنند ممکن است خروجی  متفاوتی 
حاصل شود اما در نهایت فیلمی که قرار است 
نمایندگی سینمای ایران را بر عهده داشته 
باشد، بهتر است طعم و رنگ و بوی ایرانی 
داشته باشد و به نوعی نمایانگر فرهنگ ایرانی 
باشد. این یکی از عوامل جدی در بحث ها و 
تبادل نظرها بود و اگرچه برخی فیلم ها، هم 
از ساختار خوبی برخوردار بودند و هم حضور 
نسبتاً مناسبی در حوزه بین الملل داشتند، اما 
شاید به خاطر این نکته در ارزیابی نهایی اقبال 
کمتری یافتند. دبیر کمیته انتخاب نماینده 
سینمای ایران یادآور شد: در یک سال گذشته 
با توجه به اتفاقات رخ داده، حضور بین المللی 
سینمای ایران در جشنواره های مهم محدود 
شد و شرایط خاصی را تجربه کردیم به همین 
دلیل چندان نمی توان مبنا را بر این گذاشت 
که حضور بین المللی تنها عامل برای ارزیابی 
باشد. هیأت انتخاب نماینده سینمای ایران 
برای اسکار تلاش کرد فیلمی را انتخاب کند 
تا هم در کلیت و هم در نحوه روایت داستان 
بیشتر رنگ و بوی فرهنگ ایران را داشته 
باشد. فریدزاده در پاسخ به اینکه آیا در مقایسه 
با فیلم های دیگری مثل »ملاقات خصوصی« که 
جزو گزینه های نهایی بودند، بیشتر این نکته 
مد نظر بوده که فیلم منتخب تصویر نامطلوبی 
را از ایران ارائه ندهد؟ گفت: این یک امر کلی 
است که فقط مختص این دوره نیست و همیشه 
یکی از دغدغه های طرح شده این است که 
معمولا فیلم هایی در عرصه جهانی مورد اقبال 
قرار گرفته اند که حال و هوای کشور مبدأ را 

دارند. وقتی تنوع فرهنگی را مورد ارزیابی قرار 
می دهید فیلمی که با این شرایط ساخته شده، 
در عرصه بین المللی بیشتر درخشیده است؛ از 
آثار مرحوم کیارستمی گرفته تا مجید مجیدی و 
اصغر فرهادی همه فیلم هایی داشتند که بیش از 
هر چیز ایرانی بودن را به ذهن متبادر می کردند 
که البته در چارچوب یک مدیوم بیانی جهانی 
پیدا کرده اند. وی در پاسخ به اینکه آیا برای 
فیلم منتخب کمیته که تاکنون حضور و اکران 
بین المللی نداشته، اقدامی ویژه انجام می شود؟ 
بیان کرد: ما سال قبل را باید استثنا قرار دهیم 
چون فیلمسازی مثل آقای میرکریمی که در 
حوزه بین المللی در جشنواره های متعددی 
شرکت کرده و شناخته شده است، بر کار خود 
اشراف دارد و وقتی فیلمی می سازد که در هیچ 
جایی حضور پیدا نمی کند تعجب برانگیز است 
و نشان می دهد که این اتفاق معلول یک سری 
علل خاص است که ما سال گذشته در حوزه 
بین الملل با آن دست به گریبان بودیم و فضای 
را برای سینمای ایران نامطلوب کرد. این شرایط 
باعث شد در حق خیلی از فیلم ها اجحاف 
شود که می توانستند در رویدادهای مختلف 
حضور داشته باشند. با این حال ما نه فقط برای 
»نگهبان شب« بلکه برای هر فیلم دیگری که به 
عنوان نماینده سینمای ایران در اسکار انتخاب 
می شد در حد بضاعت خود حمایت می کردیم و 
الان هم فارغ از اینکه کارگردان کیست یا چه 
فیلمی معرفی شده، بنیاد سینمایی فارابی به 
عنوان یک نهاد ملی که وظیفه ذاتی حمایت 
از حضور سینمای ایران را در بخش بین المللی 

دارد در حد توان اقدام لازم را انجام می دهد. 


